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TA T E D E N / T A TEDEN i 

Ob sreimnju 
X dopisniki 

Konec leta je pred nami. Samo slabih štirinajst dni nam je preos
talo, da postorimo še vse tisto, kar smo načrtovali za letos, pa nam 
doslej nikakor ni uspelo uresničiti. Pohiteti bomo morali, da ne 
bomo šli v novo leto s starimi dolgovi. 

Dnevi ob koncu leta so namenjeni najrazličnejšim srečanjem: 
zasebnim ali poslovnim, srečanjem ljudi, ki skupaj delajo, ali tis
tih, kijih družijo kakšni drugi interesi. Prejšnji konec tedna smo se 
tako srečali vsi tisti, ki ustvarjamo časopis Tednik in program Ra
dia Ptuj. Veliko nas je, krepko čez sto. Res je, da ima časopisno-
radijsko podjetje Radio-Tednik redno zaposlenih le nekaj nad 
dvajset ljudi, toda za pestrejšo vsebino obeh medijev skrbi še dodat
na stotnija in pol tako imenovanih zunanjih sodelavcev, od dopis
nikov časopisa do voditeljev radia. Nekateri se pojavijo na straneh 
vaše štajerske kronike ali na valovih radia redko, drugi spet tudi s 
sto ali več sestavki in govornimi prispevki. Vsi pa opravljajo svoje 
delo z navdušenjem, kajti le tako lahko razumemo njihovo vztra
janje pri stikih z bralci tudi deset, dvajset in več let. 

Z novim letom bo Tednik dopolnil pol stoletja izhajanja, ptujski 
radio pa 35-letnico. Časa za praznovanje bo še dovolj, a naj 
današnje razmišljanje posvetim tistim, ki se poleg nas, ki smo "v 
službi", še trudite za to, da bralci radi berejo Tednik in poslušajo 
valove Radia Ptuj. Hvala vam v imenu bralcev in poslušalcev. 
Hvala pa tudi bralcem in poslušalcem za podporo našemu skupne
mu delu in za vse lepe želje ter kritike, s katerimi nas vzpodbujate 
k še večjemu prizadevanju ^ ^ 
za to, da bi vam predstavi
li resnico o vašem okolju. 
Pa prijetne bližajoče se 
praznike! 

Zimo, zima bela ... Foto: M . Ozmec PTUJ / O UPORABNIH DOVOLJENJIH 

Brez uporabneati cfovo-
Henia ne bo deitnmosti 
v prejšnjem letu so bile po hitrem postopku sprejete spremembe in dopolnitve zakona o graditvi objek
tov, ki med drugim vsebujejo določbo o tem, da bo po prvem januarju 1998 mogoče dejavnost opravljati 
le v poslovnih prostorih, ki bodo imeli uporabno dovoljenje, kar pomeni, da morajo uporabno dovoljen
je za prostore pridobiti vsi, ki opravljajo kakršnokoli dejavnost. 

Kot smo slišali na petkovem po
govoru, ki ga je sklical načelnik 
Upravne enote Ptuj Metod Grah 
in na katerem so sodelovali Zvon-
ko Furman, vodja ptujske enote 
Inšpekcije RS za okolje in prostor, 
inšpektor za graditev in urbanis
tični inšpektor, Franc Ivanuša, 
vodja oddelka za okolje in prostor 
v Upravni enoti, Silva Cerček, 
vodja oddelka za gospodarstvo v 
Upravni enoti, in Marta Berlič, 
urbanistična inšpektorica in 

inšpektorica za graditev, ne gre za 
novo problematiko, z njo so se 
srečevali že prej, podjetnikom pa 
so skušali pomagati v okviru za
konskih možnosti. Že dosedanji 
zakon o graditvi objektov je 
določal, da se zgrajeni objekt lahko 
začne uporabljati šele, ko je izdano 
uporabno dovoljenje. Spremembe 
in dopolnitve zakona o graditvi 
objektov iz prejšnjega leta, ki so 
začele veljati 9. novembra 1996, pa 
so zadeve močno zaostrile. Po 3. 
točki 91. člena zakona, ki se bo iz
vajal od prvega januarja 1998, lah
ko inšpektor za graditev prepove 
uporabo objekta, če ta nima upora
bnega dovoljenja oziroma če si ga 
lastnik ne pridobi v roku, ki mu je 
bil določen. Določilo se nanaša na 
vse objekte, ki so bili zgrajeni pred 
uveljavitvijo tega zakona, razen na 
stanovanjske in počitniške hiše. 

Nadaljevanje na str. 3! 

- CENTRALNA KURJAVA 
- VODOVOD 

Ugodne cene storitev 
in mater ia la 
Franci STRELEC 
Prvenci 9b, fl.i 755-497.wJier 



AKTUALNO 
LENART/SVETNIKI KONČALI LETOŠNJE OBVEZNOSTI 

ITofto shnmiiso imUi 
o premeditvi halteh Agoto? 
BO OBČINA LENART PO SEDMIH LETIH REŠILA PROBLEM IN DO
BILA DOM ZA STAREJŠE OBČANE? • SVETNIKI SKORAJ SOGLAS
NO NAVDUŠENI NAD PONUDBO PODJETNICE PEPICE GLAMUZINA 
IZ TRBOVELJ 
V Lenartu v S lovensk ih goricah so l iončal i 30 . sejo obč inske
ga sveta, ki so j o prekini l i p o vroči razpravi o kratkoročni 
gospodars ld razvojni strategiji in rebalansu obč inskega pro
računa. V nadaljevanju j e že kaza lo , da b o seja kratka, nato 
pa j e prišla na m i z o pobuda o preureditvi n e d o k o n č a n e g a 
hote la Agata v Črnem lesu v d o m za starejše občane . Svetni
k o m j o j e obrazloži l podžupan Ivan Vogrin. 

Nato se je začela razprava, v 
marsičem povsem nasprotna tis
ti o pomenu turizma in prenočit
venih zmgoljivosti s prvega dela 
zasedanja. Očitno so prevladali 
interesi okoli novih delovnih 
mest, ki naj bi jih s preureditvijo 
hotela v dom za starejše dobili 
okoli 70. Predvsem pa so skoraj 
vsi svetniki (samo dve razp-
ravljalki sta poudarili, da naj 
Agata ostane namenjena za tu
rizem, a sta ostali povsem 
osamljeni in na koncu glasovali 
za predlog preureditve) opozar
jali na nujnost razrešitve tega 
problema. Že sedem let traja 
zaplet, so poudarjali, pa se nič ne 
premika. Kot zanimivost naj 
zapišemo, da je dan pred drugim 
delom zasedanja občinskega sve
ta to pobudo soglasno podprl 
tudi odbor za poslovno politiko. 

Podjetnica Pepica Glamuzina 
iz Trbovelj si želi pridobiti kon
cesijo za opravljanje domskega 

varstva, pogovarja se z občino 
Lenart in je že ustanovila Zavod 
Marija Magdalena s sedežem v 
Ljubljani. S tem bi izpolnila vse 
formalne pogoje za prijavo na 
razpis za koncesionarja. Pogo
varja se z ministrstvom za delo, 
družino in socialne zadeve in po 
nekaterih ugotovitvah bi lahko 
bilo v bodočem domu Agata (če 
bo do tega prišlo) okoli 150 
oskrbovancev s celotnega Podra-
vja. V domu bi bile še vzporedne 
dejavnosti, nekakšen geronto-
loški center, del tržnih zmoglji
vosti bi bil za zunanje uporabni
ke (dnevno varstvo, rehabilitaci
ja, savna, Kneip metode 
zdravljenja, ambulante ipd.). 
Občina Lenart s preureditvijo 
ne bi imela nobenih finančnih 
obveznosti, v domu bi lahko 
odprli okoli 70 novih delovnih 
mest. Svetniki so podprli pred
log, da se podpiše pismo o name
ri, da občina soglaša s preuredit

vijo objekta, da podpira izdajo 
koncesije zavodu Marija Magda
lena, da ponuja pomoč zavodu 
pri pridobivanju potrebnih do
voljenj in da naj se v sistem 
javne zdravstvene mreže 
vključijo tiste dopolnilne de
javnosti v bodočem domu Agata, 
ki v občini Lenart doslej niso 
obstajale in ne bodo organizira
ne v okviru novega prizidka k 
Z D Lenart. 

Preureditev naj bi veljala 
kakšnih 5 milijonov D E M , Le-
narčani pa bi si po mnenju svet
nikov oddahnili . Na zasedanju 
so podprli predloge o uporabi 
proračunske rezerve in se zavzeli 
za večjo podporo razvoju športa. 
Vsi svetniki so dobili pri
ložnostna darila in poslušali pri
jazno voščilo podžupana Ivana 
Vogrina in predsednika OS Mi
lana Gumzarja ob božiču in no
vem letu. Oba sta izrazila upan
je, da bodo tudi zadnje leto man
data uspešno opravljali naloge. 
O tem bodo najbrž po preteku 
mandata svoje povedali še le-
narški davkoplačevalci. 

M. Teš 

LAPORJE / V NEDELJO BODO GLASOVALI O SAMOPRISPEVKU 

N a n e k a t e r i h š o l a h s lovenjeb i s tr i ške o b č i n e se še v e d n o 
ubadajo s pros torsko s t i sko . N e k a j p o d o b n e g a j e tudi v 
Laporju, kraju, ki l ež i dobr ih dese t k i lometrov j u ž n o o d 
o b č i n s k e g a sred i šča . Pr ihodnje l e to b o d o praznoval i 170 . 
o b l e t n i c o , odkar s o pr iče l i redni p o u k v kaplan i j i , prvi 
redni uč i te l j pa je bi l J a k o b S t u p a n . 

Učenci enooddelčne popolne 
osemletke in dvema oddelkoma 
podaljšanega bivanja - vseh je 
153 - imajo pouk v šestih učilni
cah šole, ki so jo zgradili 1906. 
ter adaptirali 1974. leta. Da bi se 
izognili dvoizmenskemu pouku, 
gostuje eden izmed nižjih razre
dov že tretje leto v Slomškovem 
domu, oddaljenem od šole 
dobrega pol kilometra, za druge

ga pa so našli prostor v učilnici 
tehničnega pouka v kleti šole. 
Da bi rešili prostorsko stisko in 
se v miru pripravili na čase, ko 
bo osnovno šolanje trajalo devet 
let, so v krajevni skupnosti La
porje razpisali referendum za 
krajevni samoprispevek, na ka
terem se bodo krajani odločali v 
nedeljo, 21. decembra. Če bo us
pel, bodo tričetrtine tako zbra

nega denarja namenili za prizi
dek k osnovni šoli, kjer bi ob 
manjkajočih učilnicah pridobili 
še računalniško učilnico, teh
nično delavnico, knjižnico in 
večnamenski prostor. Četrtino 
sredstev za naložbo bo po zna
nem ključu morala prispevati 
občina, polovico pa pristojno 
ministrstvo. Pod streho pre
novljene šole bo našel svoj pros
tor tudi otroški vrtec. Del denar
ja, ki se bo zbral s krajevnim sa
moprispevkom, pa bodo name
nili za najnujnejše krajevne 
potrebe. 

Vida Topolovec 

PTUJ / PTUJSKA BOLNIŠNICA V RDEČIH ŠTEVILKAH 

Upank za ptKoHv&t rezvAM 
LETO 1998 - LETO STANDARDIZACIJE IN KATEGORIZACIJE * KAKO
VOST STORITEV IN ODNOS DO BOLNIKOV BOSTA BISTVENO VPLI
VALA NA ŠTEVILO POSTELJE * NUJNA ŠIRITEV MAMOGRAFIJE 
V e č i n a s l o v e n s k i h b o l n i š n i c l e tos pos lu je z i z g u b a m i - ob 
pol le t ju kar 16 od 2 3 . M e d nj imi j e b i l a tud i ptujska s 76 
mi l i jon i i zgube . D i r e k t o r dr. Lojze Arko j e prejšnji t e d e n 
povedal , da se je ta s i cer ob k o n c u devet ih m e s e c e v zn iža la 
na okrog 5 0 mi l i jonov, v oktobru pa še za d o d a t n i h dese t 
mi l i jonov tolarjev. S p o d o b n i m s t a n j e m so se srečeval i tudi 
v prejšnj ih l e t ih , k o so skoraj v e d n o m e d l e t o m ugotavl ja l i 
i zgubo , n a k o n c u le ta pa j i m j o j e v e d n o u s p e l o pokri t i . Le
tos pa se b o d o t e ž k o izvlekl i , če j i m b o to s p l o h u s p e l o , čep
rav upajo n a poz i t iven iz id . 

Vzroke izgub nenehno analizi
rajo. Pri materialnih stroških so 
v primerjavi z republiškim po
vprečjem še vedno podcenjeni za 
deset odstotkov. Lani so jih z ar
bitražo uspeli z dvajset znižati 
na deset odstotkov. Ocenjujejo, 
da so vsi "ležeči" oddelki v 
rdečih številka, kar pomeni, da 
na bolnika porabijo več, kot do
bijo plačano, pacienti pa dobijo 
tisto, kar potrebujejo. Najslabše 
finančne kazalce izkazujejo v in
tenzivni negi - reanimaciji, kjer 
so v devetih mesecih ugotovili 
po 75 tisoč tolarjev izgube po pa
cientu. Zato te kazalce še posebej 
analizirajo in skušajo ugotoviti 
glavne vzroke izgube. 

Po izjavah ministra za 
zdravstvo dr. Marjana Jereba 
naj bi splošni dogovor o financi
ranju zdravstvenih programov 
za prihodnje leto sklenili že do 
konca leta, da bi se izognili ne
potrebnim zapletom iz prejšnjih 
let. S tem dogovorom naj bi se se 
uveljavila tudi standardizacija za 
bolnišnično dejavnost, s katero 
bi se bolnišnice poenotile po ob
segu dela in predvsem po ceni, ki 
je danes različna; odstopanje za 
enako storitev je tudi do 30-
odstotno. Kot je povedal dr. Lo
jze Arko, se standardizacija 
pripravlja na Zavodu za zdrav
stveno zavarovanje Slovenije. V 
odboru za pripravo stand
ardizacije sodeluje tudi sam. Ka
tegorizacija pa je področje, s ka
terim je ukvarja ministrstvo za 
zdravstvo. Ta tudi v novem 
predlogu ne prinaša nič dobrega 
za ptujsko bolnišnico, ki jo kljub 
argumentom še vedno uvrščajo 
med krajevne. Pri tem pa se bol
nišnica za boljši status še vedno 
bori sama, podpore politike ozi
roma oblastnih struktur lokalne
ga okolja nima. 

V bolnišnicah bo prihodnje 
leto prišlo do krčenja števila pos
telj na podlagi na novo izračuna
ne gravitacije, saj naj bi jih imeli 
povsod (razen na Jesenicah in v 
Izoli) preveč, v kliničnem centru 
pa jih primanjkuje in naj bi jih 
povečali za 450, čeprav v samem 
kliničnem centru govorijo o 
tem, da bodo število postelj 
znižali. Dejstvo je, da bo tako 
dobil klinični center več denar
ja. Ker bo prvo leto veljala mi

lejša varianta, bi v začetku v 
ptujski bolnišnici izgubili okrog 
1900 bolniškooskrbnih dni na 
kirurgiji. Možno pa bo tudi pre
livanje števila postelj v okviru 
bolnišničnih oddelkov. Vse bo 
odvisno od dobrega dela, pou
darja dr. Lojze Arko, od tega, 
koliko se jih bo dejansko zdravi
lo v ptujski bolnišnici; izbira je, 
kot je znano, prosta. Zato bosta 
večja strokovnost in še boljši od
nos do bolnikov v bodoče pose
bej pomembna. V ptujski bol
nišnici poskušajo to vprašanje 
reševati tudi s kriteriji za ugo
tavljanje delovne uspešnosti, ki 
prinaša tudi večjo plačo. Med 
devetimi kriteriji je odnos do pa
cientov in sodelavcev na prvem 
mestu. 

Bolnišnice močno prizadeva 
tudi nedodelana privatizacija, 
saj se nihče n vpraša, kdo bo no
sil izgubo ležalnih oddelkov ob 
nespremenjenem sistemu finan
ciranja. Ne gre pa samo za to, gre 
tudi za to, da se lahko z odhodi 
posameznih zdravnikov s posa
meznih oddelkov ogrozi njihov 
obstoj in s tem tudi obstoj bol
nišnice kot celote. Zato so se na 
ministrstvu za zdravstvo dogo
vorili za min imum kadra, ki je 
potreben za nemoteno delo ne
kega oddelka. Drugače poveda
no, pri min imumu kadra podel
jevanje koncesij ne bo mogoče. 

PET DEŽURNIH 
ZDRAVNIŠKIH 
MEST 

v letu 1998 se bo poenotila 
dežurna služba v vseh bolnišni
cah, določila se bodo dežurna 
delovna mesta, ki zahtevajo 
zdravnika 24 ur na dan. V ptuj
ski bolnišnici imajo pet dežur
nih zdravniških mest, in sicer na 
kirugiji, internem, ginekološko-
porodnem, intenzivnem in otro
škem oddelku, dežurajo pa še 
instrumentarka, rentgenski in 
laboratorijski tehnik ter na tran
sfuziji. Stalno 24-urno pripra
vljenost na domu pa imajo v 
gastroentereologiji in računal
niški tomografiji. V Sloveniji je 
po ocenah dežurnih delovnih 
mest v bolnišnicah absolutno 
preveč. Trenutn i podatki govo
rijo o dvesto ekipah, samo v kli
ničnem centru jih je 75. 

Z dodatnim aneksom so 
ptujski bolnišnici letos priznali 
širitev na področju mamografije 
in gastroenterologije. Rak na do
jki postaja problem širšega 
območja Ptuja. Letno naj bi v 
zadnjih treh let na novo odkrili 
po 30 primerov tega raka, kar je 
v primerjavi s 700 odkrit imi pri
meri v Sloveniji na leto zelo veli
ko. V ptujski bolnišnici so za 
zgodnje odkrivanje raka na dojki 
kupili s svojimi sredstvi enega 
najsodobnejših aparatov. Mamo-
grafijo želijo v bodoče opravljati 
vsak dan in ne samo dva dni v 
tednu. Seveda pa jo je potrebno 
obvezno opraviti s pregledom 
dojk v ambulanti za bolezni 
dojk, ki jo vodi dr. Rosic. Kmalu 
naj bi se mu pridružil še drugi 
zdravnik z ginekološko-po-
rodnega oddelka v bolnišnici dr. 
Šučur. 

Prihodnje leto naj bi se po na
povedih izboljšale tudi razmere 
pri čakalnih dobah, za katere se 
zavodi in Zavod za zdravstveno 
zavarovanje dogovarjajo v letnih 
pogodbah. Tako naj bi bili tisti, 
ki jih bodo skrajšali, deležni sti-
mualacij in podobno. Sicer pa je 
novi minister za zdravstvo dr. 
Marjan Jereb že v svojem nasto
pnem govoru napovedal skraj
šanje čakalnih dob, ni pa pove
dal kako. Ena od možnosti naj bi 
bil novi zakon o zdravnikih, ki 
predvideva stimulacije za tiste, 
ki bodo delali racionalneje. Tudi 
samoplačniške ambulante naj bi 
ukinili . Dr. Lojze Arko je mnen
ja, da se lahko čakalne dobe 
bistveno skrajšajo, če bodo v bol
nišnicah in drugih zdravstvenih 
ustanovah naredili več, kot so se 
z zavarovalnico dogovorili. 
Problem pa je, da jim zavaroval
nica presežka dela ne plača, na 
drugi strani pa jim, če dogovor
jenega obsega dela na dosežejo, 
del sredstev enostavno odtrgajo. 

DVAJSET POSTEU 
V NEGOVALNEM 
ODDELKU 

Prihodnje leto naj bi prineslo 
odgovor na pobudo ptujske bol
nišnice, ki je že maja leta 1995 
predlagala spremembo svojega 
statuta v tem smislu, da bi del 
postelj (okrog dvajset) namenili 
za negovalne in bi jih ločili od 
drugih "ležečih". Za ta namen 
naj bi uredili stari otroški odde
lek. V negovalnem oddelku bol
nišnice naj bi bilo bivanje ome
jeno na štiri mesece. Del 
stroškov bivanja naj bi za upora
bnike plačali svojci, del pa Za
vod za zdravstveno zavarovanje. 
Nikakor pa ti oddelki ne bi sme
li postati domovi upokojencev. 

MG 

STUDENICE, K E B E U / POIZVEDOVALNI REFERENDUM 

Osfofl želile BisitKani 
N a p o i z v e d b e n e m r e f e r e n d u m u o priključitvi k b o d o č i n o -
v o n a s t a l i o b č i n i P o l j č a n e - S t u d e n i c e i n O p l o t n i c a oz iro
m a o t e m , a l i že l i jo os ta t i v sedanj i o b č i n i S l o v e n s k a Bis t 
r ica , ki ga j e s lovenjeb is tr i šk i ž u p a n dr. Ivan Žagar v kra
j e v n i h s k u p n o s t i h S t u d e n i c e in Kebel j razpisa l za n e d e l j o , 
14 . d e c e m b r a , s o se v o b e h p r i m e r i h krajani z ve l iko 
v e č i n o od loč i l i , da že l i jo še naprej os ta t i v o b č i n i S l o 
v e n s k a Bi s tr i ca . 

Volivci so odgovarjali na dve 
vprašanji, namreč ali želijo k no
vim občinam ali ostanejo v 
občini Slovenska Bistrica. Na 
Keblju, kjer je prišlo na volišče 
58,54 odstotkov volilnih upra
vičencev, jih je bilo 79,66 odstot
ka proti vključevanju v novo 
bodočo občino Oplotnica. V Stu-
denicah, kjer je bila volilna ude
ležba veliko skromnejša, saj je 
prišlo na volišča le 29,20 odstot
kov volilnih upravičencev, pa se 
jih je proti vključevanju v 
bodočo občino Poljčane - Stude
nice izreklo 74,63 odstotka. 

Rezultate izida poizvedbenega 
referenduma v obeh krajevnih 

skupnosti slovenjebistriške 
občine bodo posredovali držav
nemu zboru in mu bodo v 
pomoč pri odločanju o velikosti 
obeh omenjenih bodočih 
občinah. 

Vida Topolovec 

TEDNIK ;e naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela. ki ga je 
ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 
1948. Izdaja RADIO - TEDNIK, d.o.o., 
Ptuj. 
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(grafično-tehnični urednik), Jože 
Mohorič (tehnični urednik). 
Propaganda: Oliver Težak, 
« 041 -669-509 
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Raičeva 6, 2250 Ptuj: « (062) 771-261, 
779-371, 771-226: faks (062) 771-223. 
Predstavništvo Ormož: Vrazova 5 
tel./faks: (062) 702-345. 
E-pošta: tednik® kdm-ptuj.si 
Celoletna naročnina 6.360 tolarjev, 
za tujino 12.720 tolarjev. 
Žiro račun: 52400-603-31023 
Tisk: MA-TISK, Maribor. 
Po mnenju Ministrstva za informiranje 
Republike Slovenije št. 23158-92 z dne 
12. 2. 1992 se šteje Tednik za izdelek 
informativnega značaja iz 13. točke 
tarifne številke 3, za katerega se 
plačuje petodstotni davek od prometa 
proizvodov 

Nenaročenih fotografij in rokopisov ne 
vračamo. 
Strani na Internetu: 
www.radio-tednik.si 
Epošta: nabiralnik @ radio- tednik, si 

PREJELI SMO 

Javni protest zoper 
odlagališie komunalnih 
odpadkov v Ormožu 

Svet KS Ormož je na svoji seji dne 6.11.1997 obravnaval prob
lematiko odlagališča odpadkov v občini Ormož in v zvezi s tem 
sprejel naslednje stališče: 

Z organiziranim zbiranjem odpadkov se je količina odpadkov, 
ki se odlagajo na komunalno deponijo v bližini mesta Ormož, 
zelo povečala. V neposredni bližini samega mesta in stanovalcev 
Dobrave smo tako dobili veliko neurejeno odlagališče brez 
potrebnih dovoljenj in soglasij. Deponija, ki deluje tako rekoč 
na črno, je polna in se iz dneva v dan povečuje. Izcedne vode se 
iztekajo v potok Lešnica in se nato preko naselja Lenta zlivajo v 
reko Dravo. Občasno, predvsem v poletnih mesecih, se v bližnjo 
okolico širi smrad, ki povzroča za najbližje sosede neznosne 
življenjske razmere. Ob vsem tem pa stanovalci v bližini odlaga
lišča odpadkov ne dobivajo nobene odškodnine zaradi pos
labšanja življenjskih razmer. 

V skladu s koncesijsko pogodbo, ki je bila sklenjena leta 1994 
med takratnim Izvršnim svetom in podjetjem Saubermacher, je 
za komunalno urejeno odlagališče odpadkov dolžna poskrbeti 
Občina Ormož. Le-ta pa do danes razen določitve treh predvide
nih lokacij v prostorskem planu ni naredila ničesar. 

Svet KS Ormož je seznanjen s prizadevanji odbora za varstvo 
okolja, da bi se ta problematika začela hitreje razreševati in zato 
podpiro prizadevanje tega odbora, da se poišče nova, primer
nejša lokacija za odlagališče komunalnih odpadkov. Svet KS 
meni , da širjenje že obstoječe deponije ni nikakršna rešitev za 
obstoječe stanje na področju odlaganja odpadkov v Občini 
Ormož. 

Zaradi navedenega svet KS Ormož izraža javni protest zaradj 
reševanja omenjene problematike. Svet KS Ormož zahteva 
odločno ukrepanje odgovornih, v prvi vrsti župana Občine 
Ormož in občinskega sveta Občine Ormož. 

Predsednik sveta KS Ormož 
Alofz Sok 

http://www.radio-tednik.si


POROČAMO, KOMENTIRAMO 

Izvedeli smo 
SPODBUDNI REZUITATi V TURIZMU \ 

N a seji odbora za turizem pri Gospodarski zbornici Slovenije - \ 

Območni zbornici Maribor, ki je bila 1 1. decembra, so govorili | 
tudi o informaciji o turističnem prometu v prvih šestih oziroma deve- ; 
tih mesecih letos v Podravju. Za Ptuj so podatki izredno vzpodbudni, i 
saj se je število turistov v primerjavi z enakim obdobjem prejšnjega \ 
leta povečalo za deset odstotkov, prenočitev pa za devet. Rezultati so \ 
toliko spodbudnejši, ker na primer Maribor, ki je v Podravju največje | 
turistično mesto in ima tudi največ turističnih postelj, močno zaostaja 
in ne dosega niti lanskoletnih rezultatov, celo za 40 odstotkov zaos
taja za dosežki v letu 1990. Ptujske Terme na primer pa presegajo 
vse kazalce iz tega leta. Letos bodo ustvarile čez 40 tisoč nočitev. \ 
Število turističnih postelj se je v letošnjem letu v SIvoeniji povečalo za \ 
dva odstotka, povprečna zasedenost pa je bila med 22 in 49 odstot- | 
ki, v ptujskih Termah čez 50 odstotkov. Najnižja zasedenost je bila | 
dosežena aprila, največjo pa avgusta. j 

ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJE ZA j 
UPOKOJENCE ENAKO i 

Kot smo že poročali, poteka te dni na Zavodu za zdravstveno za- jI 

varovanje Slovenije podaljševanje prostovoljnih zavarovanj za i| 
doplačila. V zvezi s tem na sedežih enot zavoda opažajo tudi 11 
povečano zanimanje upokojencev, zato jim sporočajo, da se za za- || 
varovance po skupinski polici Zavoda za pokojninsko in invalidsko \\ 
zavarovanje glede veljavnosti prostovoljnih zavarovanj ob koncu leta || 
1997 nič ne spreminja. Njihovo zavarovanje se podaljšuje v nas- 'i| 
lednja leta pod pogoji veljavne zavarovalne police, kar pomeni, da |i 
nimajo nobenih opravkov s podpisovanjem ali izpopolnjevanjem || 
kakršnihkoli obrazcev ali dokumentov, razen če želijo prekiniti zava- ji 
rovanje pri Zavodu za zdravstveno zavrovanje Slovenije. Ob pripra- ji 
voh na podaljševanje zavarovanj pri Zavodu niso pozabili na skupi- I; 
no zavarovancev, ki so zavarovani po skupinski polici ZPIZ-a. Ta po- \\ 
lica je bila sklenjena za neomejeno obdobje z vsakoletnim po- j 
daljševanjem. To pomeni, da se upokojencem, ki so zavarovani po i 
tej polici, zavarovanje vsako leto avtomatsko podaljša. Obstoječa iz- j 
kaznica prostovoljnega zavarovanja zavoda je tako še naprej vel- j 
javna, zavarovanci jo lahko še naprej nemoteno uporabljajo na enak j; 
način kot do sedaj. Enaki pa ostajajo tudi zavarovalni pogoji. i 

AUANA PRIMOŽIČ NOCOJ NA ŽENSKEM I 
VEČERU 

M Ijana Primožič, karituristka iz Britofa pri Kranju, nedvomno zavze-
Pmma vidno mesto med slovenskimi karituristi, pa ne samo zato, ker 
na| bi bila v zgodovini slovenske karikature potrjena kot doslej edina 
karikaturistka. Ob vidnih likovnih kvalitetah svojih karikatur si zna Al- I 
|ana ustvarjati priljubljenost tudi z rednimi objavami v Slovenskih no
vicah in z občasnim pojavljanjem v Kmečkem glasu ter Primorskih 
novicah. Aljana Primožič bo gostja drugega jesenskega ptujskega 
ženskega večera, ki bo nocoj, 1 8. decembra, ob 1 9. uri, v mali dvo- j 
rani Narodnega doma v Ptuju. 

BOŽIČNO-NOVOLETNI SEJEM V PTUJU 

V praznični utrip Ptuja se vključuje tudi vsakoletni tradicionalni 
božično-novoletni sejem, ki so ga odprli 15. decembra. Največ 

sto|nic je postavljenih v Miklošičevi ulici. Prvi dan je bila ponudba še 
bol| skromna, v teh dneh pa se bodo stojnice napolnile z na-
irazličnejšimi izdelki, med katerimi bomo lahko izbrali praznična da- • 
rila. 

V SOBOTO NA PTUJSKI TV | 
o sporedu je glasbena oddaja Video-boom 40 z znanimi skupi- : 
nami in pevci. ; 

Pripravila: MG 

GOraR/ SE... 
... DA trije dobri decembrski 
možje do^vorili, da pride vsak v 
ivojem stilu: Miklavž s svojim ro-
galcem se je pripeljal z muzejskim 
vlakom, ki puha dim in iskre kot v 
fhiklu. Božiček se bo pripeljal na sa
neh, izdelanih iz lesa cerkvenih 
gozdov, Dedek Mraz pa, kot sin so
cializma, z delavskim avtobusom. 
... DA bodo parcele juršinskih 
občinskih svetnikov v najbližji pri
hodnosti povezane z asfaltnimi ces
tami. Pa tudi za tem bo menda še 
dovolj denarja za asfaltno prevleko 
kake pomembne ceste. 
... DA je v občinskem središču 
omenjene občine zmanjkalo denar
ja za reveže. Že nekaj mesecev 
namreč stoji ura na cerkvenem stol

pu. 
... DA 10 starešine po uspeli vojaški 
•vaji v Halozah nazdravili z mari-
borčanom. Gre menda za dolgo
ročno strategijo privajanja vojske 
na mednarodno sodelovanje, ko se 
ne bo pilo nič domačega, temveč vis
ki. 
... DA je, kot vse kaže, ormoški 
SOK odvrel in pognal ljudem po 
žilah kri, polno delitvenih ambicij. 
... DA Slovenci, predvsem Ptujčani 
in okoličani, vse bolj slavimo ime 
rojaka Pu(c)ha. S tem samo pou
darjamo staro resnico, da lahko Slo
venci svoje ideje in sposobnosti pro
dajamo le na tujem. 
... DA so si neko noč golobi na 
mestnem stolpu ugasnili del okrasit-
vene razsvetljave. Medna zato, ker 
se neka mlada golobica ni želela 
kljunčkati pri luči. 
... DA bodo videmski svetniki slavi
li novo leto v novih občinskih pros
torih. Pri tem jih bo župan obdaril s 
spominskimi tablicami, svetniki pa 
njega z župansko verižico. Ne ve se, 
ali bo vse skupaj zlato ali gre za t.i. 
trompetengold. 
... DA se je novinarka, preseljena iz 
mesta med haloške hribe, sama poi
menovala "grička vještica". Zaen
krat okolico biča s peresom, ali bo 
začela kuhati tudi točo, pa se še ni 
izjasnila. 

PTUJ / O UPORABNIH DOVOLJENJIH 

LENART / O PROBLEMIH KMETIJSTVA 

Na Qbisku minister 
Cirii Smri€Qii 

! Minuli konec tedna se je mudil v občini Lenart slovenski kme
tijski minister Ciril Smrkolj. Tja ga je povabil poslanec DZ in 
predsednik podružnice SLS iz Lenarta Janez Kramberger. Mi
nister se je najprej za kratek čas ustavil v novem vinotoču Toplak 
na Malni pri Jurovskem Dolu, nato pa je odpotoval v Lenart. 
Tam so ga sprejeli predstavniki občine,zadruge in zadružne hra-
nilno-kreditve službe, pozdravili pa so ga tudi številni kmetoval
ci. Z njimi se je minister Smrkolj pogovarjal o aktualnih proble
mih slovenskega kmetijstva, o pogojih gospodarjenja in o zani
mivih vprašanjih, ki tarejo tudi slovenskogoriške kmete pred 
vstopom naše države v EU. 

Kot nam je povedal ministrov gostitelj Janez Kramberger, ki vodi 
lenarško podružnico SLS, so kmetje načeli številna čgoča vprašanja. 
Minister Smrkolj je poleg drugega opozoril na strokovno delo naših 
pogajalskih skupin, ki se bodo pogajale z EU, dotaknil pa se je tudi 
nujnih strukturnih sprememb slovenskega kmetijstva. Vlada bo 
morala tej gospodarski panogi nameniti več denarja. 

Obisk je minister Smrkolj končal pri Šikerju, kjer se je z gostitel
jem, predstavniki občine in vodstvom stranke zadržal na krajši de
lovni večerji. 

M. Teš 

(Nadaljevalce s 1, strani) 
Zakon predvideva tri načine 

pridobitve uporabnega dovol
jenja glede na starost objekta. Če 
so bili objekti zgrajeni pred le
tom 1967, bodo lastniki objekta 
pri vlogi za tehnični pregled in s 
tem za pridobitev uporabnega 
dovoljenja priložili projektno 
dokumentacijo in geodetski 
načrt z vrisanim objektom 
(mapna kopija); pri objektih, ki 
so bili zgrajeni na podlagi 
gradbenega dovoljenja, ki je bilo 
izdano pred 27. 11. 1984, so zah
tevani dokumenti : gradbeno do
voljenje, geodetski načrt 
zemljišča z vrisanim objektom 
ter projektna dokumentacija; v 
primeru rekonstrukcije objekta 
pa je potrebno predhodno prido
biti gradbeno dovoljenje za re
konstrukcijo objekta. 

Udeleženci petkovega pogovo
ra so se dogovorili, da bodo pri 

izvajanju tega ukrepa ubrali 
srednjo pot, saj se zavedajo, da bi 
popolno izvajanje ukrepa 
povzročilo hudo negodovanje 
med samostojnimi podjetniki in 
gospodarskimi družbami. Zato 
so se tudi dogovorili za medse
bojno usklajeno delovanje, 
predvsem pa za razumen rok, do 
katerega bodo tisti, ki še nimajo 
uporabnih dovoljenj, te morali 
pridobiti. Za pridobivanje 
potrebne dokumentacije bodo 
namreč potrebovali precej časa 
in tudi denarja. Največ težav 
bodo po predvidevanjih imeli 
predvsem lastniki starejših 
stavb, v katerih se opravlja de
javnost. Kot kažejo podatki, je 
na območju Upravne enote Ptuj 
precej objektov oziroma poslov
nih prostorov, v katerih se op
ravlja pridobitna dejavnost, a 
brez uporabnega dovoljenja. 

Pripravila: MG 

MAJSPERK/ NA OBISKU MINISTER CIRIL SMRKOLJ 

Teznve v imetijstvu 
in pomoč države 

Majšperška podružnica SLS je že pred časom povabila v Majšperk 
ministra za kmetijstvo Cirila Smrkolja, da mu predstavijo težko situ
acijo v kmetijstvu in probleme na tem haloškem področju, vabilu se je 
odzval v soboto, 29. novembra, ko ga je sprejel tudi župan Franc 
Bezjak. 

Sledil je ogled naselij, ustavili pa so se na kmetiji Kolar, da bi tudi mi
nister, ki je bil v Majšperku drugič, spoznal, kakšne ceste imajo, kako 
razgibano pokrajino z vinogradi in polji in kako žalostno podobo dajejo 
tisti konci občine, kjer je opuščena že marsikatera kmetija. Posebej so 
ministru Smrkolju želeli izpostaviti problem poplavljanja Dravinje, sla
bo vzdrževane gozdne ceste in plazovita območja. Minister je svetoval, da 
Majšperčani skupaj s svetovalno službo poskušajo na kmetijah razvijati 
dopolnilne dejavnosti, za katere potrebujejo ustrezne programe. Zato so 
ob zaključku terenskega ogleda pripravili okroglo mizo pri Golobovih na 
turistični kmetiji v Stopercah in ministru temeljito predstavili proble
matiko z omejenimi možnostmi v kmetijstvu. Država si prizadeva ohra
niti poseljenost tudi v Halozah, za kar naj bi v novem proračunu name
nila več sredstev. 

Majšperčane je zanimalo tudi zadnje čase tako pogosto zastavljeno 
vprašanje, kako bo kmetijstvo v Halozah preživelo vstop v Evropsko uni
jo in kaj bo to prineslo. Pogovarjali so se predvsem o približevanju kme
tijstva EU in o spremembah namembnosti kmetijskih zemljišč, tako da 
bi te financirali po sistemu 70 odstotkov država in 30 odstotkov občina. 
Minister Smrkolj je povedal, da kmetijsko ministrstvo na tem že dela, 
tako da bi še pred vstopom v EU uredili razmerja financiranja, sicer pa je 
obljubil, da v ministrstvu že vodijo posebno politiko za manj razvita in 
težje dostopna območja v Sloveniji. 

Ur 

SLOVENSKA BISTRICA / NA OBIS 
KU MINISTER DR. MARJAN SEJUR 

Muše prednosii so 
predhrsem ekonomske 

Minulo sredo je občino Slovenska Bistrica obiskal minister za 
ekonomske odnose in razvoj dr. Marjan Senjur. Sprva se je pogo
varjal z vodstvom občine, nato pa so se skupno odpravili na de
mografsko in tudi drugače ogroženo območje doline reke Dravin
je med Makolami in Poljčanami. Kot je kasneje omenil, mu je 
pokrajina z vijugasto reko, okoliškimi hribi ter cesto, zgrajeno z 
denarjem prebivalcev te doline in države, ter s posebno milino, ki 
jo izžareva, všeč, saj ga je v mnogočem spominjala na njegovo 
rodno Prlekijo. Obisk v občini Slovenska Bistrica je minister 
Senjur sklenil v pogovoru z gospodarstveniki občine. 

Sam je uvodoma govoril o splošnem gospodarskem stanju v drža
vi, sprejetju proračuna in načrtih za prihodnje leto, kar ta čas najbolj 
zaposluje sodelavce v njegovem ministrstvu. Poudaril je, da nas bo 
samo hitrejši gospodarski razvoj popeljal bliže k Evropi, ki jo bomo 
po njegovem prepričanju z zdajšnjo gospodarsko rastjo dohiteli šele 
čez 25 let. Zato je sedanja 3,5- do 4-odstotna gospodarska rast pre
počasna in jo moramo v prihodnje povečati vsaj za odstotek ali dva, 
kar bi naš zaostanek za Evropo zmanjšalo za 17 let. Po njegovem so 
za nadaljnji gospodarski razvoj Slovenije pomembni nove naložbe 
in izvoz. Predvsem pri slednjem sta dve naravnanosti: izvoz v EU 
ter težnje, vrniti se na trge bivših jugoslovanskih republik. Ko je go
voril o našem vključevanju v Evropo, je omenil, da je naša prednost 
pred drugimi predvsem izpolnjevanje ekonomskih kriterijev. 

Ob koncu je v pogovoru z novinarji na vprašanje, katerim tržiščem 
dajejo v ministrstvu za ekonomske odnose in razvoj prednost, dr. 
Senjur odgovoril, da vsekakor vključevanju v EU, vendar pa se ne 
moremo zapirati pred tržišči bivših jugoslovanskih republik. Ne 
smemo pozabiti, da smo lahko most med EU ter deli bivše skupne 
države. Zelja Slovenije pa je, da bi se svojimi izdelki pojavila tudi 
drugje v svetu, tako na vzhodnoevropskih kot azijskih tržiščih. 

Vida Topeloave% 





ZAMmiVOSTh KEPOKTAZe 

PTUJ / JESENSKA RAZSTAVA NA OS BREG 

Drugošoki so spoznavali gozd 
D r u g o š o l c i O S Breg so v mi
n u l e m t e d n u pripravil i zan i 
miv z a k l j u č e k š o l s k e g a pro
j e k t n e g a de la o g o z d u z 
razstavo i n kv izom. Št ir i 
najst dn i so se u č e n c i z 
u č i t e l j i c a m a Ido Majcen in 
Mojco Vodušek pogovarjal i 
o g o z d u , ž iva l ih i n r a s t l i n a h 
v g o z d u ter varovanju 
gozdov. Li teraturo n a to 
t e m o s o i ska l i v knj i žn ic i , 
o b i s k a l a sta j i h tudi lovec i n 
veter inar , n a p i s a l i pa so za
n imiv b i l t e n o svojem d e l u . 

Svoj "šolski" gozd z drevesi, 
razstavljenimi jesenskimi plodo
vi in risbami so naredili kar v 
svojem razredu ter ga pokazali 
staršem ob zaključku projekta. 
Razredničarki sta povedali, da so 
v obeh drugih razredih, kjer je 
skupaj 40 učencev, poskušali 
združiti otroške želje in pričako
vanja, hoteli so biti kar najbolj 
radovedni in o gozdu izvedeti 

Otroci so si v r a z r e d u uredil i č is to pravi g o z d in 
pripravi l i z a n i m i v o r a z s t a v o . Fo to :TM 

vse njegove skrivnosti. Preko li
terature so otroci sami iskali na
jzanimivejše podatke o življenju 
v naših gozdovih, nastalo je veli
ko likovnih izdelkov, zbrali so 
mnogo gozdnih plodov, pisali so 
na to temo in vsak učenec je za 
konec pripravil še svojo učno 
mapo. Nekaterim je uspelo sesta
viti križanke, rebuse in uganke. 

povezane s tematiko gozdov, 
drugošolci so sami izdelovali 
tudi knjižice z zanimivi podatki 
o gozdu, posebnost zaključka 
projekta pa je bil kviz, kjer so 
svoje znanje o gozdu preverjali 
učenci in starši. Več znanja so 
tokrat pokazali učenci. 

T. Mohorko 



lAHmiVOSTI, REPORTAŽe 

ORMOŽ / OBISKALI SMO URARKO VERO POTOČNIK 

l e ure, Irf HkHdtajOg 
Ura je kakor srce; če tiktaka, živi, če je tiho, stoji; je povedala 
urarka Vera Potočnik, ko smo jo obiskali na njenem delov
nem mestu, to je V njeni urarski delavnici v Ormožu. Kakor v 
mnogih rokodelskih poklicih tako je tudi v urarstvu malo 
žensk. Vera Potočnik, ki se je rodila leta 1960 na Ptuju, je 
ena redkih. Urarstva se je izučila pri urarstvu Matica v Mari
boru, kjer je , ko je opravila pomočniški izpit, 12 let delala kot 
pomočnica. 

Življenje naše sogovornice je 
dokaj pestro, že kot otrok se je 
morala odpovedati domu. 
Doraščala je pri tujih ljudeh, 
brez toplega družinskega gnez
da. O tem nam je povedala: 

"Moje otroštvo je potekalo pri 
tujih ljudeh. Ne morem reči, da 
ne bi bili dobri z menoj, toda 
manjkalo mi je tople družinske, 
materine ljubezni, že v otroških 
letih sem si želela, da si ustvarim 
družino, kateri bom lahko nudi
la materinsko in družinsko lju
bezen. Moram reči, da mi je us
pelo. Dobila sem dobrega moža 
Stanka, ki je prav tako vnet za 
družinsko življenje. V Ivanjko-
vcih si dograjujemo lasten dom 

in lahko rečem, da sem srečna. 
Srečo sem imela tudi pri izbiri 
poklica, saj ga imam rada. Zara
di krize v družbenem podjetju 
Urarstvo Matica v Mariboru, 
kjer sem se učila pri odličnih 
urarskih mojstrih, sem ostala 
brez dela. Ker sem imela znanje 
in veselje do dela, sem se 1990. 
leta odločila za odprtje lastne 
urarske delavnice v Ormožu. 
Kot ugotavljam, je bila moja 
odločitev pravilna. Ljudje so me 
sprejeli za svojo. Kljub temu da 
je na trgu mnogo ur z elekt
ronskim pogonom, imam dela 
dovolj. Posebno sem vesela, ko 
ljudje negujejo stare ure, ki ima
jo mehanske mehanizme. Ura, 

ki ne tiktaka, n ima življenja. 
Kot urarki mi je največje zado
voljstvo, ko obudim k življenju 
uro, ki je desetletja počivala. 
Zdi se mi, kot bi v življenje obu
dila živo bitje. Tega mojega dela 
so veseli zlasti zbiralci starih ur. 

Moje življenje je sedaj razpeto 
med delom v delavnici in do
mom. V obeh najdem kaj lepega. 
Posebno zadovoljstvo mi je, ko 
mi pri delu rada pomaga vsa 
družina, čeprav mož Stanko ni 
urar, pa se rad mudi v moji 
urarski delavnici, kjer ob meni 
pridobiva znanje urarstva. Za 
urarstvo pa se že zanima tudi 
hčerka Janja. Njeno veselje do 
urarstva mi daje upanje, da bo 
nadaljevala mojo tradicijo." 

Obiskati urarko Vero 
Potočnik je pravo doživetje. 
Stranke, ki se kar zvrstijo, so 
deležne prijazne besede in nas
veta. Kot smo se lahko 
prepričali, ni samo urarka, pač 
pa tudi ljubiteljica dobre volje. 
Vsakomur, ki jo obišče, zna na
meniti toplo besedo, tako da mu 
ne zatiktaka samo ura, pač pa 
tudi njegovo srce. Kot nam je 
povedala, je to sestavni del nje
nega poklica. Stranki je treba 
razložiti, kaj lahko pričakuje od 
popravila urnega mehanizma. 
Danes, ko so ure zelo poceni, 
zlasti elektronske, je popravilo 
dražje, kot bi kupili novo uro. 
Ker pa je komu ura dragocen 
spomin, ji je treba vrniti življen
je. To pa počne naša sogovornica 
z velikim veseljem. Njeno srce 
bije za družino in za ure, ki jih 
obuja k življenju. 

Besedilo in posnetek 
Ludvik Kramberger 

PTUJ / S POLICISTI NA AKCIJI 

Velikokrat sem kot dopisnik Tednika sedel v policijski avto, 
vendar ne zaradi kaznivih dejanj, temveč kot "raziskovalni 
novinar". Veliko voznikov se je pritoževalo, da so se policisti 
do njih nepravilno obnašali in so bili kaznovani po ne
dolžnem. In ravno te besede so me pripeljale do tega, da sto
pim v policijske vrste kot novinar. 

Poizkušal sem se vživeti v vlo
go policaja, vendar ne kot 
uradna oseba, ki ta poklici op
ravlja osem ur na dan, temveč 
kot človek, ki živi štiriindvajset 
ur na dan, saj niso roboti, da bi 
lahko svojo osebnost popolnoma 
zakrili v delavnem času. So ljud
je tako kot mi vsi. Od kar sem 
prvič šel z njimi na teren, se je 
tudi moje obnašanje v prometu 
precej spremenilo na boljše (vo
zim počasneje in veliko previd-
neje). Veliko voznikov pa ostaja 
naprej "gospodarji" cest in kas
neje trdijo, da niso krivi za pos
ledice, ki jih povzročijo. 

Tako sem se z radarsko kont
rolo Policijske postaje Ptuj odp
ravil na cesto. Na Ptuju je samo 
nekaj policajev pooblaščenih za 
delo z radarjem in eden od njih 
je Gorazd Rajher, ki mi je svoje 
delo tudi predstavil. Prav zani
mivo je bilo ugotoviti, da pri 
vožnji skozi naselje, kjer je ome
jitev petdeset kilometrov na uro, 
nimajo radarja nastavljenega 
točno na omejitev, temveč tudi 
do deset kilometrov na uro več. 
Razlog je netočnost merilcev hit
rosti v naših avtomobilih, majh
na napaka radarja in velika tole
ranca do poštenih državljanov. 

ki ravno ne divjajo po cesti 
(takšen je interni dogovor poli
cistov). Pr i svojem delu upo
rabljajo dva tipa radarjev: lasers
ko pištolo, kjer policaju moramo 
verjeti, saj je uradna oseba, in la
ser, vgrajen v avtomobil, pri 
čemer imajo zraven še fotoaparat 
(po zakonu ni predpisan) in se 
na fotografiji vidijo naše vozilo, 
hitrost, datum in čas. Hitrost 
meri radar v obe smeri, tako da 
je vseeno, na katero stran je pos
tavljen avtomobil z radarjem 
(beli golf "2"). Radaristi morajo 
biti zelo dobri poznavalci avto
mobilov, saj morajo v trenutku, 
ko mu radar s piskom sporoči, 
da je mimo njega nekdo pripeljal 
prehitro, sporočiti kontroli, ki 
čaka nekaj deset metrov naprej, 
tip in barvo vozila, hitrost in po 
možnosti še registrsko številko, 
saj se filmi ne razvijejo tako hit
ro. Laserske pištole pa odkrijejo 
tudi, ali se morda v bližajočem se 
avtomobilu nahaja naprava za 
odkrivanje radarja. Pri nas še ni 
zakona, ki bi to prepovedoval, 
čeprav naj bi novi zakon predpi
sal tudi to. Pri testiranju teh 
naprav so ugotovili, da edina, ki 
vas pravočasno opozori na radar, 
stane v tujini tisoč sedemsto 
nemških mark. Prav tako ne po
magajo cd plošče, ki visijo pri 
ogledalih, saj z lasersko pištolo 
merijo na registrsko tablico. 
Zgornja meja radarja je dvesto 
petdeset kilometrov na uro, več 
pa na srečo po naših cestah ni 
mogoče voziti. 

Dan je minil brez velikih pre
koračitev hitrosti, saj je bila so
bota. Vendar še en dokaz, da se s 
policisti lahko normalno pogo
varjamo kljub prenekateri šali o 
njih. Žal pa se moramo sprijaz

niti z realnostjo, da je motiti se 
človeško. Tako kot policaji 
včasih naredijo pri svojem delu 
napako, tako jih delamo vsi. In 
če torej delamo napake, jih tako 
moramo prenesti tudi pri dru

gih. Morda bom sam kdaj naletel 
na policajevo napako, vendar o 
tem ne bom pisal v časopis, tem
več se pogovoril z njegovim nad
rejenim. 

MIlan Kraint 

PTUJ / MODESTA MARIJA RANFL IMA DANES 90 LET 

Bogas9¥p [e w 
skromnosit 
Ko sem Modesto Marijo Ranfl prejšnji četrtek obiskala v nje
nem stanovanju v tretjem nadstropju bloka v Volkmerjevi uli
ci v Ptuju, je bila sicer mojega obiska vesela, ni pa bila na
jbolj navdušena, da bom del njenega skromnega, a na trenut
ke izredno težkega živ^enja predstavila javnosti . Če že mora 
biti, naj bo napisano malo, me je prosila. Njeno živyei\je je 
bilo in je še delno tudi danes eno samo predajanje. Kot sestra 
križniškega reda se je z dušo in telesom zapisala bolnikom. 

Rodila se je 18. decembra 1908 
v Muretincih v dobri in skrbni 
družini s petimi otroki. Oče je 
bil tesar, mama šivilja. Mladih 
let se zelo rada spominja, rada je 
pela in igrala. Sestrski poklic je 
pričela pri sestrah v bolnišnici 
Ormož. Po končanem noviciatu 
so jo poslali na šolanje na klini
ko v Ljubljano. Vojna vihra jo je 
znova pripeljala v Ormož, kjer je 
mrgolelo nemških vojakov. 
Začelo se je obdobje "čiščenja" 
ormoške inteligence, kmalu je 
isto doletelo tudi sestre. Pet jih 
je moralo skupaj z njo na prisil
no delo v Avstrijo, od koder se je 
1945 ponovno vrnila v Ormož. 
Čez tri leta je bila bolnišnica li
kvidirana, sestre so kot že 
večkrat v zadnjih letih s kovčki 
odšle na svoje domove. 

Kmalu je naša jubilantka dobi
la sporočilo takratnega upravi
telja doma upokojencev iz Mure-
tincev Francka Krajnca, da se 
mora oglasiti v bolnišnici Ptuj , 
ker so sestre usmiljenke odšle. 
Začelo se je obdobje 14-unega 
delovnika, vmes so bila preda
vanja, šola za bolničarje, medi
cinske sestre, nazadnje pa 
splošni del izpita iz politike, ki 
jo je poslušala dvakrat tedensko 
v Mladiki. Učila se je ponoči. 
Ker ni bilo stanovanj za sestre, 
so dekleta spala v baraki, po se
dem jih je bilo v eni sobi. Jedle 
so skromno: za kosilo je bila 
prežganka, zraven pa polenta in 
solata, zvečer polenta in kava; 

pšenična moka je bila za bolni
ke. Precej je delala tudi na bol
nišničnem vrtu, saj je v tistih 
časih moral vsak narediti po 35 
ur nadurnega dela na vrtu. V 

Mari ja M o d e s t a Ranfl , ko 
je bila še sestra 
kr ižniškega reda. N a 
zadnje je s lužbovala v 
ptujski bolnišnici , kjer so 
je leta 1971 upokojili 

ptujski bolnišnici je skupno od-
delala 23 let delovne dobe, od 
tega enajst let na internem, 
dvanajst let pa je bila vodilna 
sestra na ginekološkem oddelku, 
od tam je šla leta 1971 v pokoj. 
Obdobje, ki ga je preživela z bol
niki, je bilo lepo in težko hkrati. 
Bolniki so jo imeli radi, še danes 
jih občasno srečuje. Vsem je 
skušala ustreči, da bi jim bili 
dnevi , ki so jih morali preživeti 

v bolnišnici, čim lepši, ne glede 
na bolezen. Pogosto so ji zaupali 
tudi največje skrivnosti, ki jih je 
znala skrbno čuvati. 

Ko je še šla v pokoj, ji je bol
nišnica priskrbela stanovanje, v 
katerem je še danes. Zelo rada se 
srečuje z ljudmi, še do lani je 
pridno obdelovala svoj vrtiček, 
obdržala je le cvetlično gredo. Če 
je le mogoče, se rada sprehodi, 
narava je njeno najvarnejše 
zatočišče. Tudi v cerkev nima 
daleč. Občasno pa opravlja tudi 
še del sestrskega dela, obišče 
bližnje sosede, in če ne drugo, 
jim izmeri krvni tlak. Večino 
dneva pa jo je najti pri knjigah. 
Pogosto čita pozno v noč in zelo 
rada prisluhne tudi politikom, 
ki jo včasih tudi razjezijo s svoji
mi dejanji in obnašanjem. Še 
vedno pa tudi vzdržuje stike s 
preostalimi sestrami križniškega 
reda, kolikor jih je še. 

Današnji praznični dan bo 
preživela skromno, tako kot je 
vsezkozi skromno živela. Nikoli 
ni bila vajena praznovanj. Zado
voljna je z življenjem, kot ga 
živi. Dolgost življenja povezuje s 
tem, da je vedno znala pomagati 
bližnjim, še posebej staršem. 
Prepričana je, da se dobrota 
obrestuje. Na splošno pa je njena 
želja, da bi bilo med ljudmi manj 
prevzetnosti, danes smo ji priče 
skoraj na vsakem koraku. Mladi
no in s tem družbo pa preveč 
razjedajo alkohol im mamila. 
Zdravje je največje bogastvo vsa
kega posameznika in tudi 
družbe. Žal se tega prepogosto 
prepozno zavemo. Modesta Ma
rija Ranfl to najbolje ve, saj je 
današnji 90. jubilej dočakala čila 
in zdrava ter bistrega duha, za 
kar ji upravičeno lahko zavidajo 
veliko mlajši. Čestitamo! 

M G 
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Knjige lahko razdelimo na dve 

vrsti: na tiste za eno uro in tiste 
za vse čase. 

John Rusktn 
Med knjige za vse čase sodijo 

PRAVLJICE Frana Milčinskega, 
ki j ih je v novi izdaji poslala na 
knjižni trg založba Karantanija. 
Dvesto dvaindvajset strani knji
ge zajema 36 pravljic, sp remno 
besedo Tanje Šoštarič in sez
nam del Frana Milčinskega. 

Pisatelj se je mladim bralcem 
prikupil s humorno pr ipovedjo 
R ičk i brez gnezda, nič manj pa 
niso popularne njegove pravlji
ce Tolovaj Mataj in druge slo
venske pravlj ice. Glavna odl ika 
literarnih del Frana Mi lč inskega 
je humor, ki je precej redek ele
ment med izvirnim slovenskim 
branjem. 

Pravljice Frana Mi lč inskega so 
enako privlačne mlajšim in sta
rejšim bralcem, saj odkrivajo 
majhne in tudi večje 
osebnostne slabosti, ki j ih sicer 
skušamo ljudje prikriti ali pa jih 
opaz imo le pri drugih. 

S humor jem je prežeta tudi 
kratka pravlj ica PSST!, ki jo je 
izdala založba Učita iz Tržiča 
leta 1996. Julie Sykes opisuje 
Božičkovo obdarovanje, ki po
teka nekol iko nevsakdanje. 

Božiček je izredno dobre vol je 
in rad prepeva, a preglasno. 
Tako ga jelenček, muca, 
snežak, kuža in drugi spremlje
valci venomer opozarjajo: 
»Psst! Zbudi l boš otroke.« Pa ni 
samo petje Božička preglasno. 
Božiček je tudi sila neroden. Pri 
razdeljevanju daril se spotakne, 
ropota in kiha. Kljub vsemu 

uspešno zaključi obdarovanje 
in utrujen zaspi. Zdaj Božičkova 
mala miška opozarja druge: 
»Psst! Božiček spi!« Slikanico je 
ilustriral Tim VVarnes, prevedel 
pa Jurgen Kovačič. 

ČE KLOVN REČE NE je čudo
vita novost založbe Kres, ki jo 
odl ikujejo zares izvrstne slikani
ce. Klovn in drugi najznačilnejši 
cirkuški junaki odpovedo pos
lušnost c i rkuškemu direktorju. 

Cirkuške živali s k lovnom na 
čelu se odpravi jo v svet in 
skušajo svobodno zaživeti. 
Toda brez dela ni jela, zato us
tanovijo cirkus po lastnih željah. 
In kadar je neko delo opravlje
no s srcem, je to od l ično delo. 
Novi cirkus zanje same pohva
le. Sl ikanico sta ustvarila 
Mischa Damjan in priznani 
ilustrator Jožef VVilkon. Knj igo je 
prevedel Uroš Kalčič. 

Dve imenitni slikanici sta izšli 
tudi pri založbi Slovenska knji
ga. Obe je ilustrirala Maria Jose 
Sacre, ki jo slovenski mladi 
bralci že dobro poznajo (Bratec 
za Jožef ino, Rumeno čudo) . 
Pravljico ČAROBNI ŠAL je napi
sala Ingrid Mylo in pr ipoveduje 
o dekl ici Maji, ki jo je nepresta
no strah. KJE PREBIVA ČAS je 
pravlj ica Vladimira Škutina, ki 
opozarja odrasle: »Vzemite si 
čas za otroke!« Obe knjigi je 
prevedla Milena Žnideršič. 

Tudi vi, dragi bralci Tednikove 
knjigarnice, si vzemite čas in 
preberite katero izmed 
predstavl jenih knj ig. Pomagale 
vam bodo k prazničnemu 
vzdušju in vas popel jale v 
čarobni svet lepih besed in slik. 

Llllana Klemenili 



KULTURA, IZOBRAZiVANJE 

AIESEC - MEDNARODNA ŠTUDENTSKA ORGANIZACIJA 

MmifUB wmišmn pa^eliu? 
POL STOLETJA MEDNARODNE ŠTUDENTSKE ORGANIZACIJE 
AIESEC • MEDNARODNA IZMENJAVA STROKOVNIH PRAKS • 
ODPRIMO VRATA ZNANJU 
s t e kdaj pomis l i l i , da bi v svojo organizac i jo sprejel i tuje
ga prakt ikanta? Vzemite si nekaj m i n u t in spoznajte , 
k a k o to p o č n e m o v AIESEC-u . 

Ste vedeli, da mednarodna štu
dentska organizacija AIESEC, 
ki združuje vse, ki se zanimamo 
za ekonomijo in organizacijske 
vede, v svetu deluje že pol stolet
ja? študentje današnje 
Ekonomsko-poslovne fakultete 
Maribor so se skupini pridružili 
pred 35 leti. Danes v pisarni v 
Mariboru, eni izmed 741 v 87 
državah, aktivno deluje 40 čla
nov. 

Glavni namen študentske or
ganizacije AIESEC je, pomagati 
pri razvoju dežel ter izboljšati 
mednarodno sodelovanje in 
razumevanje med narodi sveta. 
In prav program mednarodne iz
menjave študentov je najpo
membnejše orodje za doseganje 
tega globalnega namena. 

PRILOŽNOST 
ZA PODJETJA 

Najtežje je prepričati odgovor
ne, da ti prisluhnejo. Kako si 
pridobiti svojih 5 minut v preveč 
natrpanem urniku vodilnega v 
podjetju? Trd oreh in izziv, stal
nica vseh, ki v času svojega štu
dija delujemo v AIESEC-u. 

Vse premalo se naša podjetja 
zavedajo priložnosti, da s spreje
mom študenta, ki prihaja iz dru
gačnega tujega okolja, dobijo 
sveže ideje in poglede na tekoče 
poslovanje. Tako lahko študent 
pomaga pri izboljšanju komuni
kacije s tujimi partnerji, kvali

tetno razišče tuje tržišče, poma
ga pri izvedbi različnih projek
tov ... Hkrat i s svojo drugačnost
jo pozitivno in stimulativno 
vpliva na klimo v podjetju. 

Že res, da gospodarsko stanje 
ni v razcvetu, a to ne bi smel biti 
izgovor. Pa podjetja preveč rada 
počno prav to. In ko študent -
član AIESEC-a - potrka na vrata, 
ta vse prepogosto ostanejo 
zaprta. 

Razlogi, zakaj se podjetja 
vključujejo v program, so 
različni, možnosti in koristi, ki 
jih ponuja mednarodna izmenja
va strokovnih praks, pa mnogo. 
Vedno lahko le pridobimo: 

- tujci prihajajo iz tujega okol
ja, primerjajo razmere v podjetju 
in na trgu, opazijo prednosti in 
pomanjkljivosti, ki jih mi ne 
moremo, ter dajejo koristne 
predloge; 

- današnji študentje so bodoči 
poslovneži, ki se bodo glede na 

vtis o nas in naši državi odločili 
o poslovnem sodelovanju z 
nami; 

- pritok znanja iz tujine s tuji
mi praktikanti in praktičnih 
izkušenj slovenskih študentov, 
pridobljenih v tujih podjetjih; 

- za nastanitev praktikanta in 
vse administrativne postopke 
poskrbi AIESEC; 

- dolžine praks so od 6 do 78 
tednov, program pa poteka vse 
leto. 

Zakaj tudi vaše podjetje ne bi 
odprlo svojih vrat in medse za 
nekaj tednov ali leto dni sprejelo 
praktikanta iz države, s katero si 
želi poslovati ali pa so stiki že 
navezani? Izkušnje preteklih let 
dokazujejo, da naš trud ni za
man. Odločitev o sprejemu štu
denta pozitivno ocenjujejo tudi 
podjetja. "Z AIESEC-om Mari
bor uspešno sodelujemo že vrsto 
let, kar je bila za naše podjetje 
bogata izkušnja," pravijo v Zava

rovalnici Maribor. A še zdaleč 
niso edini. Vsako leto se jim 
pridružijo novi: Terme Zreče, 
Alupak, Probi t . . . In prav njiho
vo zaupanje nam daje novih 
moči in energijo za delo v pri
hodnje. 

Vsi, ki smo del mednarodne 
študentske organizacije, na svojo 
prihodnost mislimo že danes. 
Zavedamo se sprememb v 
družbi in želimo v njih aktivno 
sodelovati. A uspešnost našega 
dela ni odvisna le od nas samih. 
Prisluhnite nam, da bomo sku
paj stopili v 21. stoletje! 

Za vse nadaljnje informacije 
nas najdete med 11. in 13. uro na 
naslovu: AIESEC Maribor, 
Razlagova 14,2000 Maribor, tel.: 
062 22 90 218, faks: 062 22 70 56, 
E-mail: aiesecŽuni-mb.si, Inter
net: http:www.uni-mb.si/(aie-
sec/. 

PTUJ / AKTIV LIKOVNIH PEDAGOGOV V PTUJSKEM MUZEJU 

č lan i aktiva likovnih pedago{>ov s področja Ljutomera, Ormoža; 
in Ptuja so se na pobudo Pokrajinskega muzeja Ptuj v ponedel
jek, 8. decembra, sestali na ptujskem gradu. 

Ptujski muzealci smo jih sprejeli v 
pedagoški sobi, ki ji rečemo tudi 
otroška soba, igralnica, risalnica in 
čitalnica. Želeli smo jim pokazati 
prijazen in topel prostor, ki jim je na 
razpolago ob vsakem času za relične 
dejavnosti, predvsem pa za tiste s 
področja likovnega ustvarjanja. 
Predstavili smo jim tudi razstave, za 
katere smo domnevali, da so lahko za 
likovne pedagoge in učence osnov
nih šol v decembru zanimive za og
led ter navdih za ustvarjalnost na li
kovnem področju. 

Direktorica muzeja in umet
nostna zgodovinarka Marjeta Cigle-
nečki je likovnike peljala po razsta
vah, ki so postavljene v grajskih 
prostorih. Ob ogledu glasbene zbir
ke se je likovnim pedagogom 
predstavilo tudi podjetje Ptujske ve-
dute, ki opravlja vodstva v muzeju. 

Ob kavi v topli pedagoški sobi je 
kustodinja pedagoginja Majda Fridl 
predstavila posebne pedagoške prog
rame, ki jih v muzeju izvajamo za 
učence osnovnih šol. Trenutno so 
najaktualnejši tisti, ki so povezani z 
glasbeno zbirko. V preteklosti se je 
izkazal kot otrokom zelo zanimiv in 
igriv program "Na gradu je bilo 
življenje". Pogovarjali smo se tudi o 
različnih možnosdh sodelovanja šole 
in muzeja ter povezovanjujpreteklos-

ti s sedanjostjo, da bi nam bila pri
hodnost lepša. 

Stanka Gačnik, kustodinja gale-
ristka, je v Miheličevi galeriji pred
stavila razstavo grafičnih del France
ta Miheliča. Ob ogledu filmov o Mi-
heličevem življenju in ustvarjanju je 
stekel pogovor o načrtih galerije v 
prihodnosti, o razstavah, ki prihajajo 
v letu 1998, ter možnostih sodelo

vanja galerije s šolami. 
Srečanje smo zaključili z ugotovit

vijo, da nudi muzej obilo vsebin, ki 
bi jih učitelji lahko vključili v likov
ni pouk. Istočasno so poudarili fi
nančne probleme. Učenci vedno 
težje plačujejo vse tisto, kar naša 
brezplačna šola zahteva. Zato smo v 
muzeju obljubiH, da bomo ponovno 
uvedli abonma ter tako omogočili 
oglede muzejskih zbirk in razstav za 
naše redne obiskovalce po nižji ceni. 

Ma/da FrIdI 

Marjeta Ciglenečl<i, direktorica ptujskega muzeja, je liltovne 
pedagoge popeljala po razstavah, ki so trenutno v gradu 

O R M O Ž / IZ PLESNE SOLE PANDORA 

Plesna skupina iz Ormoža in plesna skupina osnovne šole 
Tomaž, obe delujeta v okviru plesne šole Pandora, sta se 
uvrstili na najimenitnejše državno srečanje mladih plesalcev 
-Migam 97. Potem ko so uspešno nastopili na občinskem, 
medobčinskem in območnem tekmovanju, j ih je selektorica 
Andreja Obreza uvrstila v družbo še 12 plesnih skupin iz vse 
Slovenije, ki se bodo jutri predstavile v Žalcu. Srečanje nima 
tekmovalnega značaja, je revialne narave, hkrati pa | e na
jvišje organizirano srečanje otroških plesnih skupin. Zal ni 
mednarodnega srečanja, na katerem bi mladi lahko primer
jali svoje dosežke in se učil i . 

N a Migamu 97 bo moč videti 
kar tri koreografije Tomaža Bol-
carja, vodje plesne šole Pandora. 
Plesna skupina od Tomaža se bo 
predstavila s točko Eni in drugi. 
Plešejo učenci 3. razreda, zanimi
vo pa je, da skupino sestavljajo 
sami fantje: Simon Janžekovič, 
S imon Lalič, Jožek Majcen, Den i s 
Raušl, Mitja Fridman, Uroš Bru-
men, Boris Majcen in Sašo Štu-
hec. Ormoška skupina se bo 
predstavila z dvema točkama. Pri 
variaciji na temo se ukvarjajo z is
kanjem ritma v glasu, nastopajo 
brez glasbe in se poigravajo z gla
sovi in gibalnimi oblikami. V dru
gi točki, Eden drugačen, pa se ple
salci skozi ples ukvarjajo s svojim 
odnosom do drugačnosti. V sku
pini , ki jo sestavljajo Valentina 
Cestar, Urška Maučič, Larisa Pe
tek, Janja Kosi , Vesna Kramber-
ger, Tadeja Kralj, Dušan Kosi , I Skupina plesne šole Pandora. 

D o m e n Obilčnik in Jure Masten, 
kot gost nastopa Andrej Kosi , 
učenec osnovne šole Stanka Vra
za, šole s prilagojenim progra
mom. 

Veselje nad uvrstitvijo na 
letošnji Migam je seveda vel iko, 
vendar ni nič novega, saj se plesne 
skupine Pandore zadnja leta 
redno uvrščajo med najboljše. 

vkl 

Foto Hozyan. 
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Dominikanski 
samostan 

Glede župne cerkve sv. 
Miklavža v Vuzenici je J. Curk za
pisal, da je lebenausko-
trušenjskega izvora. Prvič se 
omenja šele leta 1238, a je verjet
no nastala že kmalu po letu 1161, 
ko so ti postali lastniki Vuzenice. 
Gre za okoli šest metrov visoko 
ladjo, katere prvotni portal je še 
ohranjen, ne pa oltarni prostor, ki 
ga je proti koncu 12. stoletja na
domestil okoli deset metrov viso
ki dvoetažni korni stolp z ravno 
stropno zvonico, ki je bil vstavljen 
v ladjino vzhodno stranico in ga 
zato lahko imamo za drugo fazo v 
njenem stavbnem razvoju. To 
zvonico so v 3. četrtini 13. stoletja 
knžnorebrasto obokali in ji na 
vzhodu prizidali poznoromanski 
oltarni prostor, najverjetneje pra
vokotne oblike. Tako glede data-
cije J. Curk. 

Rebra hruškastega profila z za
vihki, prav tako iz prehodnega 
obdobja romanike v gotiko, 
srečamo tudi v grajski kapeli sv. 
Filipa in Jakoba na Medvedgradu 
na sosednjem hrvaškem. Kapela, 
katere ladja je centralno zasnova
na, ima oktagonalni tloris in oltar
ni prostor, ki ga sestavlja petos-
minski zaključek, ima še druge 

arhitektonske elemente, ki so so
rodni naši sočasni arhitekturi pre
hodnega sloga. 

Tipološko sta si rebri iz 
medvedgrajske kapele in domini
kanskega prezbiterija podobni, s 
to razliko, da "srčasto" oblikovani 
zaključek oz. vrh rebra pri domi
nikanskem prezbiteriju v zavihek 
prehaja s pomočjo polkrožnega 
žleba, na Medvedgradu pa tega 
prehoda ni. Vendar se na 
Medvedgradu pojavljajo drugi 
elementi, ki govore za sorodno 
delavnico s kostanjeviško in s 
tem posredno tudi z našo; gre za 
soroden kulturni prostor, iz kate
rega so te delavnice izhajale. 

Stilno in časovno opredeljujeta 
grajsko kapelo sv. Filipa in Jako
ba na Medvedgradu Drago Mile-
tič in Marina Valjato-Fabris. Kape
la sv. Filipa in Jakoba na 
Medvedgradu ni le najbolj rep
rezentativna kapela nekega ple
miškega gradu v 13. in 14. stolet
ju na Hrvaškem, njeno odkritje 
pomeni tudi bistveno obogatitev 
skromnega spomeniškega fonda 
cerkvenega stavbarstva v konti
nentalnem delu Hrvaške v prvi 
polovici 13. stoletja. Njeno od
kritje je bistveno obogati lo 

spoznanja o razvoju hrvaškega 
kontinentalnega cerkvenega sta
vbarstva v njegovih povezavah s 
sosednjimi deželami v času pre
hoda romanike v gotiko. Ker 
predstavlja medvedgrajska kape
la najpomembnejšo hrvaško sta
vbo "prehodnega sloga", se je D. 
Miletiču in M. Valjato-Fabris zas
tavljalo vprašanje, na katerega je 
bilo potrebno odgovoriti. Nam
reč: največji problem je uvrstitev 
medvedgrajske kapele v takratne 
okvire, saj jo je zelo težko po
vezati z drugimi, tedaj obsto
ječimi in nam znanimi cerkvenimi 
stavbami na območju srednje
veške Hrvaške in Slavonije. Pojav 
gotike v sredini 13. stoletja na 
Hrvaškem povezujejo, podobno 
kot v sosednjih deželah, z delo
vanjem cerkvenih redov, 
predvsem cistercijanov. Težava 
je v tem, da se o cistercijanski ar
hitekturi tega časa na Hrvaškem, 
o cerkvi sv. Marije v Topuskem, 
cerkvi sv. Jakoba ali sv. Marije na 
Savi zahodno od Zagreba, cerkvi 
sv. Marije v Kutjevu in cerkvi sv. 
Marije v Ivanič Kloštru, ve le zelo 
malo, nekaj natančnejših podat
kov obstaja le o cerkvi v Topus
kem, katere še vidni deli za

hodnega pročelja pa so iz kas
nejšega časa. 

V monografiji sta zapisala, da 
sta, ko govorimo o sakralni arhi
tekturi prve polovice 13. stoletja, 
dve najpomembnejši stavbi, ki se 
od preprostih podeželskih župnih 
cerkva razlikujeta po velikosti in 
reprezentativnosti in sta kljub 
stalnim viharnim zgodovinskim 
dogodkom ohranjeni v bolj ali 
manj spremenjenih oblikah, cer
kev sv. Marije v Čazmi in kapela 
sv. Štefana v Zagrebu, pri katerih 
pa le nekateri raziskovalci opo
zarjajo na cistercijanske vplive. 

D. Miletič in M. Valjato-Fabris 
ugotavljata, da izraziti tloris 
medvedgrajske kapele (ladja os-
merokotnega tlorisa s petos-
minsko zaključenim prostorom) 
ne more kaj prida pomagati pri is
kanju centra, od koder so prišli 
njeni stavbarji, zato preostaja le 
analiza drugih elementov v kape
li. 

Pri tem je ena izmed zelo po
membnih neznank, razrešitev ka
tere bi mogla nuditi odgovor na 
zastavljeno vprašanje, uporaba 
opeke v srednjeveškem sta
vbarstvu na Hrvaškem. Dve na
jpomembnejši stavbi s konca 1. 
polovice 13. stoletja na 
Hrvaškem, cerkev sv. Magdalene 
in kapela sv. Štefana, sta grajeni 
iz opeke. 

Ana Deanovič je ob raziskovan
ju kapele sv. Štefana ugotovila, 
da se je škof Štefan II. ob gradnji 
svoje majhne kapele nepričako
vano odločil za lombardski krog 
stavbarjev, uporabivši pri tem 

opeko, ki se je v teh krajih, siro
mašnih s kamnom, uporabljala 
že vse od rimskih časov naprej. 
Pri tej zamisli se je stavbar naslo
nil na izkušnje in nastajanje arhi
tekture beraških redov v Lombar-
diji, "kojoj su upravo dominikanci 
dali svoje obilježje". 

Ob analizi cerkve sv. Marije 
Magdalene v Čazmi, ki jo je po 
letu 1232 za dominikance zgradil 
škof Štefan II., pride Zorislav Hor
vat ob upoštevanju zgodovinskih 
dogodkov, delovanju škofa Štefa
na II. in rezultatov Ane Deanovič v 
kapeli sv. Štefana, do podobne
ga sklepa, ko pravi, da se zdi ver
jetno, da so gradnjo pričeli cister
cijanski mojstri, ker pa niso znali 
izdelovati opeke ali pa niso upo
rabljali ustreznega formata, da je 
prišel mojster, ki je to znal, neko
liko pozneje, iz nekega drugega 
kroga. Format opek in stanje v 
Evropi govorijo za to, da bi to mo
gel biti lombardijski vpliv, direktni 
ali indirektni (npr. prek Nemčije 
ali prek francoskih dominikan-
cev). Vsekakor je dominikanska 
cerkev sv. Marije Magdalene sad 
sodelovanja cistercijanov in do-
minikancev v času, ko se izobli
kuje tip pridigarske cerkve. 

Z ozirom na značilnosti struktu
re zidov cerkve sv. Marije Magda
lene v Čazmi in kapele sv. Štefa
na v Zagrebu pa je delež domini-
kancev pri njihovi gradnji kljub 
vsemu manjši, če sodimo vsaj 
glede negotovosti ob uporabi 
opeke v obeh primerih. Pri cerkvi 
sv. Marije Magdalene, pri njeni 
tlorisni zasnovi in značilnosti arhi

tektonske plastike, sta Andela 
Horvat ter Zorislav Horvat ugoto
vila cistercijanske vplive, nekate
re elemente, značilne za cisterci-
jansko stavbarstvo, pa je Andela 
Horvat opazila tudi pri kapeli sv. 
Štefana. S tem je opredeljen 
prevladujoči vpliv cistercijanske 
arhitekture pri oblikovanju najsta
rejših hrvaških gotskih stavb. 

Dalje poročata D. Miletič m M. 
Valjato-Fabris, da po drugi strani 
obstaja mnenje, da so na 
območju Slavonije "gotsko sa
kralno arhitekturo uvedli in širili 
samostanski redovi, poleg 
frančiškanov in dominikancev še 
pavlinci in benediktinci," torej 
mnenje, po katerem so vplivi sko
raj vseh drugih redov bili pomem
bnejši od možnega cisterci-
janskega. Istočasno se relativno 
malo pozornosti naklanja 
viteškim redovom, predvsem 
templarjem in njihovemu vplivu 
na širitev novih oblik, posebej 
glede na to, da so bili skoraj vsi 
pripadniki tega reda francoski vi
tezi, svoje posesti in hiše pa so v 
2. polovici 12. stoletja na 
Hrvaškem imeli na širokem 
območju od Vrane do Glogovni-
ce oziroma Našic. Zato je zanimi
va primerjava detajlov in sklop 
medvedgrajske kapele z objekti, 
ki so takrat nastajali ali pa že stali 
in so mogli imeti vpliv na doga
janja in razvoj stavbarstva na 
Hrvaškem in v Slavoniji ob koncu 
1. polovice 13. stoletja. 

http://www.uni-mb.si/(aie-
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O R M O Ž / PO POTEH TRADICIO
NALNIH OBRTI 

Izdelovanje papirna
tih rož - iveiarstvo 
IVa ormoškem območju je bi lo v preteklosti kar precej razvito 
izdelovanje papirnatih rož - cvečarstvo, kot so ga imenovali . 
To je spadalo do okrog leta 1960 k znači lnim tradicionalnim 
ormoškim obrtem. Pri cvečarstvu lahko govorimo predvsem o 
domači spretnosti naših gospodinj in manj kot o izraziti obli
ki domače obrti. Izdelovanje papirnatih rož je bilo torej 
razširjeno predvsem kot oblika domačega dela žensk, danes 
pa žal moramo govoriti o njem kot pozabljeni domači obrti. 
Vendar pa so se ohranila pričevanja o izdelovanju cvečarskih 
izdelkov za potrebe trga. 

S spretnostmi izdelovanja in 
oblikovanja papirnatih rož so se 
na širšem ormoškem območju 
nekoč ukvarjale številne kmečke 
gospodinje, danes pa je izdelovan
je papirnatih rož le še stvar prete
klosti. Le tu ali tam še lahko zas
ledimo kakšno predvsem starejšo 
izdelovalko, ki zna iz povoščenega 
papirja ali krep papirja izdelovati 
in oblikovati cvetlice ter jih 
aranžirati v šopke oz. najraz
ličnejše cvetlične aranžmaje. Eni 
od zadnjih, najstarejših poznavalk 
izdelovanja papirnatih rož na 
ormoškem področju sta Pepika 
Amuga iz Sodincev 74 pri Veliki 
Nedelji in Marta Kajnč iz Drakšla 
31 pri Veliki Nedelji. Gospe se še 
danes občasno ukvarjata s to 
spretnostjo. S cvečarstvom kot 
obliko izdelovanja in oblikovanja 
papirnatih rož sta se seznanili v 
rani mladosti od mame in tet. 

In kako poteka cvečarstvo oz. iz
delovanje papirnatih rož? 

Papirnate rože izdelujeta s 
pomočjo barvnega krep papirja, iz 
katerega izrežeta najrazličnejše 
cvetne in stebelne liste. Te nato 
povežeta s tanko žico v rože in jih 
nato povoščita oz. namočita v raz
topljen vosek in vodo. Včasih jih 
okrasita še z zlatimi in srebrnimi 
perlami. Rože nato oblikujeta v 
različne šopke in cvetne 
aranžmaje. 

Na splošno so šopke in cvetje iz 
povoščenega papirja izdelovali za 
različne namene in potrebe. Izde
lovanje teh izdelkov je bilo 
predvsem žensko delo. Opravljale 
so ga zlasti v zimskem času, ko ni 
bilo toliko dela na polju, ali pred 
večjimi cerkvenimi ali družinski
mi prazniki. Predvsem pred-
božični čas je bil čas, ko so spretne 
ženske roke izdelovale umetne 
rože, s katerimi so okraševali 
predvsem notranjosti hiš in 

vaških kapel. Cvečarsko delo je 
bilo zelo zahtevno in dolgotrajno. 
Izdelki so bili po svojih oblikah in 
barvah zelo zanimivi, njihovo iz
delovanje pa je temeljilo tudi na 
veliki meri ustvarjalnosti in 
domišljije izdelovalk. Najpogos
tejši cvečarski izdelki so bili naj
različnejši šopki za poroke 
(poročni šopek za nevesto, šopki 
za priče in svate). Pri tem so velja
la nekatera pravila glede oblik in 
velikosti cvetov ter šopkov za po
roko. Neveste in ženske svatice so 
imele bele šopke, moški svatje pa 
so imeli rdeče šopke. Med izdelke 
iz papirja so sodili tudi posamezni 
cvetovi, cvetni venci in šopki, ki 
so služili za okras "bogecovega 
kota" v hiši, za okras znamenj ob 
cesti ali za okras vaške kapele. S 
papirnatimi rožami so okraševali 
tudi notranjosti kapel in cerkva, 
posebej ob večjih cerkvenih slove
snostih, npr. žegnanjih, cerkve
nih praznikih. Okraševali so mdi 
praznične pletene pogače in kru-
he, kruhe na porokah ipd. S kom
binacijo papirnatih rož in svečega 
zelenja pa so pogosto okraševali, 
predvsem ob porokah ali cerkve
nih praznikih (npr. božiču), no
tranjosti hiš. V ta namen so 
služile predvsem krone iz umet
nih rož, najpogosteje spletene iz 
dveh obročkov umetnih rož. 

Izdelovanje papirnatih rož je da
nes že močno omejeno. Mojstric 
in poznavalk te obrti, pa ne samo 
na ormoškem območju, je še zelo 
malo. Zato je prav, da se čim po
drobneje seznanimo s skrivnost
mi te zelo zanimive obrti in znan
je cvečarstva prenesemo tudi na 
mlajše generacije. Ena od možnih 
oblik ohranjanja znanja cvečarst
va je v obliki posredovanja tega 
znanja v šolah ali kot dopolnilna 
obrtna dejavnost. 

Nevenka Korpič 

Izdelovalka cvetja Marta Kajnč 

ORAJENSCAK / PREDSTAVITEV DVEH NOVIH TRAKTORJEV 

Širitev šolskega kmetijskega posestva 
Proti koncu leta povabi Pokl icna in tehniška kmetijska šola 
Ptuj sodelavce, ki med letom tako ali drugače sodelujejo s 
šolo in v njenem izobraževalnem procesu. Poleg praktičnega 
izobraževanja na šolskem posestvu se namreč učenci 
vključujejo tudi v delo na nekaterih kmetijah in v specializira
nih podjetjih, tako da najbolje spoznajo realnost slovenskega 
kmetijstva. Slovesnost v šo lskem objektu na Grajenščaku je 
pomeni la tudi zaključek kmetijske sezone, ki je bila za kme
tijsko šolo dokaj uspešna, obenem pa so predali namenu dva 
nova traktorja. 

Kot je povedal ravnatelj Poklic
ne in tehniške kmetijske šole ma
gister Vladimir Korošec, ima 
šola trenumo 17 hektarjev šolske-

Ravnatelj poklicne in 
tehniške kmetijske šole Ptuj 
mag. Vladimir Korošec 

ga posestva, od tega 4 hektarje 
trajnih nasadov. Imajo tudi lepo 
urejen šolski vrt, nekaj njihove 
kmetijske dejavnosti pa poteka 
tudi v pokritih rastlinjakih. Nji
hova kmetijska proizvodnja je 
zelo razvejana, seveda zaradi po
treb izobraževalnega procesa. 
Učenci morajo namreč v času 
šolanja spoznati vso pestrost slo
venskega kmetijstva. Poleg osnov
ne dejavnosti šola izobražuje 
učence tudi v podjetniškem duhu, 
saj je pomembno, da znajo mladi 
poleg dela na kmetiji tudi tržiti. 
Sola razvija dopolnilne dejavnosti 
na kmetijah in mlade pripravlja 
na to, da bodo poleg osnovne dej
avnosti sposobni voditi še eno ali 
več dopolnilnih dejavnosti, veza
nih na kmetovanje. Lahko gre za 
predelavo in dodelavo kmetijskih 
pridelkov, dejavnost domače obrti 
in podobno. 

Poklicna in tehniška kmetijska 
šola ima tudi obsežne načrte, ki se 
nanašajo na pridobitev večjega 

Dva nova traktorja, pridobitev Kmetijske šole Ptuj 

kmetijskega posestva, v dogled-
nem času pa tudi na preselitev na 
svojo nekdanjo lokacijo na Tur-
nišču. Pridobitev večjega posestva 
v velikosti 80 do 100 hektarjev je 
tako rekoč že realnost. Takšne 
površine bodo omogočile tudi 
gradnjo živinorejskih hlevov in 
uvedbo te dejavnosti, saj ima šola 
v svojem izobraževalnem progra
mu tudi živinorejo. Kdaj bo 
mogoče tudi teoretični del pouka 
prenesti na novo lokacijo, pa je se
veda vprašanje časa in predvsem 
denarja. 

Slovesnost na Grajenščaku so 
sredi prejšnjega tedna združili s 

predstavitvijo dveh novih traktor
jev, ki veliko pomenita za izo
braževalne potrebe in delo na šol
skem posestvu. Gre za poljedeljski 
traktor Same Silver 100,6 in vino-
gradniško-sadjarski traktor Same 
Frutteto 75. Oba sta najsodob
nejša traktorja s klimatiziranima 
kabinama, varovanima pred zu
nanjimi vplivi. Nakup je bil 
mogoč s pomočjo pristojnih mi
nistrstev, sponzorjev in z lastnimi 
sredstvi šole. Nova traktorja sta 
veljala dobrih 12 milijonov tolar
jev. 

J, Braiii 

T E D N I K O V A A N K E T A / TEDNIKOVA ANKETA / T E D N I K O V A A N K E T A 

Kd/ menite o lustradiskem zakonu? 
v TOKRATNI TEDNIKOVI ANKETI SMO V PTUJU IN BLIŽNJI OKOLICI USTAVILI NEKAJ NAKLJUČNIH LJUDI RAZ
LIČNIH POKLICEV IN STAROSTI, PREPRIČANI PA SMO TUDI, DA RAZLIČNIH POLITIČNIH PREPRIČANJ, IN JIH POV
PRAŠALI, KAJ MENIJO O PREDLAGANEM LUSTRACIJSKEM ZAKONU. 

Janko Ranfl, 
dimnikar, 
doma iz Mure-
tincev: "Odkri
to moram priz
nati, da z vsebi
no zakona po
drobneje nisem 
seznanjen, ker 
me dogodki v 
zvezi s tem v 
parlamentu za
radi nizkega nivoja in ob-
dolževanj že prav odbijajo. Oseb
no menim, da naj vsak pošteno 
dela svoje delo, pa bo dovolj kru
ha za vse. In prepričan sem, da bi 
bilo za vse Slovence bolje, če bi 
naši poslanci skrbeli za številne 
brezposelne, za ljudi, ki so v soci
alni stiski, ki jim je res hudo, ne 
pa da zapravljajo čas s takimi niz
kimi in dolgoveznimi razpravami. 
Ljudje imamo dovolj raznih 
obljub, s katerimi nas mirijo poli
tiki. Neprestano nam govorijo, da 
je dobro in da je boljše, kot je bilo, 
pa mislim, da je ravno obratno. 
Slabše, kot nam je, nam skoraj ne 
more več biti." 

Borut Krivec, trenutno na 
čakanju, sicer doma iz Ptuja: 
"Zame je ta zakon, oprostite, naj
večja svinjarija, kar se jih lahko 
zgodi v sodobni demokratični 
državi. Zdaj, ko bi lahko gradili 
na pridobljenih demokratičnih 
spremembah, zapravljajo čas z 
obujanjem starih ran. S tem, ko se 
poslanci zaradi tega med seboj 
kregajo in obtožujejo, nič ne 
rešujejo. Vsi vemo, da je veliko 
drugih, resnejših in nujnih pro
blemov, ki bi jih morali rešiti, pa 
zapravljajo čas z zadevo, ki je tudi 
za Evropo že zgodovina. Res ne 
vem, kaj želijo s tem. Seveda pa to 
ni samo moje mnenje, ampak po 
mojem prepričanju meni tako 
vsak pošten Slovenec." 

Marinka Rozinger, poslovod-
kinja trgovine Mercator - Pano
rama: "To mi ni všeč. Mislim, da 
bi se poslanci morali bolj posvetiti 
problemom sodobnega časa, pro
blemom propadanja gospodarst
va, večanja brezposelnosti, pro
blemom mladih, ki jim zagotovo 
ni prijetno poslušati vsega tega. 
Veliko nas je, ki smo prepričani. 

V anketi so sodelovali: J. Ranfl, B. Krivec, M. Rozinger, B. Černezel, Z. Husar, F. Roškar, I. Tikvič 

da v času, ki ga živimo, ni po
membno razpravljati o zadevah, 
ki so predlagane v zakonu, ki so že 
zdavnaj za nami. Kar je bilo v pre
teklosti, naj pustijo pri miru in se 
posvetijo predvsem problemom 
sedanjosti. Brez tega ni bodočnos
ti, mdi v politiki ne." 

Boris Černezel, slikopleskar iz 
Ptuja: "Zakon o lustraciji? Jezus, 
to je brez zveze. Če bi ga sprejeli, 
potem bi morali zamenjati vse po
litike, v prvi vrsti pa Janšo, ki s 
tem dela zdrahe slovenskemu na
rodu. To je velika izguba časa in 
zamegljevanje aktualnih gospo
darskih in političnih razmer, to so 
grde politične igrice. Saj vemo, za 
kaj gre: daj narodu kost za glo
danje, da bo pozabil, kako mu gre. 
Prepričan sem, da je v Sloveniji še 
dovolj poštenih in pametnih lju
di, da bo zmagal razum in da za
kon ne bo sprejet. Če pa bi bil 
sprejet, pa sem prepričan, da Slo
venija ne bi ničesar pridobila, 
kvečjemu zgubila, saj bi se nam 
smejal ves svet." 

Zlata Husar, komercialistka iz 
Gornje Radgone: "Ah, s tem smo 
že zdavnaj opravili, pravzaprav so 
opravili. Ne vem, zakaj vse skupaj 
obujajo v spomin, ko pa vemo, 
kako je bilo in komu bi bilo prav, 
da se sprejme z ^ o n , ki baje vse
buje celo protiustavna določila. 
Naj rajši poskrbijo, da bodo imeli 
mladi lepšo bodočnost, naj rešijo 
propadajoča podjetja, da ne bo to
liko socialnih stisk, naj rešijo fi
nančno nedisciplino, ki duši še 
tisto zdravo jedro našega gospo
darstva in podjetništva. Zakaj se 
ne najde kdo, ki bi tistima dvema 
predlagateljema in'peščici njunih 
privržencev odkrito povedal, da 
slovenski narod ni za to, da želi 
živeti v miru." 

Franc Roškar, kuhar, doma iz 
Placarja pri Destmiku: "Res ne 
vem, zakaj se vse to dogaja. Slove
nija s tem zakonom izgublja ug
led. Če bi ga sprejeli, ne pridobi
mo ničesar. Kuhar sem in iz prak
se vem, da ponovno pogreta jed 
nikoli ne more biti tako dobra kot 
sveža. In podobno je s tem zako
nom. Zakaj pogrevajo st\'ari, ki so 
slovenski narod že takrat razdvo
jile, komu na čast? Mar želimo 
doseči spet isto? Naj se rajši lotijo 
nalog, za katere so postavljeni, naj 
se lotijo reševanja težke gospodar
ske situacije, da nam bo v bodoče 
vsem skupaj bolje!" 

Ivan Tikvič, varnostnik, doma 
iz Zabjaka pri Ptuju: "To nas Slo

vence spet razdvaja, kaj pa druge
ga, če se že v parlamentu samo ob-
dolžujejo in si mečejo naprej. 
Kako naj narod to mimo gleda, 
ko pa nas ne vodi nikamor. Lahko 
je njim, ki imajo velike plače, če bi 
imeli mojo, časa ne bi zapravljali 
za take neumnosti; sploh pa če bi 
delali pod milim nebom tako kot 
jaz, bi presneto premislili, preden 
bi nadaljevali s prazno, neplodno 
razpravo v nedogled, kar si lahko 
na toplem v skupščinski dvorani 
privoščijo. Saj vemo, za kaj gre: 
krivci so isti kot pred leti, samo 
nihče ne upa tega povedati, ker se 
boji..." 

M . Ozmec 



O R M O Ž / VRTEC V DECEMBRU 

Prostoru zaenkrat se dovolj 
Vzgojnovarstveni zavod Ormož ima pet organizacijskiti in dve 
dislocirani enoti , ki so raztresene po vsej občini , ed ino vrtec 
pri Sv. Tomažu deluje v sklopu tamkajšnje osnovne šole . V 28 
oddelkih je vsak dan v varstvu 480 otrok. Za njih skrbi 64 za
pos lenih - vzgojiteljice, pomočnice vzgojiteljic in tehnično 
osebje. Objekti vrtcev so stari od 20 do 26 let. Ko so bili zgra
jeni so bili dovolj veliki, krasno opremljeni in za takratne 
razmere moderni . D a n e s bi bilo potrebno že marsikaj iz
boljšati. Če bo š lo vse po sreči , bodo v kratkem pričeli kon
kretnejše akcije za prizidek k tomaževskemu vrtcu. 

Direktorica vrtcev Metka 
Meško je povedala, da jim za
kon o vrtcih predpisuje progra
me, ki jih izvajajo, sami pa jih še 
dodatno obogatijo in popestrijo. 
Izvajajo programe za otroke od 
1. do 6. let in tri različne progra
me za otroke, ki se pripravljajo 
na osnovno šolo. Vrtec ima svoj 
dnevni red, ki je za otroke nu
jen, saj je to hkrati vzgled, po 
katerem se ravnajo. Novo znan
je in spretnosti otroci povzema
jo skozi igro. Programi in aktiv
nosti vplivajo na vsestranski 

razvoj otroka, na razvoj govora, 
otrok spoznava bližje in širše 
okolje, logično mišljenje in 
sklepanje, seznani se z branjem, 
poslušanjem. Direktorica pravi, 
da so vzgojiteljice pozorne na 
vsakega otroka posebej. Edino 
tako lahko spoznajo njihove in
dividualne sposobnosti in jim 
nudijo takšno obliko dela, ki jo 
bodo sposobni uspešno izvesti. 
Poleg predpisanega programa 
nudijo otrokom tudi obogatit-
vene programe - interesne dej

avnosti, ki jih otroci izbirajo po 
lastni želji. V različnih vrtcih so 
na voljo vrtnarski, lutkovni, 
slaščičarski, plesni in drugi 
krožki. 

Razmerje med številom vpi
snih mest in povpraševanjem je 
zaenkrat v ravnovesju. Kljub 
temu pa je najbolje otroke čim
prej vpisati. Čakalne dobe zaen
krat še ni, včasih pa se že zgodi, 
da kakšen enoleten otrok takoj, 
ko ga vpišejo, ne more dobiti 
prostora, ker je oddelek poln. Že 
nekaj časa tudi ni več v veljavi 

zakon, ki je določal, da mora 
otrok obiskovati vrtec v kraju, 
kjer biva. Otroka lahko vpišete, 
kjer želite, težave so lahko le s 
prostorom. 

Direktorica Metka Meško je 
povedala, da v vzgojnovarstve-
nem zavodu Ormož zagovarjajo 
dobro sodelovanje staršev in za
poslenih: "Le z odkrit im pogo
vorom, ko starši povedo svoje 
želje, pričakovanja in tudi, kaj 
jih moti pri odnosu vzgojiteljice 
in pomočnic do njihovega otro

ka, se lahko izognemo nepotreb
nim konfliktom in komplikaci
jam." 

Poleg razmišljanja o dolžini 
porodniškega dopusta se poraja 
tudi vprašanja o pr imernem sta
rostnem obdobju, ko naj bi 
otrok vstopil v vrtec. V vrtcu 
opažajo, da je to odvisno od vsa
kega otroka posebej, čeprav je 
res, da je v obdobju do tretjega 
leta veliko bolezni. Seveda pa se 
mlajši otroci hitreje adaptirajo 
in lažje vključijo v novo okolje. 
Največkrat čas vpisa narekuje 
dejanska potreba po vrtcu. 
Vodstvo vrtca z anketami 
spremlja število zainteresiranih 
staršev, ki bi potrebovali varst
vo za svoje otroke tudi popol
dan. Število je vedno prenizko 
za organiziranje oddelka. Sicer 
pa starši od tega meseca naprej 
plačujejo v povprečju 16 odstot
kov višjo ceno. Prispevek za 
vrtec znaša od 15 do 80 odtot-
kov polne cene, glede na 
plačilni razred, ki ga določijo na 
podlagi dohodkov družine. Naj
večji del stroškov predstavljajo 
plače zaposlenih, materialni 
stroški in živila. Zato tudi ob 
odsotnosti otroka iz vrtca 
stroški varstva znašajo le nekaj 
manj, kot če bi bil v vrtcu, saj 
režijski stroški tečejo naprej. 

V prazničnem decembru za 
otroke pripravljajo kopico zaba
ve in veselja, pa tudi rokave 
podvihajo in nastane marsi-
kakšen lep izdelek. Minuli 
četrtek so si otroci ogledali lut
kovno predstavo Cirkus prihaja 
v izvedbi lutkovnega gledališča 
iz Maribora. Danes pa bodo v 
ormoškem vrtcu pekli slaščice. 
Od 9. ure naprej se bodo otroci 
poglobili v skrivnosti priprave 
testa, peke, svoje kreacije pa 
bodo na koncu tudi pohrustali. 
Vabljeni so mladi slaščičarji od 
3 do 6 let. Jutri pa so vabljeni na 
lutkovno predstavo, ki jo pri
pravljajo spretne vzgojiteljice 
ormoškega vrtca. Ob 9. uri bodo 
v prostorih vrtca uprizorile igri
co Dva prijatelja. Se posebej 
prisrčno so vabljeni tisti malčki, 
ki vrtca ne obiskujejo. 

vkl 

N a j m a n j š i m a l č k i s o b i l i n a d f o t o g r a f i r a n j e m p r e c e j 
z a č u d e n i . 

PTUJ / SKUPNI KONCERT DVEH ZBOROV V NARODNEM 
DOMU 

0o6er večer, ljubo dakle 
SOBOTNI VEČER V NARODNEM DOMU JE BIL LEPO DOŽIVETJE. IZZVENEL JE 
KOT LEPA PRILOŽNOST ZA MNOGE ZBORE IZ PTUJA IN OKOLICE, DA BI SKU
PAJ PO DVA ALI TRIJE PRIREDILI PODOBEN KONCERT. 

Gostitelj in pobudnik koncerta je 
bil moški pevski zbor KUD Graje
na. V goste je povabil ženski pev
ski zbor Javnega vzgojno-varstve-
nega zavoda Pmj (zbor bi si lahko 
po dveh letih že skrajšal ime). Kot 
je naslov koncerta "Dober večer,..." 
že nakazal, so imele prednost 
dame in se predstavile z desetimi 
pesmimi skladateljev Beethovna, 
Brahmsa, Schuberta, Irvinga Ber-
hna in Slovencev Fleišmana, Gob
ca, V. Mihelčiča, Bučarja, Tomca. 
Zbor je v svojem skoraj dvelemem 
delovanju vidno napredoval, kar 
zadeva pevsko disciplino, in se us
talil pri številu 21 pevk. Zavzeto in 
dovolj suvereno jih vodi Ormožan 
Jože Barin-Turica. Program, ki so 
ga pevke predstavile, je bil po vse
bini raznolik in razgiban. Od dese
tih pesmi so izvedle štiri pesmi v 
dvoglasju ob dobri klavirski 
spremljavi prof. Metke Žižek. 
Zborovodja še ne teži k višje nar
avnani programski usmeritvi in k 
doslednemu štiriglasju, ki je na 
primer za moške zbore, tudi za 
gostitelja tega večera, že kar pravi
lo. Opazna pa je bila kvaliteta bar
ve altov, medtem ko soprani še 
pojo zelo svedo in rezko kot de
kliški zbor. Oboje bo gotovo nalo
ga zagnanega zborovodja v pri
hodnjem letu. Po izvedbeni strani 
sta izstopali dve skladbi: Gobčeva 
Dekletom in Berlinova Izberi si 
napev - pesem iz risanke Walta 
Disneyja Sneguljčica. Slednja je 
bila lahkotno in prikupno izvede
na. 

Za pevkami so se predstavili pev
ci gostiteljskega zbora iz Grajene, 
ki jih že od vsega začetka uspešno 
vodi Ladislav Ptilko. Zbor se je 
predstavil v dokaj skromni šte

vilčni zasedbi petnajstih pevcev, ki 
komaj še zagotavljajo poln zvok 
moškega zbora. Odpeli so deset pe
smi, ki so bile tematsko ubrane na 
naslov koncerta. Kot je za Pvdka 
značilno, je tudi tokrat predstavil 
dobro čitalniško in slovensko ro
mantično glasbo. Poslušali smo 
skladbe samih slovenskih avtor
jev: Deva, Verbiča, Adamiča, Ma
roka, Mirka, Prelovca, Bučarja, 
Vrabca, Gobca in Jožeta Gregorca, 
ki je bil tudi edini živi na koncertu 
prisotni skladatelj. Interpretacije 
pesmi so bile povečini primerne, 
manjkalo pa je polnosti zvoka pri 
Vrabčevi skladbi Mlada, ki je bila 
ob Verbičevem Vasovalcu tudi 
najtrši oreh, kar zadeva izvedbo in 
zvok. 

Pobuda in izvedba takega skup
nega koncerta (namenoma ne upo

rabljam zlorabljene besede pro
jekt!) naj bo vzor mnogim zborom 
na Ptuju in okolici, ki si bodisi ne 
morejo privoščiti organizacije last
nega celovečernega koncerta ali pa 
nimajo dovolj programa zanj. Po 
drugi strani pa je nastop dveh ali 
treh zborov porok, da bo v dvorani 
dovolj hvaležnih poslušalcev, kar 
se je v soboto tudi pokazalo. Dru
gih ptujskih zborovodij pa na kon
cert ni bilo! 

Zbora sta ob zaključku zapela 
skupno še Pahorjevo Pa se sliš'. 
Iskrive in tople besede g. podžupa
na Ervina Hojkerja in prijetna vez
na beseda Simone Lacko sta še iz
boljšala vzdušje lepega večera, za 
kar se vsem tudi javno zahvaljuje
mo. 

Mlf/a Gobec 

PTUJ I KULTURNI VEČER S PODELITVIJO PLAKET 

Pmnanja l a deh v obrti 
V Narodnem domu v Ptuju bo v soboto, 20. decembra, ob 19.30 

uri že tradicionalni kulturni večer - koncert noneta CMjmočne 
obrtne zbornice Ptuj pod naslovom "Pesem - vez med nami". 
Območna obrtna zbornica bo ob tej priložnosti podelila zlate, 
srebrne in bronaste plakete za 30,25 in 20 let dela v obrtništvu na 
Ptujskem. Za vabljene vstopnine ni, za druge pa, ki želijo prisluhni
ti koncertu noneta, je vstoptiina 500 tolarjev. S tem bo nonet zakl
jučili sezono nastopanja v tem letu. 

Zlate plakete bodo prejeli; Ludvik Cančar, Janez Forštnarič, 
Sami Ibraimi, Edi Kukovec in Nežka Maučič; srebrne: Ivan Bez-
jak, Jože Gregurec, Anton Habjanič, Pavle llič, Janez Krajnc, Anton 
Kuhar, Milenko Lužnik, Marija Makovec - Basica, Valter Petrovič, 
Janko Strelec in Olga Winkler ter bronaste: Aldolf Čančar, Franc 
Lačen, Irena Medved, Janez Mesaric, Franc Podgoršek, Franc Šoba, 
Franc Terbuc in Avrelija Žerak. 

M m . 

PTUJ / MIHELICEVA GALERIJA VABI 

V Miheličevi galeriji na Ptuju bomo likovno razstavno sezono 
v letošnjem letu zaključili z razstavo najnovejših graflčnih 
listov in risb Samuela Grajfonerja iz Maribora. Graflke in 
ena risba priznanega slovenskega kiparja in graflka specia
l ista so nastale v obdobju zadnjih dveh mesecev in so tako od
sev umetnikovega zdajšnjega dojemanja in razumevanja sveta. 

Specifičnost in enkrama razpoz
navnost Grajfonerjevih grafik je 
ta, da mu grafika kot izrazno li
kovno sredstvo omogoča postopno 
ali fazno "dokumentiranje" 
določenega postopka v nastajanju 
grafike. Plošče po prvem odtisu ne 
zavrže, ampak jo dopolnjuje, pa 
tudi odvzema ter tako na samosvoj 
način ustvarja nove grafične liste, 
ki so potem lahko predstavljeni 
kot delovni in tistvarjalni posto
pek umetnika na eni strani, na 
drugi pa je vsaka grafika posebej 
kot zaključena celota in neponovl
jiva timetnina. 

Ker smo z donacijo grafik akade
mika Frenceta Miheliča dobili 
stalno razstavo njegove grafične 
umemosti, ki je sedaj predstavlje
na v prvem nadstropju razstavišča, 
je poudarek razstavljanja v Mihe
ličevi galeriji prav na grafiki in 
grafični umetnosti. Z razstavo Sa
muela Grajfonerja, ki smo jo pri
peljali v Miheličevo galerijo, pa 
želimo opozoriti tudi na začetek 
sodelovanja naše galerije s Peda
goško fakulteto iz Maribora, in si
cer z Oddelkom za grafiko in ris
bo, kjer je Grajfoner docent za gra
fično in risarsko oblikovanje. Sku-

pa) z njim želimo lemo predstavl
jati grafično produkcijo študentov, 
njihovih profesorjev, organizirati 
predavanja na temo grafike, likov
ne delavnice ipd. in tako prispeva
ti k temu, da Miheličeva galerija 
postane razstavišče, ki bo seveda 
ob redni slikarski razstavni dejav
nosti namenjena mdi oziroma 
predvsem grafiki. 

Razstavo najnovejših grafik in 
risb Samuela Grajfonerja odpira
mo v pritličju Miheličeve galerije 
v četnek, 18. decembra, ob 18. uri. 
Umemika in njegovo umetnost bo 
predstavila gospa Meta Gabršek 
Prosenc iz Umetnostne galerije v 
Mariboru. Sam dogodek pa bo 
obogatil saksofonist Miha Rogina. 
Razstava bo na ogled do 8. februar
ja 1998. 

Vljudno vabljeni. 
Stanka Gainik 

O R M O Ž / RAZSTAVIŠČE RENAULT 

V avtosalonu Hardek so odprli novo razstavo, tokrat razstavl
ja novinar in sl ikar Bogdan Barovič. Odprtje razstave je bi lo 
kot vse v sa lonu Renault dobro obiskano in pripravljeno, za 
dodaten umetniški užitek pa je poskrbela Maja Frangež, ki 
se je predstavila s k las ično kitaro. Obiskovalci so si ogledali 
razstavljena platna, pa tudi Renaultove nove lepotce. 

Razstavljavca je predstavil 
akademski slikar Janez Knez. 
Bogdan Barovič prihaja iz 
Ttbovelj , kjer je zaposlen na 
domačem radiu. Novinarstvo ga 
je navduševalo že od srednješol

skih kolpi in za nekaj časa je bil 
v službi tudi na nacionalni tele
viziji. Doštudiral je na univerzi 
v Mariboru, vse življenje pa ga 
spremlja ljubezen do umetnosti . 
Besedni umetnosti se je predajal 

v gledališču, očarala pa ga je 
tudi slika in preizkusil se je v 
svetu filma in slikarstva. Posnel 
je avtorski biografski film o aka
demskem slikarju Janezu Kne
zu. Z likovnim ustvarjanjem je 
povezan že od otroških let. Kot 
slikarski samorastnik se zadnja 
štiri leta aktivno ukvarja s sli
karstvom. PohvaU se lahko z 18 
samostojnimi razstavami, naj
več energije pa posveča samoi
niciativnemu študiju slikarstva 
in iskanju lastnega stila. 

Barovič slika na velika platna, 
uporablja oljne barve in zdi se, 
da ne more brez lopatice, s kate
ro obilno nanša barvo. V 
Ormožu razstavlja slike zasav
ske pokrajine, ki bleščijo v hlad
nih barvah, vsaka slika pa je 
zaznamovana z elementom sivi
ne trdega življenja v revirjih. 
"Iskanje svetlobe, ki je čutno v 
njegovih delih, ga usmerja v im
presionizem, ki pa je včasih brez 
ostre meje postal ekspresija. 
Njegove ekspresije so včasih na 
robu realnosti, ki pa je v zadnjih 
ustvarjalnih utripih že tako 
živčno napeta in pretresena, da 
ostane vtisna in izrazij iva." 

v i r i B o g d a n B a r o v i č i n g o s t i t e l j M i r a n T o p o l o v e c 

FirbasovI MurUi v slovo 
Slovo - tako boleče se dotakne 

srca, ki joče v bolečini slovesa. 
Marija Firbas se je rodila v Obra-

novi družini v Moškanjcih. V 
družini je bila prvi otrok, prva 
pomoč očetu in materi, zato je os
tala zvesta Župančičevim bese
dam. "Sveta si, zemlja, in blagor 
mu, komtu- rodiš." Sleherno mlado 
dekle sanja o sreči. Postala je žena 
fantu Vladku Firbasu. V hišo, ki je 
bila mnogo let brez matere in go
spodinje, je prinesla materinsko 
skrb in ljubezen. Na Firbasovi 
kmetiji je pričel odraščati mladi 
rod: Milena, Branko in Radko. 

Marica si je poleg obilice 
kmečkega dela in družine vedno 

znala vzeti čas za mnoge dnižbene 
dejavnosti, sodelovala je pri vseh 
Lukarskih praznikih v 
Moškanjcih. Zavzeto in z velikim 
veseljem je sodelovala v aktivu 
žena v Gorišnici. Z veliko ljubez
nijo se je razdajala tudi petju lepe 
slovenske pesmi, kot mlado dekle 
je pela v cerkvenem zboru Sv. 
Marjete. Veliko let je pela tudi v 
mešanem pevskem zboru Ruda Se
ver, nekaj časa pa tudi pri zboru 
upokojencev. 

Marica, ko so te ob slovesu po
nesli čez prag tvoje domačije in je 
zbor društva upokojencev 
Gorišnica za slovo zapel pesem 
"Polje, kdo bo tebe ljubil?", mi je 

bilo hudo. Tedaj se je v meni utr
nila misel, da je Marica vzgojila 
svoj mladi rod, ki bo znal ljubiti 
zemljo in ceniti kmečko delo. 

V spominu ostaja Marica nam 
vsem draga in dobra življenjska 
sopotnica. Imeti dobre ljudi za 
vzpodbudo, za vzgled, je kot kruh 
za življenje in Marica je velikokrat 
znala podariti kruh iz srca. Marica, 
hvala ti! 

Po isti poti, od koder odhajaš, ne
vidno prihajaš nazaj med svoje, kijih 
ne nehaš ljubiti in ki živijo od tvoje 
ljubezni. (Kuntner) 

Marija Klint 



PTUJ / ZIVUENJSKO DELO ZAKONCEV LASIC 

Videofilm Bogastvo narave 
Ravnateljem osnovnih šol , predstavnikom mestne občine 
Ptuj in ljubiteljem narave so v ponedeljek, 15. decembra, v 
dvorani na ptujskem magistratu predstavili videofllm Bogast
vo narave, življenjsko delo zakoncev Katarine in Vekoslava 
Lašiča iz Ptuja. 

V nekaj letih sta, oba ljubitel
ja narave, na amatersko VHS 
kamero s predelanim daljnog
ledom, ki je služil kot teleob-
jektiv, posnela za več kot 60 ur 
posnetkov. Brez mešalne mize 
sta s pomočjo dveh videorekor-
derjev izbrala najlepše kadre in 
zmontirala okoli 50-minutni 
film, ki skozi skozi pomlad, po
letje, jesen in zimo prikazuje 
neizmerno bogastvo narave, 
rastlinja, ptic in žuželk na 
širšem ptujskem območju. 

Fi lm, ki ga je glasbeno opre
mil Davorin Jukič, tekst zanj 
pa prebral Peter Kirič, v prvem 
delu prikazuje različne vodne 
ptice, ki so zadnje čase zaradi 
ugodnih razmer še posebej šte
vilne na Ptujskem jezeru in v 
njegovi okolici. Tako si lahko 
pobliže ogledamo kormorane, 
ki niso avtohtone ptice, a jih je 
zadnje čase tudi pri nas vse več. 
Od blizu si lahko ogledamo 
skrivnostni svatbeni ples 
čopastega ponirka in drugih 
redkih ptic iz našega okolja. 
Tud i žabjo svatbo je Lašičevi-
ma uspelo posneti , posebej pa 
sta ponosna na edinstvene po
snetke redke žabe sekulje, za 
katero sta oprezala skoraj tri 
leta. 

Presenetljivi so posnetki naj-
starjše kolonije sivih čapelj na 
Slovenskem, ki so se udo
mačile tudi na ptujskem 
območju, pa številni otočki in 
obrežja Dravinje, Studenčnice, 
Drave in nekateri r ibniki , ki 
zaživijo šele ob pogledu od bli
zu. Mnogi smo prvič videli iz
redno redke vrste orhidej , ki so 
se še ohranile v krajinskem 
parku Šturmovci in še kje. Po
bliže si lahko ogledamo živl
jenje številnih zunanjih ptic, 
tudi t ist ih, ki so žal vse red
kejše. Pa pajke, vodne pastirje 
in nekatere žuželke z našega 
okolja jima je uspelo ujeti v ob
jektiv. Tud i belo štorkljo in 
njeno še redkejšo sorodnico 
črno štorkljo, da ne govorimo o 
še redkejšem vodomcu, ki je žal 
že prava redkost. Med redkost
mi, ki sta jih posnela, pa velja 
omenit i tudi znameni to 
mogočno Hincejevo sekvojo, ki 
je največja in najstarejša v Slo
veniji. 

Vekoslav Lašič že 30 let razi
skuje naravo in skupaj z ženo z 
njo tudi živi. Še posebej dobro 
pozna življenje in življenjsko 
okolje avtohtonih zunanjih 
ptic, ki jih je na našem 
območju prek 50 vrst in so ne
katere, kot recimo zlatovranka, 

žal vse redkejše. Povedal je, da 
pomeni film številna vstajanja 
ob zgodnjih jutranjih urah, 
najpogosteje še v temi, da po
meni ure in ure čakanja ob 
maskirnem šotoru s pripravlje
no kamero. Šele takrat re
snično spoznaš, kako poln von
jav je gozd ali livada, koliko 
različnih glasov je slišati in kaj 
vse je moč videti, kar sicer 
bežnemu sprehajalcu ni usoje
no. 

Ponosni smo na naše korante, 
na klopotce, ki so simbol Slo
venskih goric in Haloz, do se
daj pa ni bilo posebej slišati, da 
bi bili ponosni na bogastvo 
naše narave, ki je tod okrog še 
posebej izrazita in živopisana. 

In prav zaradi tega se avtorja v 
filmu sprašujeta, ali bo človek 
našel skupni jezik z naravo, 
kajti to je odvisno samo od člo
veka. 

Ravnatelji so po ogledu film 
ugodno ocenili in obljubili, da 
ga bodo z veseljem prikazali 
svojim učencem in tudi učitel
jem. Ne le da čudovito izpo
polnjuje predmetnik šestih in 
delno osmih razredov iz biolo
gije in naravoslovja, ogled fil
ma pomeni tudi učinkovito 
psihično sprostitev, saj človeka 
na prijeten način odžene od 
vsakodnevnih skrbi. 

M. O z m e c 

Avtorja filma Katarina in Vekoslav Lašič sta p o predstavitvi 
prejela številne čestitke in spominsko darilo mestne 
občine Ptuj. Foto: M. Ozmec 

PTUJ / OS MLADIKA JE SLAVILA 

95 let je mini lo , odkar so Ptujčani zgradili stavbo Mladika v 
delu mesta, ki so ga takrat imenovali Kaniža. Minul i petek so 
letošnji dan šole posvetili v isokemu jubileju zgradbe. 

Šolo so ob tej priložnosti obi
skali državna sekretarka Teja 
Valenčič in mnogi drugi gostje, 
prisotni pa so se najbolj razve

selili gradbenega dovoljenja za 
izgradnjo mansarde, ki ga je 
ravnateljici Mariji Šumandl na 
slovesnosti izročil vodja občin

skega oddelka za družbene dej
avnosti Ivan Vidovič. Dela, ki 
bodo šoli prinesla enoizmenski 
pouk in vse pogoje za 9-letno 
šolanje, bodo pričeli prihodnje 
leto, mansardo pa naj bi pričeli 
uporabljati že v začetku novega 
šolskega leta. 

Ob 95-letnici zgradbe Mladi
ka je učitelj zemljepisa in zgo

dovine Franc Golob postavil 
razstavo o šolstvu na Ptuju, 
šola pa je izdala knjižico z nas
lovom 95 let lepotice ob Dravi , 
ki jo je prav tako napisal Franc 
Golob, v njej pa raziskal celot
no zgodovino šolstva na Ptuju. 
O tem bomo več napisali v pri
hodnji številki. 

M Z 

Na slovesnosti ob 95-letnici zgradbe se je od šole poslovi
la Maria Šumandl, ki odhaja v pokoj po polnih 25 letih rav-
nateljevanja v Mladiki 

PTUJ 

Oecentjber v D o m u 

u p u k o i e m e M 
v ptujskem domu upokojen

cev bodo pripravili v tem mese
cu več prireditev. Stanovalce 
doma je že obiskal Miklavž. V 
četrtek, 18. decembra, bo slove
snost, na kateri bo Društvo 
upokojencev Ptuj podelilo 
priznanje Domu upokojencev, 
nato pa bo koncert pevskega 
zbora Društva upokojencev 
Ptuj in tamburaškega orkestra 
iz Ljutomera. Za božič bo dom 
obiskal Božiček, v domski ka

peli pa bo ob 17. uri pol-
nočnica. 29. decembra bodo 
pripravili tudi silvestrovanje. 
Slednje ne bo namenjeno samo 
stanovalcem doma, pač pa tudi 
njihovim svojcem in upokojen
cem iz bližnje in daljne okoli
ce, ki niso stanovalci doma. 
Vstopnina z večerjo bo 1500 to
larjev, prijave pa sprejemata re-
ceptorka in socialna delavka. 

M Z 

O R M O Ž / PRAZNIČNE PRIREDITVE 

T a v e s e l i d e i e m b e r 
December je čas prireditev, veselja in obdarovanja. Z 
največjo željo ga pričakujejo malčki , ki se j im takšne 
prireditve še posebej vrtisnejo v spomin. Občinska zveza 
prijateljev mladine Ormož je v predprazničnem času or
ganizirala različne prireditve. 

V soboto, 20. decembra, bo 
imel dedek Mraz veliko dela. 
Najprej se bo ob 10. uri usta
vil v dvorani v Ivanjkovcih, 
ob 12. uri bo v domu kul ture 
obiskal male Ormožane, ob 
14. uri bo izvedel prav zahte
ven trik in bo istočasno v za
družnem domu v Veliki Ne
delji in v dvorani pri Mi
klavžu. Delovno soboto bo 
zaključil pri Sv. Tomažu, 
kjer bo otroke obdaroval ob 
16. uri v tamkajšnji kinodvo-
rani. Zaradi naporne sobote 
bo v nedeljo odpotoval le v 
Središče ob Dravi , kjer se 
bodo otroci v spremstvu 
svojih staršev zbrali ob 14. 
uri v Sokolani. V ponedel
jek, 22. decembra, bo dedek 
Mraz ob 10. uri v dvorani na 
Kogu, v Podgorce pa bo 
prišel tik pred božičkom, 23. 
decembra ob 12. uri. 

Dedek Mraz bo poleg 
običajnih daril otrokom po
daril tudi lutkovne predsta
ve, ki bodo na sporedu po 
obdarovanju. Igrice pri

pravlja Lutkovno gledališče 
Fru fru, otroci pa si bodo og
ledali Rdečo kapico, 
Ivanjkovčani pa Muco copa
tarico. Otroci v Središču in v 
Miklavžu so darilo dobili že 
prej, saj so si v začetku mese
ca ogledali igrico Žogica Ma-
rogica v izvedbi Lutkovnega 
gledališča iz Maribora. 

V ormoški knjižnici bodo 
jutri ob 15.30 uri na mladin
skem oddelku predstavili 
knjižne novosti iz zbirke 
Učila in Larousse, ki so pri
merne za bralce med 13. in 
15. letom. Po predstavitvi pa 
bo veselo izdelovanje novo
letnih okraskov z Majo Kor-
ban. V ponedeljek ob 14. uri 
bodo osnovnošolci klepetali 
o zbiranju, kolekcioniranju 
in zamenjavi. 

Za otroke in odrasle pa pri
pravlja Štefka Borak v sobo
to ob 19.30 uri v domu kul
ture modni bazar - modno 
revijo, ki bo predstavila po
nudbo ormoških trgovin. 

Vid 

ZELENI V I D M A / NOVOLETNA 
POSLANICA '98 

Naša blaginja sta zna
nje in bližina narave 

Spoštovani volivci, simpati-
zerji in člani! 

Boj za ekološko ravnovesje 
postaja vse bolj neodložljiva po
treba slehernega posameznika 
ne le v okviru delovnega mesta 
in bivalnega prostora, temveč v 
okviru logično zaokroženih ce
lot v naravnem okolju. Privzgo
jiti je potrebno kulturno in so-
naravno bivanje slehernega 
občana. 

V iztekajočem se letu smo Ze
leni Vidma tvorno sodelovali v 
občinskem svetu in drugih or
ganih upravljanja v občini. 
Skupaj z vodstvom občine nam 
je uspelo sanirati dve divji odla
gališči smeti, vodili smo aktiv
nosti pri nadaljnjem organizi
ranem zbiranju odpadkov iz go
spodinjstev; pripravili tradicio
nalno delitev drevesnih sadik 
itd. Mislimo, da smo pri danih 
možnostih opravili zastavljeno 
delo, sodba je vaša na bližajočih 
se lokalnih volitvah. 

Leto, ki je pred nami, bo na
porno. Problemov je veliko, 
težo pa jim daje dejstvo, da smo 
prenialo naredili na področju 
odpiranja novih delovnih mest 
v občini, zlasti na področju ma
lega gospodarstva in turizma. 
Predvsem smo premalo izkoris
tili naravne danosti, kot so: ne
okrnjena narava - rekreacijski 
turizem, kulinarične posebnos
ti Dravskega polja in Haloz ipd. 

Trudili se bomo, da bosta 
načrtovani razvoj in izvedba in
vesticij v občini usmerjena 
tako, da bosta vzpodbujala so-
naravni razvoj gospodarskih 
dejavnosti v občini Videm. 

Vsem občanom in bralcem 
Tednika želim vesele božične 
praznike in srečno novo leto. 

"Za dobro življenje v sožitju z 
naravo!" 

Predsednik Zelenih Vidma 
dif^.ing. 

Ivan Božičko, prof. 

I D A M V K U L T U R I 

film RADIO.DOC v Kalkuti 
V Kalkuti v Indiji poteka v decembru 12. mednarodni filmski festival, na kate

rem bodo prikazali 229 filmov iz 36 držav. Posebno pozornost bo festivalu po
svetil slovenskemu filmu, saj bo retrospektivno prikazal slovenske filme zadnjih 
let, med njimi Radio.doc Rujčana Mirana Zupaniča. Po osamosvojitvi,Slovenije 
bo to tretja retrospektiva slovenskega filma. Tudi v predstavitvah na Švedskem 
in Danskem je bil prikazan film Radio.doc. 

# # # Ptujiani V mariborskem 
gledališiu 

Trije Rujčani: režiser in direktor ptujskega gledališča Samo Strelec ter igralca 
Tadej Toš in Helena Peršuh so prejšnji teden na odru SNG Maribor premlerno 
uprizohli delo sodobnega nemškega avtorja Helmuta Krausserja. Delo je bilo na
pisano šele leta 1994, v Sloveniji pa izvedeno prvič. Prevedel gaje Samo Strelec 
in ga naslovil Krvavi Lederksiht. To je za Tadeja Toša prva vloga, odkar je poklic
ni član ansambla SNG Maribor. Z mlado trojico ustvarjalcev so tesno sodelovali 
še scenograf Dušan Milavec in dramaturginja Andreja Babšek. Predstavo so si 
lahko ta ponedeljek in torek ogledali tudi Rujčani v domačem gledališču. 

M Z 

S predstave Krvavi Lederksiht - režiser Samo strelec, igral
ca Tadej Toš in Helena Peršuh. Foto M. Ozmec 

PTUJ / ŽIVAHEN VESELI DECEMBER 

Še tri predstave za otroke 
Ta petek čaka otroke v gleda-

litJu lutkovna predstava, Grim-
mova Pepelka v izvedbi Lutkov
nega gledališča Maribor, v soboto, 
20. decembra, pa predstava ptuj
skega gledališča Oj, ta čudežni za
boj. Zaključna predstava Rdeča 
kapica bo v nedeljo, 28. decembra, 
v izvedbi Lutkovnega gledališča 
Fru fru iz Ljubljane, potem bo na 
Slovenskem trgu slovo od dedka 
Mraza in njegovega spremstva, or
ganizatorji prireditev pa pripravl
jajo še velik ognjemet. 

Prireditve ob Veselem decem
bru pripravljajo tudi letos 
Društvo prijateljev mladine. Zve
za kulturnih organizacij in Center 
interesnih dejavnosti Ptuj. Za 
otroke do 10. leta so ogledii zas
tonj, vendar si morajo starši zanje 
še pred predstavo zagotoviti brez
plačne vstopnice.Vse predstave v 
ptujskem gledališču so na sporedu 
ob 16.30 in 18. u r i , po vsaki pred
stavi otroke obišče dedek Mraz, ki 

je za predšolske otoke pripravil 
darila. 

T M 

ORMOŽ/ 
PREDAVANJE O 
HiDROTERAPIJI 

Za vei zdravja 
v prostorih OŠ Stanka Vraza 

bo v soboto, 20. decembra, ob 
17. uri, zdravstveno predavan
je Maje Ahac o hidroterapiji s 
praktičnim prikazom. Preda
vanje pripravlja Adra Ormož, 
vstopnine ni. S hickoterapijo si 
lahko izboljšamo odpornost, 
počutje, polepšamo polt in 
normaliziramo telesno težo; 
pomaga pa tudi proti glavobo
lu, gripi in prehladu, pravi pre
davateljica. 

M G 



1 2 - A K T U A L N O 18. D E C E M B E R 1997 - TEDNIK 
Z A G R E B , U U B U A N A / ODPRTO VPRAŠANJE 
PHVRNSKE AVTOCESTE 

Oviranfe poti p t « -
plriiivemu soseifm 

Hrvatje potrebujejo tako imenovano phyrnsko avtocesto 
(Šenti l j - Macelj) mnogo bolj kot Slovenci . Pravzaprav je 
Slovenci nekaj časa še ne potrebujemo, saj pol i t ično in go
spodarsko ci l jamo bolj na sever kot na nemirni jug . Seveda 
pa bo nedokončan odsek te ceste skozi Slovenijo za Hrvate 
in kmalu , po vzpostavitvi normalnega prometa skozi Srbijo, 
tudi za ce lo ten Balkan pravo prometno ozko grlo. Naravna 
pot iz Severne Evrope na Balkan je že od nekdaj vodila po 
trasi od Šenti l ja do Macija, Zagreba, Beograda in naprej do 
Turčije ter Srednjega vzhoda. 

Ker tudi Hrvatje želijo skrajšati 
poti do Evrope in čeprav gre v tem 
trenutku le še za nakupovalno in
vazijo južnih sosedov v severno so
sedo Avstrijo, jih nedograjena ces
ta v dolžini dobrih 30 kilometorv 
zelo moti. Z gradnjo svojega odse-
ga phyrnske avtoceste hitijo že ne
kaj let, do leta dva tisoč bodo pri 
Maclju svoj del končali. Tudi Slo
venija je kot republika bivše Ju
goslavije sodelovala pri načrtih za 
povezavo severa in juga. Konec 
osemdesetih let je bila gradnja av
toceste Šentilj - Macelj že dejstvo. 
Za traso med Miklavžem in Hajdi-
no so že stekle lokacijske razprave, 
tudi načrti za odsek Hajdina - Ma
celj so že bili javno razgrnjeni. Po
tem pa je prišel razpad skupne 
države in Slovenija se je zavedla 
pomena tranzitne države za sever 
in vzhod in temu leta 1995 prilago
dila nacionalni program gradnje 

svojega avtocesmega križa. Phym-
ska avtocesta je ob tem izginila z 
vidnega mesta teh načrtov. 

Danes so slovenski avtocestni 
načrti do leta 2.004 vezani 
predvsem na koridor vzhod - za
hod. Pred kratkim so cestni stro
kovnjaki v Mariboru izjavili, da bo 
slovenski avtocestni križ zgrajen 
do leta 2.004, vključno s traso se
ver - jug. Najnovejše izjave pa so 
natančnejše in predvidevajo do 
tega leta gradnjo phymske avto
ceste do Hajdine. 

Hrvatski politiki ob obiskih slo
venskih kolegov ne pozabijo 
omenjati problematike te ceste. 
Tudi lani je hrvatski ztmanji mi
nister ob obisku Ljubljane sprožil 
to vprašanje. Slovenski mediji o 
tem niso poročali, sam minister pa 
je na HTV izjavil, da je dobil od 
Slovencev zagotovilo, da gradnje 

avtoceste ne bodo ovirali. Gradnje 
ne ovirati ali pa gradnjo izvajati pa 
sta seveda dva zelo različna pojma. 

Zadnje dni so hrvatski mediji 
znova aktualizirali vprašanje 
phymske avtoceste in celo zagrozi
li s hrvatskim posredovanjem v 
Evropski skupnosti. S tem so na 
neki način priznali, da je cesta 
vendarle predmet političnih trgo
vanj med državama. Ko se odnosi 
na eni strani gladijo, se na drugi 
zapletejo. Med delom Slovencev 
na našem območju že dolgo prev
laduje mnenje, da je cesta Maribor 
Macelj predmet pritiska naše 
države na hitrejše lurejevanje mej
nih vprašanj med Slovenijo in 
Hrvatsko, predvsem meje v Piran
skem zalivu: mi potrebujemo iz
hod na odprto morje, Hrvati pa v 
Evropo. Sicer pa je logika tudi v 
tem, da sosed sosedu ne more dik
tirati gradnje ceste, če ta ni v nje
govem interesu. Če sta soseda 
povrh vsega še malce skregana, 
niti do skupne poti ne more priti. 
Edino vrašanje, ki bi ga ljudje, 
živeči ob sedanji cesti Maribor -
Macelj morali zastaviti slovenski 
državi, pa je: koliko časa bomo še 
živeli ob tako nevarni cesti in kako 
bo država reagirala, ko se bo pro
met na njej podvojil ali potrojil. 

J . B r a č i č 

PREJELI SMO 

K d o p iše sivo k n j i g o , 
D E S U S a l i upol io jenc i? 

v Tedniku št. 49 z dne 4.12.1997 je bil objavljen 
članek o srečanju območnih odborov Demokra
tične stranke upokojencev. V tem članku je zapisa
no: "Med drugim so poudarili, da so slovenski upo
kojenci odločno proti vsebini predlaganega lustra-
cijskega zakona, saj prinaša le nemir in razprtije, 
odkriva stare in odpira nove rane." 

Mene kot upokojenke niče ni vprašal, ali sem za 
zakon ali sem proti zakonu. Spoštovani profesio
nalni novinar iSiartin Ozmec, vi pa menda ja ločite, 
kaj pomeni Demokratična stranka upokojencev 

nasproti slovenskim upokojencem. Jaz nisem čla
nica stranke Desus, spadam pa med slovenske upo
kojenke, zato v mojem imenu lahko samo napišete 
tisto, kar ste mene vprašali in kar sem jaz odgovo
rila. Zbodel me je tudi stavek Ivana Sisingerja: "Ni 
prav, da poskušamo kopirati Ameriko, Nemčijo, 
Evropo, mi moramo narediti svoj sistem pokojnin
skega in invalidskega zavarovanja." Ta stavek ste 
že vi, g. Sisinger, udejanili, ko ste bili poslanec v 
prejšnjem parlamentu pri sprejemanju spremembe 
zakona o pokojninskem in invalidskem zavarovan
ju. Le spomnite se, ko ste pritisnili na napačno tip
ko. 

Uživajte, g. Sisinger, svojo pokojnino in ne Širite 
več demagogije. 

Marija Strelec 

PTUJ / PODPIS KONCESIJSKE POGODBE 

OsemmeseinQ i i s -
kleijevanje I r o n c c f i K i 
v Mestni hiš i v Ptuju sta v ponedeljek, 15. decembra, ob 16. 
uri direktor Adriaplina, d.o.o., Ljubljana Alberto Cervetti in 
župan mestne občine Ptuj dr. Miroslav Luci podpisala kon
ces i jsko pogodbo o distribuciji zemeljskega pl ina za 
območje mestne občine Ptuj . S tem se je končalo osemme
sečno dogovarjanje in usklajevanje med obema partnerja s 
c i l jem, da bi razvoj p l inskega omežja na tem območju dal 
že lene rezultate, da bi bi lo območje č im bolj pokrito s tem 
omrežjem in da bi porabniki do plina prišl i po najugod
nejš ih pogojih. 

Z novim investicijskim zago
nom, ki prinaša na to območje naj
manj milijardo tolarjev, bodo delo 
dobili tudi nekateri domači izva
jalci kot prvi med enakimi. K 
temu pa je potrebno dodati še 
sredstva za odkup obstoječega sis
tema. Adriaplin bo tudi sovlagatelj 
pri notranjih instalacijah v blokih, 
če se bo za plinsko oskrbo odločilo 
več kot 50 odstotkov stanovalcev. 
Za deset metrov hišnega prikl
jučka, vključno s požarno pipo in 
plinomerom, bo cena nekaj na 60 
tisočakov pri priključitvi manj kot 
štirih stanovanj, če pa jih bo več, 
bo cena 50 tisoč tolarjev. V enem 
letu naj bi zgradili toliko omrežja, 
kot ga je bilo prej zgrajenega v de
setih letih, celotno dolžino novega 
plinovodnega omrežja v dolžini 
46,24 km bodo zgradili v letih 
1998,1999 in 2000. Gradnja bo po
tekala v treh fazah. Na koncu 
gradnje bo število predvidenih po
rabnikov plina okrog 3750. V prvi 
fazi v letu 1998 bodo delali v indu
strijski coni 1 (levi breg), na Vičavi 
in v centru mesta - prvi del, v Ra-
belčji vasi prvi del in na Ziherlovi 
ploščadi. Vrednost teh del je ocen
jena na 318 milijonov tolarjev, 
dolžina omrežja je 13,46 km. V 
drugi fazi se bodo dela v indtistrij-
ski coni nadaljevala, vključeni 
bodo delno tudi širši porabniki, 
prav tako se bo delalo še v Rabelčji 
vasi, na Bregu - prvi del in na 
območju samega mesta (širše 
območje bolnišnice in postaje ter v 
starem mestnem jedru). Ta dela so 
ocenjena na 377 milijonov tolar
jev, dolžina omrežja je 16,17 km. 
Tretja faza v letu 2000 še vedno 
vključuje industrijsko cono 1 na 
levem bregu Drave in široke po
rabnike, sledi industrijska cona 2 
na desnem bregu Drave, vključuje 
pa še Breg, Budino in Ttirnišče. 
Vrednost del zadnje faze je 293 mi
lijonov tolarjev, predvidena 
dolžina gradnje omrežja pa 16,6 
km. 

V tem trenutku že poteka dogo
varjanje z nekaterimi ptujskimi 
podjetji o izdelavi projekme doku
mentacije. Odprtih bo tudi nekaj 
novih delovnih mest. Gre za delav
ce, ki bodo delali v na novo usta
novljeni podružnici v Ptuju, kjer 
bodo zainteresirani dobili tudi vse 
potrebne podatke o gradnji plin
skega omrežja in o možnostih ter 
pogojih za priključevanje. Usmeri
tev je, da naj bi na tisoč porabni
kov zaposlili najmanj enega delav
ca. Trenutno je odjemalcev 610, 
vendar kot je v ponedeljek zagoto
vil tehnični direktor Adriaplina, 
d.0.0., Alojz Babic, bodo že na 
začetku zaposlili najmanj enega 
delavca, takoj zatem pa še drugega. 
Med Pmjčani bodo poskušali najti 
tudi vzdrževalca sistema, ki ga 
bodo tudi izšolali. 

Kot je znano, je izbira koncesio
narja za distribucijo zemeljskega 
plina v mesmi občini Ptuj 
povzročila precej negodovanja, 
zlasti med udeleženci razpisa za 
oddajo koncesije za opravljanje te 
gospodarske javne službe. Dose
danji koncesionar se je pritožil na 
vrhovno sodišče, sprožen pa naj bi 
bil mdi ustavni spor, za katerega 
pa v mesmi občini uradno ničesar 
ne vedo razen iz objav v časopisih. 

Novi koncesionar je začel ure
sničevati pogodbo že naslednji 
dan. Poleg izdelave projektne do
kumentacije za prvo fazo so se 
začeli postopki za prevzem obsto
ječega omrežja od Mariborske pli
narne. Adriaplin, d.o.o. Ljubljana, 
jim je sporočila, da želijo to 
omrežje prevzeti s prvim januar
jem 1998. Trenumo zaposlujejo 
pet delavcev za nedoločen čas, štiri 
za določen čas, občasno pa po po
trebi zaposlujejo še strokovnjake z 
nekaterih področij. Poleg tega 
imajo z Geoplinom sklenjene po
godbe za vzdrževanje merilnih 
postaj za Kamnik, sklenjene pa 
imajo tudi pogodbe za vzdrževanje 
omrežja z usposobljenimi izvajal

ci, oistnDucijo pa opravljajo z last
nimi kadri. Letos so v štirih mese
cih zgradili devet kilometrov 
osnovnega omrežja v Kamniku in 
18 km v Rogaški Slatini. 

STROŠKI 
PRIKUUtHINE SE 
BODO ZNIŽALI 

Za tiste, ki se bodo priključili na 
novozgrajeno plinsko omrežje, sta 
pomembni predvsem dve zadevi. 
Prva je, da se bo priključnina na 
omrežje znižala, ker je interes 
Adriaplina, da se na plin priključi 
čim več porabnikov. Poleg tega pa 
komercialni porabniki ne bodo 
več plačevali dodame prikl-
jučnine, temveč le realne stroške. 
Ne bo tudi več dvojnih tarif cen 
zemeljskega plina. Naredili so tudi 
prikaz izračuna stroškov zemelj
skega plina za tipično enostano-
vanjsko hišo s 120 m^ stanovanj
ske površine, ki uporablja plin za 
ogrevanje prostorov, pripravo to
ple sanitarne vode in za kuhanje in 
v kateri živi štiričlanska družina. 
Pri letni porabi 2000 m^ zemelj
skega plina in nabavni ceni plina 
pri Geoplinu po 26 SIT za m^ je 
izračun pokazal, da bi bili stroški 
ogrevanja v konkretoem primeru 
za skoraj četrtino nižji kot po sedaj 
veljavnem tarifnem sistemu. 

Po podpisu koncesijske pogodbe 
je župan mesme občine dr. Miros
lav Luci med drugim povedal: 
"Gre za enega večjih investicijskih 
projektov v mestni občini Ptuj, ki 
je vreden čez milijardo tolarjev - za 
nadaljevanje gradnje plinskega 
omrežja v starem mesmem jedru 
in primestnih četrti, v industrij
skih conah, kar je pomembno tudi 
z ekološkega vidika in kar je bilo 
načrtovano že v prejšnjem obdob
ju. Koncesija se razpiše takrat, ko 
lokalna skupnost nima kapitala in 
se tudi ne more zadolževati. V po
delitvi koncesije Adriaplinu in 
podpisu koncesijske pogodbe vidi
mo hiter razvoj plinskega omrežja, 
ki nam ga drugi ponudniki niso 
mogli zagotoviti. Podjetje, s kate
rim smo podpisali koncesijsko po
godbo, ima zelo dobre reference, 
tudi strokovne, v nekaterih mestih 
v Sloveniji in verjamem, da bo tire-
sničevanje pogodbe prineslo zado
voljstvo Pmjčanom in Adriapli
nu." 

M G 

SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI 

Sloveniia v Evropi 
Tokrat so se uresničila pričako

vanja in napovedi slovenske vlade 
in diplomacije: na evropskem vrhu 
v Luksemburgu so Slovenijo uvrsti
li v prvi krog šestih držav, ki bodo 
prihodnje leto začele pogajanja z 
Evropsko unijo o polnopravnem 
članstvu v njej. 

Premier dr. Janez Drnovšek je 
pred odhodom v Luksemburg de
jal, da pričakuje, da bo Slovenija 
začela pogajanja z EU v prvem 
krogu, vendar pa je dodal, da 
bodo ta pogajanja dolga in težka. 
Ob tem je opozorila tudi na dolgo 
pot nekaterih držav, ki so zdaj sicer 
že članice EU. V najboljšem prime
ru bi lahko Slovenija računala na 
polnopravno članstvo v EU čez 
kakšna štiri leta, vendar pa je to 
odvisno od različnih dejavnikov, 
tudi takšnih, na katere Slovenija 
nima neposrednega vpliva. Seve
da pa bo pomembno, kako bomo 
ravnali doma. V zvezi s tem je dr. 
Drnovšek opozoril na številne nuj
ne naloge slovenskega parlamen
ta, ki bo moral sprejeti vrsto "prila-
goditvenih" zakonov, vendar pa je 
prav zdaj njegovo delo preveč blo
kirano z ukvarjanjem s slovensko 
preteklostjo. "Resnično upam, da 
bodo v parlamentu končali razpra
ve o očiščevanju in se lotili kon
kretnega dela, ki je usmerjeno v 
sedanjost in credvsem v prihod
nost," je dejal dr. Drnovšek. 

O D L O Č I L N O 
L E T O 2 0 0 2 

Tuji opazovalci menijo, da ima 
med šesterico kandidatk za polno
pravno članstvo v EU - Estonijo, 
Češko, Madžarsko, Poljsko in Ci
prom - Slovenija kar nekaj pred
nosti, v italijanskem tisku pa so 
celo zapisali, da bo Slovenija "prva 
iz Vzhodne Evrope vstopila v EU". 
Predsednik vlade je v številnih 
srečanjih z novinarji omenjal leto 
2002 kot leto slovenske vključitve v 
Evropsko unijo. Hkrati je poudarjal, 
da naj bi do tega leta Slovenija ust
varila tudi pogoje za sprejem v ev
ropsko denarno unijo, kar pomeni, 
da bi lahko zamenjali tolar z evrom. 

Seveda Slovenijo na tej poti čaka 
mnogo izzivov in pasti, zlasti ko 
gre za odnose s sosedi. To, kako 
bo znala slovenska država urejati 
sosedne odnose in odprta 
vprašanja s posameznimi država
mi, bo vsaj posredno vplivalo tudi 
na splošno evropsko kredibilnost. 
Medtem ko so, vsaj tako kaže, itali
janska "pogojevanja" presežena, 
očitno ostaja v odnosih z Avstrijo 
še naprej "moteče" vprašanje tako 
imenvoane nemške manjšine v 
Sloveniji. "Manjšinska" problemati
ka pa se odpira tudi v odnosih med 
Slovenijo in Hrvaško. 

Premier dr. Drnovšek je pred od
hodom v Luksemburg v izjavi za 
Večer sicer dejal, da je "sedanja 
avstrijska politika - predvsem zvez
na vlada - pokazala precej treznos
ti in razuma in se ni spuščala v raz
prave, ki so jih sprožili nekateri po
litiki. Tako zvezna vlada ne povezu
je priznanja nemške manjšine v 

Sloveniji z vprašanjem slovenske
ga članstva v Evropski uniji. 
Pričakujem, da bo to obvladajo, saj 
je tudi v evropskem duhu. Če bi 
takšne stvari začele zaustavljati 
proces evropskega povezovanja, 
bi to pomenilo, da ima integracija 
bolj slabe perspektive. Računamo, 
da bomo s treznostjo na obeh stra
neh šli prek tega." Avstrija v Luk
semburgu z "manjšino" res ni po
gojevala slovenskega sprejemanja 
v nadaljnje procese združevanja z 
Evropsko unijo, vendar pa je av
strijski premier Klima na tiskovni 
konferenci v Luksemburgu vendar
le dejal, da "bomo našli skupno 
rešitev, po kateri bo nemško govo
reča manjšina v Sloveniji imela po
dobne pravice kot slovenska v Av
striji". To pa seveda govori o tem, 
da problem "nemške manjšine" v 
Sloveniji ni zgolj izmišljotina "dežel
nih" (koroških) ekstremnih politi
kov, ampak zadeva, glede katere 
bi Slovenija morala imeti takoj pre
poznavno (načelno) stališče. Ena
ko velja tudi za najnovejši zaplet 
med Slovenijo in Hrvaško zaradi 
hrvaške odločitve, da v novi (spre
menjeni) ustavi ne bo več izrecno 
omenjala slovenske manjšine na 
Hrvaškem. Seveda je predvsem 
nenavadno, da je Slovenija za to 
zvedela tako rekoč iz časopisov, 
čeprav je bilo le dan, dva pred tem 
slovensko-hrvaško srečanje pre
mierov v Zagrebu. Zakaj Hrvati s to 
svojo odločitvijo (in razlogi zanjo) 
niso seznanili uradne Slovenije? 
Zakaj slovenska diplomacija v Za

grebu ni prej in s svoje strani zaz
nala takšne hrvaške namere? Po 
razpadu nekdanje Jugoslavije se 
je v vseh nekdanjih republikah, 
zdaj samostojnih državah, kot izra
zito pomembno postavilo 
vprašanje statusa ljudi, ki po svoji 
nacionalnosti ne pripadajo večin
skemu narodu v novonastalih 
državah. Očitno se Slovenija (edi
na) ni posebej ukvarjala z usodo 
Slovencev, ki živijo v drugih 
državah na območju nekdanje 
SFRJ. Prav tako se - po vseh zna
menjih sodeč - ni ustrezno odziva
la na pobude in zahteve drugih 
držav v zvezi s položajem Neslo-
vencev v Sloveniji. "Zmedenost" in 
nedorečenost glede tega je zasle
diti tudi v odzivu predsednika slo
venske vlade dr. Janeza Drvnoška 
na najnovejšo hrvaško "ustavno" 
potezo. Na ponedeljkovi tiskovni 
konferenci je dejal, da je "Slovenija 
presenečena, ker hrvaška ustava 
od minulega petka popoldne med 
manjšimi ne omenja več tam
kajšnjih Slovencev". Drnovšek je 
dejal, kot piše Delo, da je do ustav
ne spremembe prišlo le nekaj ur 
po njegovem petkovem obisku v 
Zagrebu, kjer mu tedaj takšne 
možnosti nihče - niti predsednik 
Tudman - ni omenil. 

" Z M E D A " O 
M A N J Š I N A H 

"Slovenska vlada v teh oko
liščinah sicer ne more veliko storiti, 
je razumeti predsednika vlade, 
toda odločitev hrvaškega sabora 
bo gotovo vplivala na odnose med 
državama. Čeprav za zdaj še ni 
mogoče navesti prihodnjih diplo
matskih korakov, pa je Drnovšek 
poudaril pričakovanje slovenske 
vlade, da omenjene ustavne spre
membe ne bodo prizadele živl
jenjskih razmer hrvaških Sloven
cev. Predsednik vlade ob tej nepri
jetni prigodi deloma odgovarja tudi 
na kritiko hrvaške strani, da v slo
venski Ustavi prav tako ni poseb
nega ustavnega določila za pri nas 
živeče prebivalce hrvaškega rodu. 
Kot je dejal, bi bilo v hrvaškem pri
meru gotovo precej vseeno, če bi 
poleg osmih omenjenih manjših 
omenili še s slovensko in musli
mansko, ki je v petek prav tako iz
padla iz hrvaške ustave. V Sloveniji 
smo te stvari že na začetku ustav
no drugače opredelili. Kot je na
mignil Drnovšek, pa bi bilo morda 
res najbolje, če bi tem prebivalcev 
v Sloveniji priznali nekakšen vme
sni status med manjšino in narod
nostno skupnostjo z zajamčenimi 
kulturnimi in drugimi značilnostmi. 
Med drugim je odgovoril, da bo 

verjetno treba znova pretehtati ce
loten koncept manjšin." (Delo, 16. 
december 1997). 

Vsekakor so zanimivi tudi "odten
ki", s katerimi so se do najnovejše 
hrvaške odločitve opredelili drugi 
slovenski funkcionarji. Državni se
kretar v zunanjem ministrstvu Ivo 
Vajgl je kakšen dan, dva pred 
Drnovškom izjavil, "da je takšna 
sprememba hrvaške ustave" nena
vadna in za Slovence na Hrvaškem 
iz razumljivih razlogov tudi težko 
razumljiva". Vajgl je dejal, da na ne
katerih hrvaških območjih, zlasti v 
okolici Reke, nedvomno obstaja 
slovenska avtohtona narodna 
skupnost. "Sicer pa je način, kako 
posamezna država z ustavo ali dru
gimi predpisi zagotavlja pravice in 
možnosti narodnostnim skupnos
tim, stvar njene notranje ureditve." 

Predsednik SLS in podpredsed
nik vlade pa je napovedal, da bo 
zahteval, naj vlada obravnava pro
blematiko slovensko-hrvaških od
nosov. Med drugim se ob takšnem 
ravnanju po Podobnikovem mnen
ju upravičeno zastavlja vprašanje o 
smiselnosti nadaljnje slovenske 
podpore hrvaškemu vključevanju v 
Cefto, EU in druge mednarodne 
povezave. Vladni možje očitno 
vsak po svoje vidijo politiko Slove
nije do Hrvaške... 

J a k K o p r i v e 



MAJSPERK / SEJA OBČINSKEGA SVETA 

ZtAai želi župan hto-
InfVffO svo/e glosovnite 

Svetnik i o b č i n e Majšperk so na svoji 5. izredni seji v to
rek, 16. decembra , razpravljali o šestit i točkal i dnevnega 
reda. Š e preden pa so zače l i , j e svetnik Anton G a l u n iz 
Stoperc vprašal p r e d s e d n i c o D a r i n k o Fak in , zakaj v 
zadnjem č a s u to l iko izrednit i se j , k o pa so po njegovem 
m n e n j u p r e d l a g a n e točke dnevnega reda pr imerne za 
redno sejo . Fa ldnova m u je odgovori la , da gre v t em pri
m e r u predvsem za č a s o v n o nujnos t saprejetja od loka o 
k o m u n a l n i taks i , k i so ga zato predlagal i v sprejem p o 
h i t rem p o s t o p k u . 

In temu so se tudi najprej pos
vetili. Tako smo v razpravi o 
predlogu odloka o komunalni 
taksi za investicije za zago
tavljanje preskrbe prebivalcev s 
pi tno vodo v občini Majšperk 
med drugim slišali, da v bistvu 
ne gre za nikakršne spremembe 
cen vode in spremljajoče takse. 
Po priporočilu ministrstva in 
vlade je bilo namreč smotrno, da 
so dosedanja dva odloka in 
sklep, ki so urejali to področje, 
združili v enoten dokument - v 
odlok, ki v bistvu združuje tri 
dosedanje dokumente. 

Nekateri svetniki so pri tem 
opozorili, da so na območju 
občine Majšperk vodovodni sis
temi, ki so si jih zgradili krajani 
sami s svojim denarjem, in da 
ptujska Komunala ni upra
vičena do pobiranja vodarine in 
taks, saj z njimi nima nobenih 
stroškov. V Stopercah, denimo, 
zaradi tega več kot 80 odstotkov 
krajanov ne plačuje stroškov za 
vodo, ki so v posameznih kra
jevnih skupnostih sicer različni. 
V pojasnilo smo slišali, da je na 
območju celotne občine 
Majšperk še kakih 50 odstotkov 
gospodinjstev brez vodovoda in 
da je plačilo taks nujno tudi za
radi tega, da bodo iz tako zbra
nih sredstev - prihodnje leto naj 
bi tako zbrali skoraj 3 milijone -
lahko v naslednjem obdobju 
postopno zagotovili vodo še tis
tim, ki je nimajo. Sicer pa so za
radi različnih cen in sistemov na 
predlog svetnika Milana Jagra 
sklenili, naj strokovne službe 
pripravijo pregled vseh vodo
vodnih sistemov, s katerimi up
ravlja občina Majšperk, in tudi 

kakšne so posamezne cene vode. 
Po krajši razpravi pa so predla
gani odlok o komunalni taksi 
sprejeli. 

Nekoliko se je zataknilo ob 
imenovaju predstavnikov usta
novitelja v svet javnega zavoda 
Lekarne Ptuj. Predlaganega dr. 
Zdravka Roškarja, ki je bil potr
jen že v vseh drugih občinah, so 
namreč po razpravi imenovali le 
za dobo 6 mesecev. V tem času 
naj bi bila urejena delitvena bi
lanca z nekdanjo ptujsko občino 
in v tem času naj bi uredili tudi 
ustanoviteljske pravice do 
javnih zavodov. Majšperški svet
niki se namreč ne strinjajo, da 
od treh predstavnikov ustanovi
telja imenuje dva mestna občina 
Ptuj, tretjega pa skupno vseh 
osem drugih novih občin. 

Za podpis družbene pogodbe 
in vseh potrebnih dokumentov 
za vpis lastniškega deleža v 
sodni register TVI Majšperk so 
brez pripomb pooblastili svojega 
župana Janeza Bezjaka. Nekaj 
razprave so svetniki posvetili 
poročilu občinske volilne komi
sije o izidu glasovanja na refe
rendumu 23. novembra. Kot 
smo pročali, je vzporedno s 
predsedniškimi volitvami^ pote
kal referendum v KS Žetale, 
Ptujska Gora, Majšperk in Sto-
perce. Ker je uspel le v Zetalah, 
so sprejeli ustrezen sklep o 
uvedbi samoprispevka v KS 
Žetale za obdobje petih let - od 1. 
januarja 1998 do 31. decembra 
2002. 

Ob koncu so sklenili, da bo 
občina Majšperk zagotovila 
predvideni lasmi delež sredstev 
za gradnjo športnih objektov -

telovadnice v velikosti 368,90 
kvadratnih metrov in odprtih 
športnih površin v velikosti 1972 
kvadratnih metrov, ki se gradijo 
v okviru osnovne šole Žetale. S 
tem so zagotovili pogoje, ki so 
potrebni, da bodo lahko kandi
dirali za državna sredstva iz 
javnega razpisa. 

V točki razno so sprejeli nekaj 
predlogov, ki naj bi pospešili de
litveno bilanco, presenetil pa je 
župan Janez Bezjak, ki se je na 
svetnike obrnil s prošnjo, da mu 
občinska volilna komisija izda 
fotokopijo njegove referendums
ke glasovnice, na katero naj bi se 
ob glasovanju podpisal. S foto
kopijo bi namreč rad razblinil 
dvome med občani, ker mu ne
kateri očitajo, da naj bi glasoval 
proti uvedbi referenduma v KS 
Majšperk. To je župana ob vseh 
prizadevanjih za uspeh referen
duma osebno užalilo. 

Po seji pa so si svetniki skupaj 
z županom ogledali prostore no
vega vrtca v Majšperku, ki ima 
sedaj vso potrebno notranjo 
opremo. Ravnateljica Božena 
Bratuž je bila njihovega obiska 
zelo vesela in je poudarila, da so 
prva občina, ki je skrb za svoje 
najmlajše pokazala tudi z obis
kom vrtca. Vesela je bila tudi 
njihovega novoletnega darila, 
novega sesalnika za prah, ki so 
ga v vrtcu nujno potrebovali. 

M. Ozmec 

Pf UJ / KLUBA PTUJSKIH IN ORMOŠKIH ŠTUDENTOV VABITA i 

Novoletno potovanje 
v Budimpešto in še iiuj 
Pred dvema t e d n o m a s m o prestopi l i prag zadnjega 
l e tošnjega m e s e c a , Id se p o n a š a s prednovo le tn imi zaba
vami in ob i s ld raz l i čn ih prireditev. D a p o p e s t r i m o 
prednovole tno življenje š tevi ln im ptujsk im š t u d e n t o m , 
s m o v Klubu ptujsk ih študentov pripravil i pester program 
razn ih akt ivnost i , ki b o d o doživele svoj ep i log v novolet
n e m potovanju K P Š v B u d i m p e š t o . 

Prav zaradi pogostih vprašanj 
ali kar problemov, kje kar se da 
najbolje preživeti najdaljšo noč v 
letu, s katerimi se običajno 
mučimo nekaj dni pred novolet
n im praznovanjem, smo se v 
KPŠ odločili, da vas popeljemo 
na tridnevno potovanje v novo
letno Budimpešto. Potovanje pa 
ne pomeni le pričakovanja nove
ga leta v milijonski prestolnici 
sosednje Madžarske, temveč ve
liko več, saj si bomo poleg zna
menitosti glavnega mesta ogle
dali še severno obalo Blatnega 
jezera z njegovimi posebnostmi, 
se zabavali na tipični madžarski 
večerji ob glasbi cimbal in violi
ne ter pričakali prve ure leta '98 
v vrvežu na ulicah Budimpešte. 

Ker se v klubu zavedamo fi
nančnih težav, s katerimi se po
gosto ubadamo študentje, smo za 
člane KPŠ pripravili posebno 
ceno, ki vključuje namestitev v 
hotelu v centru Budimpešte (sto
ritev polpenziona), oglede, pre
voz, organizacijo in vodiča, kar 
znaša vsega 175 D E M (16.600 to
larjev)! Potovanje organiziramo 
v sodelovanju s Klubom 
ormoških štiidentov, zato velja 
za člane KOŠ-a enaka cena kot 
za člane KPŠ. Za vse druge štu

dente in neštudente velja proda
jna cena 288 D E M (27.400 tolar
jev). Prijave z vplačili sprejema
mo do petka, 19. decembra, ozi
roma do zasedbe 25(!) prostih 
mest v TIC-u na Slovenskem 
trgu v Ptuju. Ob prijavi vplačate 
6.600 tolarjev avansa, ostanek 
zneska pa do 28. decembra! 

TERMALNI PETEK 
V TERMAH 

Tako kot doslej vas vabimo 
tudi jutri (19. decembra) na ko
panje v ptujske Terme in to za 
člane KPŠ po vsega 250 tolarjev. 
Vstopnice lahko prevzamete 
med 17.30 in 18. uro pri blagajni 
notranjega bazena Term. Ter
malni petki KPŠ potekajo vsak 
prvi in tretji petek v mesecu, 
zato vas vabimo v Terme tudi v 
letu 98'! 

IZLET NA PECO 
(2130 m) 

v soboto, 20. decembra, se 
bomo ptujski študentje prvič po
dali na skupni izlet v gore. Kot 
cilj izleta smo si tokrat izbrali 
Peco, ki je v tem času odeta v de
belo snežno odejo. Udeleženci se 
zberemo ob 6. uri na avtobusni 
postaji Ptuj , od koder se bomo 

popeljali do Črne na Koroškem 
ter se nato podali proti planinski 
koči, do koder so 3-4 ure zmer
nega hoda. Glede na vremenske 
razmere in fizično pripravljenost 
udeležencev se bomo nato pov
zpeli na vrh gore ali pa po 
daljšem počitku sestopili v doli
no. Cena za študente člane KPŠ 
je 600 tolarjev, za vse druge pa 
1000 tolarjev (prevoz, čaj). Prija
ve s plačilom sprejemamo do jut
ri v TIC-u na Slovenskem trgu 
(mestni zvonik). Natančnejše in
formacije na tel. 783-057 (popol
dan). 

O delovanju in drugih ak
tivnostih KPŠ lahko izveste več 
v študentski oddaji Radia Ptuj 
vsako soboto med 21. in 22. uro! 

Na pričujočih aktivnostih 
KPŠ vam želimo obilo zabave, o 
vsebini pa obvestite tudi druge 
ptujske študente, ki še niso člani 
Kluba ptujskih študentov! 

UO KPŠ 

PTUJ / CESTARJI PRIPRAVLJENI NA SNEG| 

Zima le tv 
Zima je tu in z njo prva zimska idila, pa tudi tsžave, saj je - kot običajno našo deželo pobelila še prej, ko! je nastopila koledarsko. Poleg veselja otrok v predprazničnift dneh pa je v cestnem prometu že povzročila prve težave, saj nas je na ptujskem območju v torek, 16. decembra, prebudilo kakih 10 cm snega. 
Kot nam je povedal Dušan Sagadin, vodja vzdrževanja in 

štaba zimske službe v Cestnem podjetju Ptuj, ki skrbi za 
pluženje in posipavanje vseh magistralnih, regionalnih in lo
kalnih cest, so takoj po obilnejšem sneženju v noči s 
ponedeljka na torek, 16. decembra, že ob enih zjutraj aktivi
rali prva plužna vozila. Ker je snežilo še naprej, so do treh ak
tivirali vseh 24 pfužnih vozil. Kot smo že zapisali, i m ^ ^ b 

voljo prek 1.500 kubičnih metrov posipnega granulata in 
700 ton soli. Vse to naj bi bilo dovolj tudi v primeru hujše 
zime. SIcer pa jim lahko v primeru snežnih ovir ali poledice 
svoje pripombe ali vprašanja sporočali po telefonu 773-321. 

Tudi v Komunalnem podjetju Ruj, kjer skrbijo za pluženje 
in posipavanje mestnih ulic in trgov v Ptuju, imajo na voljo 
15 plužnih vozil, okoli 100 kubičnih metrov peska in okoli 
100 ton solt. Prvič v letošnji zimi posipavajo tudi z raztopino 
kalcijeve soli, ki je ekološko sprejemljiva in učinkovitejša od 
natrijevega klorida. Tudi v Komunalnem podjetju imajo v pri
meru snežnih težav in morebitnih nejasnosti dežurni telefon 
771-641. 

Naj voznike in druge udeležence v cestnem prometu še 
enkrat spomnimo na zimsko opremo vozil, ki je odslej nujna, 
sicer pa naj bodo v prtljažniku tudi verige ali lopata. 

-OM 

O R M O X / DESUS 
O POKOJNINAH 

Upokolemi 
sosvoie 
prispevke 
plaiali 

Minulo nedeljo se je v prostorih 
doma kulture v Ormožu zbralo 
precejšnje število članov Desu-
sa, upokojencev in gostov, govo
rili pa so o spremembah, ki jih 
prinaša nova zakonodaja na 
področju invalidskega in poko
jninskega zavarovanja. Med gos
ti so bili tudi predsednik Zveze 
društev upokojencev Slovenije 
Vinko Gobec, podpredsednik 
ZDUS Mirko Bernhard, po
dpredsednik Desus Ivo Sisinger, 
poslanec Zoran Lešnik in član 
komisije za pripravo novega za
kona Ivo Kebrič. 

Ormožane so seznanili s svojimi 
prizadevanji in uspehi v okviru 
pogajalske skupine, ki se trudi 
izposlovati čimboljše pogoje za 
upokojence. Do leta 2000 želijo 
doseči, da bo višina regresa znašala 
95 odstotkov polne pokojnine. 
Poslanec Lešnik je poročal o delu 
v državnem zboru, težavah pri ob
likovanju vlade, lustracijskih zap
letih, izrazil je tudi upanje, da bo v 
prihodnjem mandatu v parlamen
tu več članov Desusa. Ivo Kebrič 
pa je spregovoril o sedanjem in 
predvidenem bodočem pokojnin
skem sistemu. Pomemben dejav
nik tega so demografske spremem
be, saj se je življenjska doba prebi
valstva zvišala, s tem pa tudi doba 
prejemanja pokojnine. Moški jo 
prejemajo v povprečju 12, ženske 
pa 14 let. Kebrič je dejal, da je po
kojnina odložena plača, plačevanje 
prispevka za takrat, ko ne bomo 
mogli več delati. Zato je socialno 
varnost upokojencem nujno zago
toviti, v minulem sistemu so bili v 
pokojninsko blagajno vplačani 
viški denarja, in ker v planskem 
gospodarstvu ni smelo biti viškov, 
so denar porabili za gradnjo mar
sičesa, po trditvah Kebriča naj bi 
bil iz upokojenskega denarja zgra
jen tudi Cankarjev dom. 

v zadnjih letih se je zmanjšalo 
število zaposlenih, za 6,35 odstot
ka pa se je znižala tudi prispevna 
stopnja, vendar ne za delavce, am
pak za delodajalce. V teh dejstvih 
vidi Kebrič poglaviten razlog za 
primanjkljaj v upokojenski blaga
jni, ki ga krpajo iz proračuna. 
Upokojencem je zadosti očitkov, 
da nenehno dodatno obremenjuje
jo proračun, da jih je preveč in da 
so predragi. V svoji aktivni dobi so 
plačevali za prispevke za pokojni
no in sedaj je čas, ko jo želijo 
uživati. V bodoči pokojninski re
formi bodo del bremena padel na 
ramena sedanjih upokojencev, 
večji kos tega kislega jabolka pa 
bodo morali pojesti mlajši. 

vki 

PTUJ / ŽENSKI DISPANZER ŠE BREZ NOVIH PROSTOROV 

mm m • i l B M « 

Na polea |e oocimi 
Zaposleni v ženskem dispanzerju v Čučkovi ulici imajo de
belo kožo, saj morajo dnevno poslušati izlive nezadovoljstva 
zaradi neurejenih prostorov, v katerih ženske čakajo na gi
nekološke preglede. Dr. Kolarjevo in dr. Sokol iča si je za iz
branega ginekologa izbralo okrog 6500 žensk na Ptujskem. 
V majhni čakalnic i se j ih čez dan včasih nagnete tudi do 60 
in več, med njimi tudi nosečnice . Za vse je na voljo le eno 
strani šče , iz katerega močno zaudarja. Pozimi j ih zebe, ker 
se nobeno okno ne da prav zapreti. V zadnjih dvajsetih letih 
ni bilo denarja za osno>^no vzdrževanje. Že pleskanje bi veli
ko prispevalo k drugačnemu vzdušju, tega pa, če je verjeti 
podatkom, niso opravili zadnjih dvajset let niti enkrat. 
Ženske pravijo, da bo tudi njihove potrpežljivosti enkrat ko
nec. Vedno j ih potiskajo na stranski tir. Čeprav se hudujejo, 
za časopis niso žele le posebej govoriti, prav tako se niso 
žele le fotografirati. 

Napovedi o tem, da bodo 
končno uredili nove prostore 
ženskega dispanzerja letos, se 
niso uresničile. Sicer pa je bilo 
napovedi v zadnjih letih že ne
kaj, letošnje pa so bile toliko bolj 
uresničljive, saj so po večletnih 
prizadevanjih uredili prostore 
dispanzerja za mentalno zdravje, 
zatem pa naj bi prišel na vrsto 
ženski dispanzer. Najnovejši od
govor dr. Henrika Žlebnika, di
rektorja Zdravstvenega doma 
Ptuj , je, da se zaveda, da gre za 
resnični problem, da pa ne gre za 

enostavno rešitev. Vse je namreč 
odvisno od tega, kakšno politiko 
bodo v mestni občini dorekli 
glede zasebništva na Ptujskem 
oziroma katere dejavnosti se ne 
bodo privatizirale, dogovorili pa 
naj bi se tudi o politiki glede ob
jektov, v katerih in pod 
kakšnimi pogoji naj bi se v 
bodoče opravljala zdravstvena 
dejavnost v okviru zasebništva 
in v katerih dejavnost javnega 
zavoda Zdravstveni dom Ptuj. 
Prizadevanja gredo v smeri še 
večje koncentracije zdravstva na 
Potrčevi ulici. "Ce ne vemo, s 

čim bo v bodoče razpolagal javni 
zavod, tudi nimamo osnove za 
investicije v prostore zunaj enos
tavne reprodukcije. Gre za ne
majhno investicijo, ki bo veljala 
30 milijonov tolarjev. Za to bi 
angažirali sredstva, ki jih zavod 
pridobiva na prostem trgu in so 
plod dodatnega angažiranja 
naših zaposlenih, ki za to 
pričakujejo tudi neko nagrado, 
pa četudi je ta v obliki boljših 
delovnih standardov. Zagotovo 
pa ni naš interes, da bi se 
preživljali z rento na ta način, da 
bi prostore oddajali. S tem naj se 
ukvarjajo drugi, naša naloga je 
izvajanje zdravstvene dejavnosti 
na primarni ravni. Aktivnosti 
pri pridobivanju projektne do
kumentacije pa ne glede na vse 
dileme nadaljujemo in bodo 
kmalu končane," je pojasnil dr. 
Žlebnik. 

Odgovor na ta prizadevanja 
naj bi bil znan že kmalu. Kot je 
znano, v mestni občini oblikuje
jo strategijo razvoja primarnega 
zdravstvenega varstva v mestni 
občini Ptuj , ki naj bi odgovorila 
tudi na to zahtevo. 

MG 

Nič boljše ni v obeh ambulantah ginekologov dr. Tatjane Kolar Rop in dr. Ivice Sokoliča. 

Skromna čakalnica Je vse prej kot prijetna 



CIRKOVCE / O B M O Č N O SREČANJE TAMBURAŠKIH ORKESTROV 

Smme S9 zapele ^ 
Zveza kulturnih organizacij i*tuj in Prosvetno društ>o C irkovce 
sta bila organizatorja nedeljskega območnega srečanja tambu-
raških orkestrov s Ptujskega. Občinstvu se je na lepo 
okrašenem prazničnem odru s skrbno izbranim programom 
predstavilo šest tamburaških skupin, ki imajo v tej ljubiteljski 
dejavnosti že dolgoletno tradicijo. INastopili so tamburaši: KUD 
Vitomarci (otroška in odrasla skupina), PD Gorišnica, KD 
Franceta Prešerna Videm pri Ptuju, PD Cirkulane in domačini 
- PD Cirkovce. 

Cirkovčani se kot letošnji gosti
telji srečanja tamburaških orke
strov lahko pohvalijo z več kot 
75-letno tradicijo ljubiteljskega 
druženja v kraju, ki ima tudi 
uspešno folklorno skupino Vinko 
Korže. Orkestri, ki so tokrat nas
topili, so znova potrdili, da se 
tamburica kot značilen ljudski 
instrument še ohranja v krajih, 
kjer so nanjo vezani že nekaj de
setletij. Vitomarški otroški orkes
ter je tudi tokrat vodila nekdanja 
učiteljica Vida Toš, odrasla tam-
buraška skupina PD Vitomarci 
pa deset let dela pod vodstvom 
Marjana Horvata. Tamburaštvo 
je v tem koncu Slovenskih goric 
neprekinjeno delovalo dobrih 70 

let. Nastopili so tudi letošnji ju
bilanti - tambturaši iz Gorišnice, 
ki so pred kratkim praznovali 
100-letnico svojega delovanja, 
vodi pa jih Boštjan Polajžer. 
Prav tako Boštjan Polajžer vodi 
tamburaško skupino Cirkulane, 
ki deluje v okviru PD Franček 
Kozel, Cirkulane. Skupina je 
znova pričela delati leta 1995, ko 
so mladi vzeli v roke tamburice 
in pokazali, da ostajajo zvesti 
ljudskemu izročilu. Njihov način 
igranja na te inštrumente je pove
zan z ljudskim petjem in člani 
tamburaške skupine se odločajo v 
prvi vrsti za ljudske melodije. V 
Cirkovcah se je z novimi melodi
jami predstavil tudi tamburaški 

orkester iz Vidma pri Ptuju, ki je 
s trietrt stoletja delovanja prav 
tako jubilant med tamburaškimi 
skupinami, od leta 1995 pa jih 
vodi Jože Šmigoc, ki nadaljuje 
večdesetletno delo Maksa Vaupo-
tiča. Uspešno se je na srečanju 
predstavil tudi cirkovški orkester 
pod vodstvom Draga Kleina, ki 
je srečanje zaključil s prijetno 
priredbo božične klasike Jingle 
Bells. 

Ob koncu je prijetno vzdušje 
sklenila strokovna sodelavka 
ZKO Ptuj Nevenka Gerl, ki se je 
zahvalila vsem tamburašem za 
nastop, za ohranjanje ljubiteljske 
kulture in odlično pripravljen 
program, vodje tamburaških sku
pin pa so ob tej priložnosti prejeli 
tudi priznanja v spomin na 
srečanje. 

T. Mohorko 

Na srečanju tamburaških orkestrov Cirkovcah - orkester iz 
Cirkulan, ki ga vodi Boštjan Polajžer. Foto: TM 

V I D E M P R I PTUJU / VSA FARA JE SLAVILA 

Je čas dela in čas, ko si človek obriše potno čelo, se ozre na sa
dove svojega dela in se veseli, ko je delo dokončano. Nadvse slo
vesno pa je, če se lahko množica ozre na farno cerkev in s pono
som reče: 'To je sad naših prizadevanj in našega dela." 

Obnovljeno cerkev je blagoslovil mariborski škof dr. Franc 
Kramberger 

Prav to se je 7. decembra zgodi
lo v Vidmu pri Ptuju, kjer je ma
riborski škof Franc Kramberger 
blagoslovil obnovljeno cerkveno 
fasado in na novo postavljen križ 
ob cerkvi. Kot je povedal tam
kajšnji župnik p. Emil Križan, so 
skupaj z župnijskim svetom ob
novitvena dela načrtovali že pred 
časom, vendar je bilo potrebno 
najprej poravnati stroške, ki so se 
nabrali pri obnavljanju cerkvene 
strehe pred dvema letoma. Letos 
v začetku poletja pa so se načrti 
končno lahko začeli uresničevati. 
Najprej je začela dobivati novo 
podobo kupola na zvoniku, po
tem pa si je, kakor se je poletje 
prevešalo v jesen, celotna cerkve
na zunanjost počasi nadevala 
"novo obleko." 

"Kamen na kamen - palača; to
lar na tolar - nova cerkvena fasa
da," so si rekli videmski duhovni
ki, farani in obrtniki ter vsak po 
svojih močeh prispevali k obnovi. 
Kdor je mogel, je dela finančno 

podprl, drugi pa so zavihali roka
ve in se lotili dela. In cerkev sv. 
Vida je ob spodbudah duhovni
kov in njihovem skrbnem bdenju 
nad deli s finančno podporo fara-
nov, med katerimi je tudi 11 obrt
nikov, ki so darovali nad 30.000 
SIT in so želeli ostati anoninmi, s 
prispevkom občine Videm, ki je 
poskrbela tudi za razsvetljavo 
cerkve, in z delom mnogih delav
cev dobila novo podobo. Tako so, 
kot se je izrazil škof Franc Kram
berger, v Vidmu obrnili nov list v 
skoraj šeststoletni zgodovini tam
kajšnje cerkve in prihodnjim ge
neracijam pripravili obnovljeni 
dom - dom brez hišne številke, v 
katerem je dobrodošel vsak člo
vek. Obenem pa so s tem delom 
vnesli v zgodovino cerkve delček 
kulture današnjega časa. 

Zdenka Hliš 

C I R K U L A N E / POHORJA NIMA SAMO MARIBOR 

Poznate Muškatni breg? 
Marsikdo iz bližnje in daljne okolice Ptuja in Maribora pozne 
le eno Pohorje - to je Pohorje pri Mariboru. Vendar je tudi v 
občini Gorišnica oziroma v krajevni skupnosti Cirkulane Po
horje - namreč vas s tem imenom. Katastrsko območje Pohorje 
leži ob meji z republiko Hrvaško. Nova cesta po dolini Paradiž 
je omogočila krajanom tega področja povezavo z avtobusnimi 
prevozi, po dolini Slatine pa minibus prevaža šolske otroke v 
osnovno šolo Cirkulane. 

Vas Pohorje je zadnja pri pro
jek tu izgradnje v o d o v o d n e g a 
omrežja Pristava - Slatina - Okič 
- Pohorje v dolž ini 14 km pri
marnega voda in dveh vodohra-
n o v , ki ga i n v e s t i r a o b č i n a 
G o r i š n i c a . Ma lo je k r a j evn ih 
skupnosti na področju Haloz in 
Slovensk ih gor ic , ki se l ahko 
pohval i jo , da končujejo vodo
vod in da se uresničuje dolgolet
na želja, da bo v vsako gospo
dinjs tvo pr i tek la zdrava p i tna 
voda. Izvajalci del, Komunalno 
podjetje P tu j , p r i d n o polagajo 
cevi za glavni vod, predstavniki 
občine Gorišnica pa obljubljajo, 
da bo projekt dokončan v letu 
1998. 

Na področju vaške skupnost i 
P o h o r j e se je v l e t i h 1996 in 
1997 pospešeno razvilo telefon
sko omrežje in skoraj v vseh go
spodinjstvih je zazvonil telefon 
in nas povezal s svetom. 

Predstavniki občine Gorišnica 
in vaške skupnos t i Pohor je si 
p r i z a d e v a m o , da p o s t o p o m a 
moderniziramo vse vaške ceste, 
saj je to edina rešitev, da voda 
ne o d n a š a g ramoza v d o l i n o , 

ceste pa postajajo neprevozne. 
Razvoj inf ras t rukture je edini 
pogoj, da bodo mladi ostajali v 
teh krajih in poskušali tem kra
jevnem vrniti življenje oziroma 
poseljenost v človeka vrednem 
življenju. 

V Pohorju pa je še ena zanimi
vost: hr ib z imenom Muškatni 
b r e g , ki leži n a d domač i j a 
družine Žumbar. To ime za hrib 
najdemo že na katastru občine 
P t u j na g e o d e t s k i k a r t i iz 
prejšnega stoletja, saj je to po
sestvo spadalo nekoč v sklop ve

leposestnika Firšta iz Ptuja. Za
kaj ima hrib takšno ime, seveda 
ni t e ž k o u g a n i t i . Na n jem je 
namreč odlična lega za rumeni 
muškat , ki ga pridelujejo Zum-
barjevi. Že nekaj generacij dela 
v v inogradu in prideluje vino, 
l jubezen do haločke zemlje pa 
vcepljajo tudi najmlajšim, tako 
da n i b o j a z n i , da b i M u š a t n i 
breg izgubil svojo znamenitost. 

TŽ 

Muškatni breg nad Žumbarjevo domačijo (domačija je spo
daj desno). 

K m e t i j s k e n o v i t e 

%NOVI 
VETERINARSKI 
PROSTORI V 
PTUJU 

Veterinarski zavod Slovenije 
je pred tednom na Ormoški 
cesti v Ptuju odprl nove poslov
ne prostore in laboratorij. Novi 
prostori so namenjeni delu 
območne enote, ki s svojo dej
avnostjo pokriva območje Ptu
ja, Ormoža in Slovenske Bistri
ce, sicer pa je v Sloveniji devet 
takih območnih enot. Investi
cija v Ptuju je veljala 120 mili
jonov tolarjev, novi prostori pa 
ustrezajo evropskim normam 
na področju veterinarstva. Na 
otvoritveni slovesnosti so se 
prejšnji četrtek zbrali številni 
gostje, med njimi direktor Ve
terinarskega zavoda Slovenije 
mag. Cvetko Bunc in državni 
sekretar v ministrstvu za kme
tijstvo Matjaž Kočar, oba sta s 
prerezom vrvice prostore tudi 
formalno predala v uporabo. 

• LJUTOMER
SKA KLET-
VINAR LETA 
1997 

Potem ko je Slovenska vinska 
akademija Veritas vse leto izbi
rala vino meseca, je pred kon
cem leta čas za razglasitev vi
narja leta. Ta naziv dobi klet, 
katere vina so med letom naj
večkrat prejela naziv vino me
seca. Slovesna razglasitev vi
narja leta 1997 bo danes ob 11. 
uri v ljutomerski kleti, katere 
vina so se med letom naj
večkrat ponašala z najboljšim 
razmerjem med kakovostjo in 
ceno in jih je komisija pod 
vodstvom dr. Dušana Terčelja 
izbrala za vino meseca. 

% JANUARJA 
KLETARSKA 
ŠOLA 

Kmetijska svetovalna služba 
pri OZVŽ Ptuj ter društva vi
nogradnikov in sadjarjev Halo
ze, Ptuj in Osrednje Slovenske 
gorice, bodo tudi v začetku pri
hodnjega leta organizirali kle-
tarsko šolo. Tečaj bo pod vodst
vom Kmetijskega zavoda Mari
bor, ki si je pridobil pooblastilo 
Ministrstva za kmetijstvo, goz
darstvo in prehrano - Repu
bliške uprave za pospeševanje 
kmetijstva. Predavanja bodo 
trajala 42 ur, sledil pa bo stro
kovni izpit, na osnovi katerega 
bodo udeleženci kletarske šole 
prejeli ustrezno potrdilo. Vino
gradniki, ki imajo svoj vino
grad registriran pri upravni 
enoti, bodo prejeli potrdilo in 
registrsko številko, da izpoln
jujejo strokovne pogoje za us-
tekleničenje vina. Kletarska 
šola bo od 19. do 30. januarja 
1998 vsak delavnik od 16. do 
20. ure v dvorani Obdravskega 
zavoda za veterinarstvo in živi
norejo v Ptuju. Stroški tečaja 
bodo ob 40 udeležencih od 30 
do 35 tisoč tolarjev. Interesenti 
se lahko prijavijo pri Kmetijski 

svetovalni službi OZVZ vsak 
dan od 7. do 8. ure. Telefonske 
številke: 787-520, 787-52-123 
oz. 787-52-124 

% JE VINSKI 
LETNIK 1997 
RES VRHUNSKI 

Kmetijska svetovalna služba 
pri Obdravskem zavodu za ve
terinarstvo in živinorejo v Ptu
ju je tudi letos v času prvih pre
tokov opravila vrsto svetoval
nih analiz mladega vina. Opra
vili so nad 550 analiz, določili 
skupno titracijsko kislino, 
prosti S02 in nepovreti sladkor 
ter podali organoleptično oce
no. Kot poudarja inž. kmetijst
va Andrej Rebernišek, vseka
kor drži, da je letošnji letnik 
letnik stoletja, če upoštevamo 
količino in kakovost skupaj. 
Znano je, da je ob letnikih s 
tako kakovostjo grozdja in 
mošta težje kletariti. Zelo po
gosto se zato v letošnjem vinu 
pojavlja napaka bekser, 
značilna z vonjem in okusom 
po gnilih jajcih. V takšnem pri
meru mora kletar takoj ukrepa
ti z zelo močnim zračnim pre
tokom, najbolje skozi bakreni 
razpršilec. To napako je bilo le
tos opaziti predvsem pri vzor
cih vina, katerih lastniki niso 
opravili razsluzevanja mošta po 
24. urah. Pojavile so se tudi raz
ne nevinske vonjave in prioku
si, če posebej v primerih, ko so 
kletarji predolgo čakali s prvim 
pretokom. 

Skoraj pri vseh analiziranih 
vzorcih je primanjkovalo žve
pla. Pri žveplan ju je namreč po
trebno ločiti dvoje: prvič, žve-
planje mošta, ki je odvisno 
predvsem od zdravstvene kvali
tete grozdja (gnilobe), hitrosti 
predelave, vsebnosti sladkorja 
(zato smo letos priporočali ne-
pretirano žveplanje), in drugič, 
žveplanje vina ob prvem preto
ku. Za mlado vino velja, da po 
končanem vretju ni zaščiteno 
pred zunanjimi vplivi. 

V vinu poznamo dve vrsti 
žvepla, to je vezano žveplo, ki je 
vezano na elemente - porabni
ke žvepla v vinu, in prosto žve
plo, ki ima vlogo zaščite vina 
pred zunanjimi vplivi. Vseb
nost prostega žvepla mora biti 
vsaj 20 mg/l, to količino žvepla 
moramo vzdrževati v vinu, da 
ne pride do raznih oksidacij. 
Posebej je to pomembno pri vi
nih aromatičnih sort. 

Glede na omenjene analize 
vina in primerjavo s prejšnjimi 
leti je mogoče trditi, da je viden 
velik napredek v kletarjenju. 
Vsako leto je več kakovostnih 
vzorcev brez klasičnih napak, 
kot so vonj po posodi in izred
no močne oksidacije. Kmetij
ska svetovalna služba se ob tem 
zahvaljuje društvom vinograd
nikov in sadjarjev ter občinam, 
ki so sofinancirale analize mla
dega vina. Obenem pa svetoval
ci sporočajo, da opravljajo sve
tovalne analize še naprej vsak 
petek na OZVZ Ptuj, Ormoška 
C. 28. 

JB 

O R M O Ž / IZOBRAŽEVANJE VINOGRADNIKOV 

Nega vina v posodah inox 
V nedeljo so nnogradniki in ljubitelji vina v precejšnjem številu prisluhnili tretjemu izmed 
sedmih predavanj, ki j ih Društvo vinogradnikov Ljutomersko-ormoških goric Jeruzalem pri
pravlja svojim članom to zimo. O specifiki nege vina v posodah inox je predaval dr. Mojmir 
VVondra z biotehnične fakultete iz Ljubljane. 

Za posodo inox je značilno, da ima dobro toplotno 
prevodnost in je zato zelo primerna za alkoholno 
vrenje. Pri tem je namreč treba od\'ajau temperam-
ro, da lahko vrenje kontroliramo. Vino v nerjavni 
posodi zori počasneje kot v leseni. Predavatelj je 
poudaril, da je lesena posoda za zorenje vrhunskih 
vin gotovo nujno potrebna, ker vino v njej najlepše 
zori. Seveda pa ima nerjavna jeklena posoda tudi 
prednosti pred leseno - enostavneje jo je čistiti in 
vzdrževati, je lažja in tudi že znamo cenejša kot ta
krat, ko se je pojavila na trgu. Vino v njej počasneje 
in pravilneje zori, potrebuje pa tudi manj nege. 

Prednost posode inox je tudi v tem, da je ob pomoči 
plina lahko vedno polna, zato ne nastaja toliko bo
lezni vina kot v leseni posodi. Izogniti se je mogoče 
predvsem različnim cikom. V posodah inox kletar 
potrebuje manj žvepla in čistilnih sredstev, da vino 
dozori. Seveda pa ni dovolj, da je nerjavna le poso
da. Tudi vse drugo, kar spada zraven - pipe in ter
mometri - mora biti iz enakega materiala. 

Dr. Wondra je opozoril na čudovito letošnjo leti
no, pri kateri pa bo potrebno še posebej paziti, da se 
bo njena kvaliteta pokazala tudi v kozarcu. 

vki 



Nagradno turistično yprašanje\ 
Ptuj z okolico že nekaj časa živi 

v prazničnem pričakovanju. 
Temu primerna je tudi njegova 
podoba, ki jo krasi na tisoče 
barvnih luč in drugega okrasja. 
Decembrske prireditve so v pol
nem zagonu. Pripravljajo jih šte
vilni gostinski obrati, veselo pa 
bo tudi na Mestnem trgu na sed
mem tradicionalnem novolet
nem srečanju Ptujčanov, ki ga 
bo spremljal ognjemet. 

Počasi pa se izteka tudi letošnje 
tiu-istično leto, ki je bilo za ptujski 
tiu-istični promet vzpodbudno. Po 
rezultatih se približujemo naj
boljšim kazalcem izpred leta 1990. 
Ptujske Terme pa že v tem trenut
ku dosegajo rezultate iz leta 1990. 
V primerjavi z drugimi mesti v 

Podravju pa so rezultati še boljši, 
saj večina ne dosega lanskoletnega 
tiuističnega prometa. 

Tudi v novi seriji nagradnih tu
rističnih vprašanj se je pokazalo, 
da Ptujčani, vsaj tisti, ki so naši 
zvesti reševalci že vrsto let, dobro 
poznajo mesto in njegove drobne 
zanimivosti, na katere pogosto ni
smo pozorni. Na vprašanje, na ka
teri stavbi se nahaja sončna ura s 
fotografije, so vsi, ki so odgovore 
poslali, pravilno napisali, da se 
nahaja na stavbi, kjer je danes 
glasbena šola. Nekateri pa so pri
pisali še druge zanimive podatke, 
in sicer da je bila največja stavba v 
Dravski ulici s številko 11 nek
danji mestni špital, prvi na Štajer
skem, ustanovljen leta 1315. V tej 

hiši je bila mesma bolnišnica vse 
do leta 1875, ko so v predmestju 
Kaniža postavili nove stavbe. Naj
večja stavba v Cankarjevi ulici na 
zimaj ne kaže svoje bogate zgodo
vine. Nagrado za pravilen odgo
vor prejme Doris Ogrizek, 
Vošnjakova ulica 3, 2250 Ptuj. 
Čestitamo! 

Tekst za današnje vprašanje smo 
oblikovali s pomočjo Irene Bezjak 
iz Ptujskih vedut. Na fotografiji je 
viden del vogalnega pomola dvo
nadstropne trgoske hiše z rene
sančnim pročeljem. Pomol ima 
ostrešje pokrito s pisanimi glazi-
ranimi strešniki. Ulica, v kateri 
stoji stavba na fotografiji, je poi
menovana po znanem literarnem 
in kulturnem zgodovinarju ter et
nologu, rojenem v Drstelji pri 
Ptuju leta 1861. Vprašanje je, v ka
teri ulici stoji stavba na fotografi
ji-

Nagrada za pravilen odgovor 
so spominek (keramični lonček 
z veduto Ptuja), ki ga poklanja 
GIZ Poetovio Vivat in Zrcalo, 
prvi katalog ptujske turistične 
ponudbe, in steklenica vina Vi
narstva Slovenske gorice - Halo
ze. Odgovore pričakujemo v 
uredništvu Tednika, Raičeva 
ulica 6, do 24. decembra. 

V kateri ulici stoji stavba na fotografiji? Foto: M. Ozmec 

ZETALE / UČENCI IN UUDSKE 
PEVKE VABIJO 

Jutri kuiturni veier 
v osnovni šoli Žetale bo danes, v četrtek, 18. decembra, interesni 

dan, ki ga bodo učitelji in učenci tokrat v celoti posvetili naravos
lovju in kulturi. Kot je povedala učiteljica in prizadevna kulturna 
animatorka tega kraja Marija Krušič, vabijo jutri, v petek, 19. de
cembra, na kulturni večer, ki ga bodo izvedli v tamkajšnji prosvet
ni dvorani. Njegovo vsebino pripravljajo učenci žetalske šole, ljud
ske pevke iz Žetal in okolice ter mladi glasbeniki Haloški črički. 

O M 

BARBARIN MODHl KOTIČEK / BARBARIN MODNI KOTIČEK 

Vse bolj se bližajo dnevi, ki so ne
kaj posebnega, saj je december me
sec svečanih priložnosti. Lahko so 
to razni poslovni zaključki, pogos
tejši obiski gledališč, koncertov ali 
plesi. Vse to so priložnosti, ko mora 
biti tudi naša podoba nekaj poseb
nega. Zato je prav, da spregovori
mo nekaj o tem, kaj takrat obleči. 

Pa začnimo s poslovnimi zakl
jučki in sprejemi, ki jih je v tem 
času največ. Torej kaj naj obleče 
poslovna ženska ob teh priložnos

tih? Prav gotovo sofisticirana 
večerna obleka ni primerna pa tudi 
ne klasični kostim, ki smo ga nosile 
vse leto. Lahko pa kostim z raz
ličnimi modnimi dodatki spremeni
mo oziroma popestrimo do te mere, 
da je ravno dovolj poseben. To pa 
je lahko nakit, vstavljeni ovratniki 
iz satena, bluza iz fine čipke ali 
prosojnih materialov z leskom, nit
ke in šali iz čipke, organce, satena, 

lureksa (material z metalno nitjo), 
ki daje rahel lesket. Ravno tako 
lahko zamenjamo samo suknjič s 
takim, ki je narejen iz žameta ali 
tkanine, ki ima vtkano svetlečo nit 
ali obrobljeno s krznom. Rešitev za 
vse je tudi mala obleka s tričetrtin-
skimi rokavi, ki se najlepše kombi
nira z nakitom. Vse skupaj naj bo 
zaključeno z nekoliko intenziv
nejšim make upom in frizuro, kije 
drugačna od vaše običajne. 

V primeru obiska gledališča ali 
koncerta naj bodo toalete nekoliko 
bolj svečane. Mala večerna obleka, 
dolgo krilo, hlače iz satena ali 
žameta so skoraj nepogrešljivi kosi 
oblačil za večerne kulturne dogod
ke. Kombiniramo jih lahko na veli
ko načinov. Jope, tunike, telovniki, 
suknjiči so iz svečanih materialov, 
med katerimi sta brokat in čipka še 
posebej izpostavljena. 

Kaj obleči na svečan ples, pa nas
lednjič. 

B a r b a r a P l a v e č 



KuhoinUl n€KSwoH 
Juhe 

T a k o kot že zadnjič v a m p o s k u š a m pomagat i pri vašii i ide-
jai i , l iako naj Ik> sestavljen si lvestrski j ed i ln i l^ 

Za hladno začetno jedjo ponava
di postrežemo juho. Katero vrsto 
juhe izberemo, je seveda odvisno 
od vseh jedi, ki sestavljajo celoto 
oziroma izbrani jedilnik. Zagoto
vo so primerne čiste mesne juhe, 
ki jih imenujemo bujon in jih pri
pravljamo iz različnih vrst mesa: 
perutnine, govedine divjačine in 
rib, zraven pa dodamo večjo 
količino očiščene jušne zelenjave 
ter počasi kuhamo. Če kuhate 
juho iz govediiie, je ta veliko 
boljša in ima izrazitejšo barvo, če 
dodamo košček jeter. Seveda je 
zelo pomemben čas kuhanja. 
Okusno govejo ali drugo čisto 
juho kuhamo najmanj dve tiri. 

Z malo domiselnosti pa lahko 
čisto juho popolnoma spremeni
mo. Na primer kuhano jušno ze
lenjavo, kot je korenje, peteršilj in 
zelena, narežemo na tanke rezan
ce ali kocke, damo v skodelico, v 

kateri serviramo juhe, na zelenja
vo položimo poširano jajce oziro
ma jajce, ki smo ga brez lupine 
počasi vlili v vrelo vodo in kuhali 
le toliko, da rumenjak in beljak 
zakrkneta. Čez prelijemo vrelo 
juho. Če bi čez tako pripravljeno 
zelenjavo in poširano jajce vlili 
vrelo krepko juho, bi se juha ime
novala Colbert. 

O krepkih juha pa ste nedavno 
tega že slišali. Za tiste, ki se ne 
spomnite, naj na kratko ponovim, 
da je to mesna juha, ki jo kuhamo 
iz dvojne količine mesa, jo popol
noma razmastimo oziroma prece
dimo skozi gost papirnati prtiček 
ali servieto in na koncu zraven 
klasičnih začimb za boljši okus 
dodamo še konjak. 

Med boljše juhe spadajo tudi 
kremne juhe, kot so beluševa, gra
hova in cvetačna krenma juha. Še 
najpogosteje srečujemo na 
svečanih jedilnikih beluševo 
kremno juho, ki jo pripravimo 
tako, da segrejemo manjšo 
količino masla, na katerem pre-
pražimo na kolobarje narezano 
jušno zelenjavo in beluševe olup
ke ali slabše dele belušev. Pre-
praženo zelenjavo pomokamo, za-
lijemo s kostno juho ali vodo in 
dodamo še muškatni orešček. 

Nato juho pretlačimo, ponovno 
zavremo, dodamo limonin sok in 
kislo smetano ter potresemo s se
sekljanim zelenim peteršiljem. Za 
jušni vložek lahko v juho damo 
posebej kuhane beluševe vršičke, 
polnjene profiterole ali ocvrti 
grah. 

Za tiste, ki imate radi posebnos
ti, pa so mogoče primerne juhe 
bisque. Bisque je pravzaprav kre-
mast pire, ki je v krepki dišeči 
juhi zbral esenco ene sestavine. 
Najbolj znane juhe te skupine so 
iz lupinarjev, vendar jih lahko 
pripravljamo tudi na temelju div
jačine, perutnine in zelenjave. 

Klasični način priprave te juhe 
je nekoliko drugačen, kot ga poz
namo pri drugih juhah, še posebej 
če jih pripravljamo iz školjk, ra
kov ali drugih lupinarjev. Naštete 
sestavine najprej narahlo pražimo 
na odprtem ognju. Ko se školjke 
odprejo, zalijemo z ribjo osnovo, 
za boljši okus in zgostitev pa do
damo riž. Ko so vse sestavine ku
hane, oklepe školjk odstranimo in 
juho pretlačimo. Nato jo ponovno 
prevremo, začinimo s kajenskim 
poprom, po želji obogatimo s 
koščkom rakovega masla in deko-
riramo s smetano. Te juhe tudi pri 
svečanih jedilnikih ponudimo v 

globokem 
krožniku. 

•> Nada 
Pignar, 

učiteljica 
kuharstva 

Krvodajalci 
2. december - Branko Čepic, 
Prešernova 20, Maribor, Marjan 
Meglic, Spuhlja 65, Sergej Rime-
le, Štrafelova 34, Ruj, Zdravko 
Sok, Formin 1/a, Stanislav 
Doftška, llčeva 11, Ruj, Ztatko 
Gajšek, Podlehnik 66/a, Milan 
Gajser. Gruškovje 31, Vesna Kor-
nik, ltčeva21,Rui. 
4. december - Ferdinand 
Šulek, Lačaves 14, Zlatko Zoreč, 
Gomila 49, Zlatko Zadravec, So-
dinci 60, Ivan Rajšp, Rimska pt. 
13, Ruj, Janez Muhič, Zi-
danškova 26, Ptuj, Ivan Auer, Po-
brežje 151/a, Janko Ozmec, 
Trgovišče 52, Milan Vidovič, Pa
radiž 43, Bernarda Selinšek, Tru
barjeva 9, Ruj, Vlado Šampert, 
Drbetind 32, Pavel Petrovič, 
Moškanjci 53/a, Tatjana Knez, 
Med vrti 7, Ruj, Srečko Mlakar, 
Pacinje 28/a, Viktorija Breznik, 
Podvinci 95/a, Danica Peri<ovič, 
Grajenščak 80/b, Roman Horvat, 
Placerovci 14/a, Damjan Štrucl, 
Grajena 74, Jože Rokovnik, 
Draženci 16, Slavko Simonič, 
Brezovci 7, Bojan Topolnjak, 
Krčevina pri Ruju 65, Silvo Gor-
janc, Zlatoličje 70, Drago Furek, 
Hajdoše 39, Vlad Florjanovič, 
Svetog Antona 8, R Hrvatska, 
Branko Čeh, Podvinci 73, Branko 
Lorbek, Ul. 5. prekomorske 13, 
Ruj, Miran Koser, Vintarovci 53, 
Drago Paska, Ut. Šercerjeve bri
gade, Maribor, Stanko Draškovič, 
Mestni Vrti 60/a, Ivan Hrga, Drbe-
tinci 7/a. 

PRIPRAVLJA MAG. BOJAN S INKO, SPEC. 
K L I N . P S I H . / NEKATERI DRUGI PROBLEMI 
DUŠEVNEGA ZDRAVJA - 151 . NAD 

Zalroff, druiinm In 
duševno zdrmvfe 

12. nadaljevanje 

Zakonski kon
flikti - 4. nad. 
NAPAČNE PREDSTAVE 
O Z4KONU - ZGODNJE 
OBDOBJE ZAKONA -
/. nad. 

Ko je že govor o zaposlenosti, 
je še dobro omeniti, da so v tem 
prvem obdobju zakona pogosto 
problemi tudi zaradi tega, kdo 
bo razpolagal z denarjem. Ker 
denar simbolizira moč, se za tem 
skrivajo problemi prestiža v za
konu. 

Tudi žene, ki izzovejo konflikt 
s tem, ker so po rojstvu otroka 
zgolj še matere in ne več zakon
ske partnerice možu, niso tako 
redke. Njihova pretirana nave
zanost na otroka je v resnici 
večkrat z vsemi racionalizacija
mi podprt izgovor, da se lahko 
odvrnejo od moža, ali pa poskus 
izpolniti čustveno praznino, ki 
je nastala iz neskladja z možem. 
Pa tudi možje se lahko z izgovo
rom, da imajo sedaj za preživlja
ti več ljudi, vržejo iz istih razlo
gov v delo. 

Znani so tudi nasprotni prime
ri, ki so pa tudi vedno pogos
tejši. Mlajši ljudje se zdaj ne 
poročajo več toliko zaradi otrok 
in si jih tudi toliko več ne želijo. 
Važnejše jim je partnerstvo, 
"uživanje" v skupnem življenju 
ipd. Mnoge mlade matere in 
očetje nekako ne sprejmejo 
dejstva, da so pt^stali starši. 
Večina takih ostane v celoti ve
zana na zakonca, nezaželenega 
otroka pa se želita znebiti ob 
vsaki priložnosti. To ne velja le 
zaljubljene pare, ki drug druge
mu izpolnjujeta vse želje, ali pa 
za ljudi, ki so jim lastni užitki 
pomembnejši kot obveznosti. 
Tudi starši, ki se med seboj 
spodkopavajo in živijo v stalni 
ambivalenci, v svoji koncentra
ciji na partnerja (npr.zaradi lju
bosumnosti) nimajo časa za 
otroka. 

Hud vir konfliktov so lahko 
duševno ali telesno prizadeti 
otroci, posebno če pride med za
koncema do medsebojnih očit
kov in iskanja krivca. Taka si
tuacija zahteva od staršev veliko 
osebne zrelosti. Če podiežeta 
občutkom sramu, krivde ali želje 
po popolnem žrtvovanju za otro
ka, tudi konflikti v zakonu niso 

več daleč. Toda v tej zvezi je za
nimivo omeniti, da ostane 
večinoma pri otrocih z moto
ričnimi motnjami ali pa pri do-
brovoljnih in dobrodušnih 
duševno zaostalih otrocih ljube
zen staršev ohranjena in taki 
otroci zakonca tudi povezujejo. 
Nasprotno otroci, pri katerih 
pride do težkih značajskih mo
tenj, večajo konflikte med starši 
in s starši. 

Nadaljnji razlog za konflikte v 
tem času je, če se en zakonec 
pretirano telesno ali duhovno 
opusti in zanemari. Večkrat se 
vidi, da prej redoljuben, skrben 
in družaben panner postopoma 
postaja vedno bolj nereden, neu
rejen,^ nepozoren, površen in 
pust. Če zakonca ne gojita svoje
ga zakona in še posebno svoje 
osebnosti, nastopi po prvih me
secih hitro med njima nekaka 
praznina. Večkrat je prav tra
gično gledati mlade zakonce, 
kako posedajo tako rekoč brez 
besed po restavracijah ali pa 
krpajo molk z gledanjem televi
zije. 

Naslednjič pa še o nekaterih 
konfliktih v tem obdobju. 

mag. Bojan Sinko 

PREJELI SMO 

Ob podiranju 

na Potrčevi cesti 
Ptujsko predmestje Kaniža se je razvilo ob 

severovzhodni strani mesta, ob srednjeveški 
cerkvi sv. Ožbalta. Tukaj je svoj prostor 
našel tudi kapucinski samostan, postavljen v 
17. stoletju in razpuščen v obdobju jožefm-
skih reform. Že v sedemdesetih letih 18. sto
letja so sem zaradi terezijskega odloka, ki je 
prepovedoval pokopavanje znotraj strnjenih 
naselij, predstavili mestno pokopališče. Pred 
tem je bilo pokopališče ptujskih meščanov 
urejeno okoli župnijske cerkve sv. Jurija. 
Kaniža je do druge polovice preteklega sto
letja ohranila izrazito podeželski značaj, o 
čemer dovolj zgovorno pričajo sodobne foto
grafije. 

Industrijska revolucija in zaradi nje spre
menjen način življenja sta odmevala tudi na 
Ptuju. Mesto je dovolj zgodaj dobilo poveza
vo z Južno železnico, ptujski kolodvor pa so 
postavili v Kaniži, ki je bila v drugi polovici 
19. stoletja deležna velike pozornosti mest
nih oblasti. Hiše kmečkega značaja, postavl
jene ob Ljutomerski, danes Potrčevi, so 
načrtno nadomeščali z drugačnimi stavbami. 
V bližini Ožbaltove cerkve je zraslo več hiš z 
najemniškimi stanovanji, namenjenih raz
ličnim socialnim plastem prebivalstva. 
Značaj podeležske hiše z gospodarsko-stano-
vanjsko funkcijo je ohranila hiša Potrčeva 
13. V drugi polovici 19. stoletja je dobila 

novo fasado, prizidana pa ji je bila pritlična 
stavba, danes Potrčeva 15 in 17. V tem času 
so na njenem vrtu zasadili platano, ki je da
nes zaradi svoje velikosti in ohranjenosti ena 
mestnih znamenitosti. Na sosednji parceli so 
uredili mestno hiralnico in bolnišnico, usta
novi, ki sta bistveno pripomogli k iz
boljšanju življenjskih razmer na Ptuju. Ob 
sedanjem križišču Zupančičeve in Potrčeve 
sta bili pekarna in gostilna s kegljiščem. Da
nes sta obe spremenjeni v stanovanjski hiši, 
na dvorišču zadnje raste nekaj lip, ki so bile 
zasajene v tem času. Najimenitnejši del ulice 
je odsek med sedanjo Zupančičevo in Tru
barjevo ulico, saj je tukaj zrasla četrt z vrtovi 
obdanih enodružinskih vil. Podobni, vendar 
nekoliko skromnejši sta bili tudi četrti na 
Bregu in Vičavi. 

Tako urejene dele Kaniže so povezovali 
drevoredi divjega kostanja. Preživelo je ne
kaj dreves v bližini železniške postaje oziro
ma na Osojnikovi cesti in drevored ob 
vzhodnem robu bolnišnične parcele, ki je 
povezoval Ljutomersko cesto s takrat izred
no priljubljenim Ljudskim vrtom. Ohranili 
sta se tudi krajevni imeni Prva in Druga ale
ja za Gregorčičev in Ciril-Metodov drevored, 
ki povezujeta Osojnikovo in Potrčevo cesto. 
Na prostoru stanovanjskih blokov ob 
Potrčevi so bili travniki in že takrat zelenjav
ni vrtovi. 

Ob zapisanem se smemo vprašati, zakaj za 
Kanižo ni predviden ustrezen spomeniško-
varstveni režim kakor v primeru starega 
mestnega jedra Ptuja, saj gre za kvalitetno 
urbanistično zasnovo, ki je nastala v drugi 
polovici 19. stoletja in je bila zmeraj del mes

ta. Po drugi plati pa je na območju Potrčeve 
bilo izvedenih že dovolj posegov, ki grobo 
posegajo v spomeniško vrednost Kaniže, in 
bati se je, da jih bo v prihodnje še nekaj. 
Tako se je drevored ob Potrčevi že zgodaj 
moral umakniti širitvi cestišča, vendar so ga 
nasledile ustrezne zelene površine. Pred do
brim desetietjem so podrli hišo Potrčeva 24 
in na njenem mestu zgradili novo župnišče. 
Podobna usoda je doletela tudi hišo Potrčeva 
16, njo pa je nasledila poslovna stavba. 
Načrtujejo tudi preureditev mestnega poko
pališča v spominski park, kar pa pomeni 
zgolj njegovo fizično uničenje. Tudi nedavni 
posek smrek in predvideno odstranitev hiše 
Potrčeva 15 in 17 smemo označiti kot pose
ga, ki grobo manjšata kvaliteto mestnega 
prostora. Največ pomislekov pa ob tem budi 
dejstvo, da je tovrstno početje omogočeno s 
soglasjem Uprave za varstvo kulturne 
dediščine Maribor, ki bi naj pred takim 
početjem varovala, ne pa ga omogočala. 

O nenavadni naravi Uprave, ki postaja vse 
bolj servis za izpolnjevanje kratkoročnih, 
vendar zaradi posledic daljnosežnih, zahtev 
investitorjev, pa pričajo tudi zadnji posegi 
znotraj starega mestnega jedra, zanj velja še 
posebej strog varovalen režim, ko se "stare in 
dotrajane" hiše umikajo poslovnim novo
gradnjam. Kot primer navajam gradnje v 
Prešernovi ulici nasproti Malega gradu, v 
Dravski ulici nasproti Vodnega stolpa ter v 
Lackovi ulici. V vseh naštetih primerih gre 
za nadomeščanje kvalitetnih starejših hiš z 
gradnjami, ki so značilno nizke kvalitete, 
grajene iz materialov, ki so tuji okolju, v ka
terem so postavljene, ne nazadnje pa tudi s 

svojimi večjimi dimenzijami grobo posegajo 
v spomeniško zaščiten prostor. 

Verjetno bo takšna usoda doletela tudi hišo 
na Potrčevi 15 in 17. Namesto primernejše 
adaptacije oziroma gradnje, ki bi vključila 
tudi obstoječo stavbo, so se odločili za 
rušenje in gradnjo "nadomestnega poslovno-
stanovanjskega objekta". O tem, da bo ta ob
jekt mogoče priključiti vrsti postmodernis-
tičnih zmazkov, ki že krasijo mesto, ne gre 
dvomiti. Nenavadna postane v vem pogledu 
tudi prihodnost z ustreznim odlokom 
zaščitene platane, "največjega in najlepšega 
drevesa te vrste na Ptuju". Prihodnje 
tisočletje bo dočakala povezana kakor ljubek 
pušpanov grmiček v babičinem vrtu. Seveda 
če se zaradi cenovne razlike ali pa kakšnega 
drugega razloga investitor vendarle ne 
odloči za "minimalno sanacijsko obrezovan
je". Verjetno bo na zemljišču pod sedanjo 
drevesno krošnjo znova urejeno parkirišče, 
saj ga objekt poslovno-stanovanjske narave 
preprosto potrebuje, stranke pa svojih avto
mobilov pače ne bodo pripravljene parkirati 
na površinah, namenjenih pešcem in kole
sarjem, kakor je to sedaj na Potrčevi cesti v 
navadi. 

Problem hiše na Potrčevi 15 in 17, že po
sekanih smrek ter platane zgovorno priča 
o večplastnosti spomenikov, ki jih ne gre 
obravnavati ločeno od okolja, katerega 
neločljiv del so. Hkrati pa kaže na njihovo 
izjemno občutljivost, zaradi katere so po
trebni veliko večje pozornosti tudi 
najširše javnosti, kakor pa so je do sedaj 
bili. 

/£or Weigl, dipL umetnostni zgodovinar 

PIŠE: ING. MIRAN GLUŠIČ / i 

Vrtna opravila 
s pr ičetkom z ime se je narava podala k z imskemu 
počitku. Z njo počiva tudi vrt in vse, kar v njem raste. IVIi-
rujoča z imska podoba vrta pa je le navidezna, saj živl
jenjski procesi pri rastl inah trajnicah in vrtnih posevkih 

potekajo tudi pozimi . Rastlinje v vrtu se v času z imskega mirovanja ž e 
pripravlja na novo rast in na novo živl jenje v naslednji pomladi . 

V SADNEM VRTU v vremenskih raz
merah, kot prevladujejo pri nas, že sredi 
zime, konec januarja ali v začetku febru
arja, ko pride do občutnejše odjuge, 
prične med prvimi sadnimi vrstami vege
tirati leska. Po nekaj dneh otoplitve, 
četudi tla prekriva še tanjša snežna ode
ja, leska vcveti. Čeprav se po cvetenju 
leska povrne v stanje navideznega zim
skega počitka, ni priporočljivo z rezjo in 
nego leskovih grmov ali dreves odlašati 
na pomlad. Izrabimo vsako priložnost, 
ko vreme to dopušča, vsaj v prvi polovici 
decembra je bilo temu naklonjeno, za 
rez in nego leske, da to opravimo, še 

preden bi to zima onemogočila. 
Rez in nega leskovih grmov in dreves 

nista zahtevna. Lastnost leske je, da iz 
korenin in koreninskega vratu med letom 
odganja številne poganjke. Te izrastke, 
če jih nismo že sproti odstranjevali, se
daj tesno ob koreninskem vratu 
odrežemo, izrastke pa, ki izraščajo iz tal, 
odkopljemo in tesno ob glavnih koreni
nah izrežemo. Če koreninskih izrastkov 
ne odkopljemo in izrežemo pri osnovi, 
pač pa bi jih le porezali nad površino tal, 
bo v naslednjem letu še gostejša rast. 
Če je grm ali drevo leske v preteklih letih 
zapored pokazal dobre proizvode in dru

ge lastnosti, lahko za lastno porabo, do
bro vkoreninjene izrastke porabimo kot 
sadike za nadaljnje razmnoževanje. 

Nadzemnemu delu grma ali drevesa 
veje razredčimo do dobre osvetlitve in 
izrežemo bohotivke. Če je grm že stari-
kav in vsebuje izrojen les, mu veje pri
krajšamo do ene tretjine, da omogočimo 
obnovo rodovitnega lesa. 

V OKRASNEM VRTU je rastlinje 
razdvojeno. Odpornejše trajnice in okra
sne drevnine prezimujejo na prostem, 
občutljivejše na zimske razmere hranimo 
v zimovniku, mnoge med njimi pa nam v 
tem času krasijo bivalne prostore. 

Okenske cvetlice in posodovke redno 
pregledujemo in jih pozimi še skrbneje 
negujemo kot med letom. Suho ali ove-
nelo listje in cvetje z rastline sproti od
stranjujemo, da jih ne bi izčrpavalo in da 
ne bi prihajalo do pogostejših okužb z 
glivičnimi rastlinskimi boleznimi. 

Posebej smo pozorni na mrčes, ki se v 
tem času nima zateči kam drugam kot 
na sobno rastlinje, ki je zato, ker je dobro 
negovano, izvrstno zatočišče za 

preživetje in zarod rastlinskih škodljiv
cev. Posebej moramo biti pozorni na uši 
in kaparje, ki povzročajo medeno roso, 
posledica te pa je, da liste prekrije saja-
vost. Za zatiranje teh škodljivcev, ki 
ogrožajo rastlinje v notranjih prostorih, 
so na voljo različni kemični pripravniki, ki 
jih uporabljamo dosledno po navodilih 
proizvajalca. 

Posodovke pozimi zalivamo le toliko, 
da se ne izsuši koreninska gruda. Ko oti
pamo, da je prst v lončku suha, jo nav-
lažimo, pri čemer pa ne pretiravamo, saj 
skozi liste pozimi izhlapi znatno manj 
vode kot poleti. Listov ne močimo, ker se 
na vlažnem listju ugodneje in hitreje širi
jo kužne rastlinske bolezni. Ker pa pri 
nekaterih vrstah posodovk vendarle mo
ramo listno površino orositi, to počnemo 
lahko pri posodovkah z gladkimi in trdi
mi bleščečimi listi z voščeno prevleko, 
nikakor pa ne pri tistih, ki imajo dlakave 
in mehke liste. 

V ZELENJAVNEM VRTU si v decem
bru pripravimo kompostnico za rabo pri 
sajenju drevnin in trajnic ter za gnojenje 

# V VRTU * 
pri spomladanski setvi in sajenju vrtnin. 

Kompostovka je organska masa, pa 
naj bo sveža, zbrana med preteklo vege
tacijo, ali starejša, že strohnela, ki je toli
ko zračna in mrvičastega zloga, da v glo
bino le težje zamrzne. Ko je vrtna zemlja 
že zmrzla ali vsaj ledeno zaskoriena, je 
kompost še mogoče prekapati in prese-
javati. 

Svežo kompostovko še pred ostrejšim 
mrazovjem prekopljemo in premešamo, 
da jo naredimo zračnejšo in v njej vzpod
budimo večji razvoj drobnoživk, hitrejše 
trohnenje ter pospešen razpad organ
skih snovi. Starejšo že sprstenelo kom-
postišče presejamo skozi presejalno 
mrežo, da pridobimo humozno sprsteni-
no za presajanje posodovk in vse drugo 
gnojenje. Z nestrohnjenimi ostanki pri 
presejavanju prekrijemo sveže prekopa
no kompostišče, ki bo spomladi primer
no za setev raznih vrst bučnic, ki hkrati 
kompostišče dobro zasenčijo in pre
prečujejo na njem razraščanje plevela. 

Miran Giušič, ing.agr. 

V VRTU V VRTU V VRTU 
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Športne 
novice 
KOŠARKA 
Talumu 

Prvi del 

v predzadnjem, četrtem krogu 
prvega dela prvenstva v rekrea
cijski košarkarski ligi so bili 
doseženi pričakovani rezultati. V 
prvem srečanju sta se pomerili 
do sed§j neporažena ekipa Talu-
ma in SD Podlehnik, ki do sedaj 
še ni uspel doseči nobene zmage. 
Zmagal je Talum s 54:48 (24:22) 

V drugem srečanju sta se porpe-
rili ekipi Kidričevega in SD 
Majšperk. Slavili so gostje s 
50:51 (23:21) 

Vrstni red po štirih kolih: 1. 
Talum (8), 2. SD Majšperk (5), 3. 

STRELSTVO 
I DRŽAVNA LIGA 
O Kruno Brežice -
Ptuj 

v nedeljo bo solidna ekipa 
Kruno iz Brežic gostila strelce 
Ptuja v petem krogu. Trener I. 
ekipe Ludvik Pšajd st. je napove
dal takle sestav ekipe: Majda 
Raušl, Franc Bedrač in Janez 
Stuhec. V četrtem krogu je s 577 
krogi najvišji ^izid letošnje lige 
dosegel Janez Štuhec. 

SI 

II DRŽAVNA LIGA 
O Olimpija (Ž) -
Ptuj Petlja 

v soboto bo v Ljubljani derbi 
druge lige. Državna ženska re
prezentanca nastopa kot Olimpi
ja in bo gostila ekipo Ptuja. Obe 
ekipi sta brez izgubljenih točk. 
Jože Malek, trener Petlje, je na
povedal^ sestav: Mitja Potočnik, 
Robert Šimenko in Marjan Gril. 

DRŽAVNA DOPI
SNA LIGA O Mla
dinca Petlje v vodst
vu 

Strelci so v 21. državni dopisni 
strelski ligi opravili 3. krog in 
Ptujčani so dosegli odlične rezul
tate. Najboljši so bili mladinci, 
saj so ekipno s 3200 krogi vodil
ni. Sestav ekipe: Marjan Gril, 
Robert Šimenko in Matija 

ŠD Kidričevo (4), 4. ŠD Ptujska 
Gora (4), 5. ŠD Podlehnik (3). 

Najboljši strelci: Mitja Medved 
73, Radko Hojak 67, Jani Vuk 43 
doseženih košev itd. 

D.K. 

KARATE O 
Najuspešnejši mladi 
karateisti 

Karate do klub Ptuj ima celo 
vrsto uspešnih mladih karateis-
tov, ki so v petek, 12. decembra, 
na medklubskem karate turnirju 
v Oplotnici pokazali, koliko 
obvladajo in razumejo karate kot 
veščino. V katah (borbi proti 
namišljenim nasprotnikom) sta 
prvo mesto v svoji starostni kate
goriji zasedla Uroš Krajnčič in 
Alen Milinovič. Drugo mesto 
sta si priborila Denis Repič in 
Dejan Kaisersberger in tretja 

Potočnik. Mladinke Alenka Pe-
teršič, Sabina Žampa in Tanja 
Roškar so v isti ligi druge. Posa
mezno med mladinci vodi Matija 
Potočnik s 1092, drugi je Robert 
Šimenko 1084 kr., tretji Marjan 
Gril 1066 kr., četrti David Valič 
1055 kr. - vsi Ptuj. Med mladin
kami vodi Ptujčanka Alenka Pe-
teršič s 1055 kr., Sabina Žampa 
pa je tretja s 1027 kr. 

V članski konkurenci je SD 
Ptuj (Milan Stražišar, Slavko 
Ivanovič in Matija Potočnik) 
tretja s 3275 kr. Posamezno je 
Ivanovič sedmi s 1094 kr., 
Stražišar pa deveti s 1089. kr. 
Med veterani je Franc Simonič v 
kategoriji prek 50 let s 545 kr. 
šesti, Ivanovič pa s 557 kr. drugi. 

NAJ STRELCI 
1997 O Ptujčan 
Marjan Gril med 
najboljšimi 

Strelska zveza Slovenije je na 
svečanosti ob 17. izboru naj
boljših strelcev, ki je potekala v 
salonu zdravilišča v Laškem, se
demnajstič razglasila Rajmonda 
Debevca za najboljšega s puško. 
Najboljši strelec s pištolo je 
Franc Peternel iz Kranja. 
Ptujčan Marjan Gril je prejel 
bronasto plaketo Strelske zveze 
Slovenije za postavitev državne
ga rekorda v streljanju z maloka-
librsko pištolo proste izbire in 
naslov ch-žavnega prvaka za leto 
1997. Marjan je popravil državni 
rekord Ptujčana Davida Valiča. 
Med mlajšimi mladinci iz Ptuja 

mesta Blaž Obran in Jernej 
Slejko. V borbah do 40 kg je 
Matjaž Tement zasedel 1. mesto 
in do 50 kg je bil prav tako prvi 
Denis Repič. Ervin Herga je bil 
v kategoriji do 40 kg drugi, Blaž 
Obran in Aljoša Ci^ar pa tretja. 

Andrej Cafuta 

KEGLJANJE O Drava 
zmagala 

v prvi ligi OKZ Maribor so po 
štirinajstih dneh premora na 
kegljaške steze stopili kegljači 
ptujske Drave. Pomerili so se z 
ekipo Konstruktor III in dosegli 
prvo zmago v prvenstvu 
4898:4872. Rezultati ptujskih 
kegljačev: Arnuš 809, Sušanj 
748, Haladeja 810, Šeruga 845, 
Vranješ 848, Čuš 838 podrtih 
kegljev. 

D.K. 

se nadaljuje borba za državne re
korde. Ptujski strelci posvečajo 
največ dela v mladinski kategori
jah. Marjana bomo predstavili v 
Tedniku v eni naslednjih številk. 

SI 

REGIJSKA LIGA Z 
ZRAČNO PUŠKO 

člani strelske družine "Željka" 
Juršinci so po dveh kolih regij
ske lige na 10. mestu z nastrelja-
nimi 1927 krogi. Posamezno je 
Mirko Moleh na 15. mestu s 689 
kr. Ekipno vodi SD ZG. Polska-
va, drugo je SD Kidričevo, tretje 
pa ekipa SD MIP Ptuj. 

V kategoriji pionirjev vodi SD 
1. poh. bataljona Ruše 1003 kr., 
2. Elektro Maribor 917 kr., 3. 
Željka Juršinci 884 kr. Posamez
no je Jani Erhatič^na 8. mestu s 
303 krogi, Milko Šprinzar je na 
9. mestu z 299 krogi, Martin 
Horvat pa je na 13. mestu z 282 
krogi. 

Med pionirkami je v vodstvu 
ekipa SD 1. poh. bataljona Ruše 
z 968 krogi, druge pa so strelke 
SD Želja Juršinci z 856 kr. Posa-
mezo je Staška Benko druga s 
321 kr., četrta je Saša Cafuta z 
297 kr., peta Nina Pavlin z 238 
krogi. 

V državni dopisni ligi je ekipa 
SD Željka Juršinci v kategoriji 
pištola na 12. mestu s 1872 krogi. 
Posamezno je Janko Berlak na 
30. mestu s 653 kr., Franc Benko 
na 32. mestu s 621 kr., Mirko 
Moleh pa na 33. mestu s 607 kr. 

D.P. 

ROKOMET 

^tmm - AitkmSinu 11:24 f§^ 
Kokometašem Drave tudi tokrat ni uspelo premagati nasprot
nikov v 1. B državni ligi, pa čeprav so zaradi zasedenosti ptujske 
športne dvorane Center igrali v Veliki Nedelji in čeprav je bil 
njihov nasprotnik ena slabših ekip lige. 

Gostje iz Ajdovščine so vodili 
vse do zadnjih trenutkov prvega 
polčasa, ko so jih domačini ujeli 
in v začetku drugega dela prešli v 
vodstvo (10:9), nato še dvakrat 
vodili, to pa je bilo tudi vse. V 
nadaljevanju so gostje izkoristili 
ponujeno in zasluženo zmagali. 
Igralci Drave so naredili preveč 
napak v obrambi in napadu, da 
bi lahko premagali Ajdovščino, 
ki tudi ni pokazala veliko 
boljšega rokometnega znanja. 
Ptujčane pestijo poškodbe, ki so 
zanesljivo posledica slabšega tre
niranja. Zato tudi ni igre, vse gre 
na silo, v obrambi igrajo izjemno 
slabo, v napadu pa ni reda, ni di
rigenta igre. Kaj koristi nekaj 
minut dobre igre, če nato na hi
tro vse zapravijo. Drava v vseh 
pogledih deluje izgubljeno, neor
ganizirano, skoraj neresno, zato 

ni čudno, da jim na primer v 
Radečah domačini nekaznovano 
poškodujejo kar dva igralca. S 
takšnim nadaljevanjem se ptuj
skemu moškemu rokometu obe
tajo še slabši časi. Žalostno pa je, 
da rezultate nedavnega dobrega 
strokovnega dela in vzgoje ptuj
skih igralcev sedaj žanjeno dru
gi. Tudi ti so izkoristili ponujejo 
s ptujskega konca! 

Drava: Krauthaker 1, A. Zajšek 
1, Novak, B. Zajšek 2, Bračič 3, 
Čerček, Kac 2, Potočnjak 1, Mi-
količ 9, Berlič, Kozel 2, P. Kotar. 

I.kotar 

INLES - VELIKA 
NEDELJA 23:20 
(9:9) 

Velika Nedelja: Kovačec, Mesa-
rec S, Trofenik 1, Gregorič 1, 

Potočnjak 2, Kumer, Bezjak 5, Pi
sar, Planine, Kokol, Belec, 
Šoštarič. 

V Ribnici so igrali derbi tega 
kroga, saj sta se pomerila preten-
denta za naslov prvaka v 1. B 
SRL. V prvem polčasu, vsaj po 
izidu sodeč, sta obrambi obeh 
moštev zaigrali dobro. V nadalje
vanju srečanja so domači izkoris
tili nekaj nepazljivosti v obrambi 
Velike Nedelje in uspeli pobeg
niti gostom za pet zadetkov pred
nosti, nato pa celo za sedem. Po 
tej visoki prednosti Inlesa je tre
ner Velike Nedelje Vili Trofenik 
vzel minuto odmora in igra je 
bila veliko boljša, saj so se 
domačim približali na samo tri 
zadetke razlike (22:19). V 
zadnjih petih minutah pa je ro-
kometašem Inlesa le uspelo 
obdržati prednost. 

V zadnjem krogu prvega dela 
prvenstva bodo rokometaši Veli
ke Nedelje gostili ekipo Grosupl-
ja. 
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LENART / IZBRALI ŠPORTNIKA LETA 

Na najvišji stopniiUi liolesar Boštjan Krevs 
PRIZNANJA ZASLUŽNIM ŠPORTNIM DEIAVCEM IN ORGANIZATORJEM 

V športni dvorani Lenart je 
bila tradicionalna prireditev z iz
borom športnika leta. Spremljalo 
jo je kakšnih 200 gledalcev, ki so 
zaploskali najboljšim in nagradi
li nastopajoče, med njimi tudi 
člane ptujske skupine Ambicija. 

Goste in obiskovalce je pozdra
vil predsednik lenarške športne 
zveze Anton Petovar, ki je opo
zoril na vse večje prizadevanje 
športnih društev in klubov in 
javno povedal, da se premika 
tudi pri urejanju hipodroma Po
lena, kjer naj bi Lenarčani posto
poma dobili športno-rekreacijski 
center. Zahvalil se je vsem sodel

avcem Športne zveze Lenart, ki 
kljub skromnim finančnim 
sredstvom dobro opravlja svoje 
delo. 

Najboljši športnik občine Len
art za letošnje leto je postal kole
sar Boštjan Krevs, ki je nanizal 
več vrhunskih rezultatov tako 
doma kot na tujem. Drugi naj
boljši športnik je bil atlet Jože 
Čeh in tretji ribič Mitja Kmetec. 
Med ekipami so v moški konku
renci slavili mlajši mladinci Ko
lesarskega kluba Lenart pred 
mladinsko ekipo RD Pesnica iz 
Lenarta in Klubom malega no
gometa iz Voličine. Pri dekletih 

so bile znova najboljše odbojka-
rice iz Benedikta, ki nastopajo v 
tretji državni ligi. Priznanja za 
perspektivne mlade športnike so 
prejeli kolesar Bojan Vindiš, 
ribič Tadej Cvetko, motokrosist 
David Šauperl in rokoborec Sašo 
Lovrenčič. 

Posebna priznanja za dolgolet
no delo v športu pa so letos preje
li Jože Hercog za delo v kasaštvu, 
Anton Petovar za vodenje Šport
ne zveze in delo v DTV, Branko 
Tuš za razvoj športa v Veličini in 
Andrej Petrovič, trener Kolesar
skega kluba Lenart. 

M. Toš 

JUDO 

Ptujski judoisti znova uspešni 
Lendava je ponovno z dobro 

organizacijo gostila najmlajše 
slovenske judoiste, tokrat na 
področnem prvenstvu osnov
nih šol, kjer je nastopilo kar 
190 mladih judoistk in judois-
tov iz Štajerske in Prekmurja. 
Najboljši s področnega 
prvenstva se bodo udeležili fi
nala, ki bo v začetku pri
hodnjega leta. 

Sedemnajst članska ekipa se 
je odlično odrezala, saj se jih je 
kar dvanajst uvrstilo v finale. S 
tretjim mestom je navdušil 
najmlajši. Rok Murko, do 34 
kg, nastop v finalu državnega 
prvenstva pa so si zagotovili še: 
Dani Rus (1), Marjan Majcen 
(2), Leon Belšak do 38 kg, Vid 
Cenčič (1) in Aleš Krajnc (3) 
ter Uroš Šagadin do 50 kg (5), 
Ervin Vinko(l) in Danijel Duh 
(5) do 55 kg, Aljaž Frajnkovič 
in Franci Flajs do 60 kg, med 
dekleti pa se je v kat. nad 52 kg 
z drugim mestom odlično odre
zala Barbara Murko. 

VOGRINEC 
PRESENETIL V 
BASLU 

Po krajšem odmoru po sve
tovnem prvenstvu v Parizu ok
tobra letos se je svetovna 
judoistična elita znova vrnila 
na blazine. Uvodna tekma za 
svetovni pokal je potekala v 
švicarskem Baslu, kjer se je 
zbralo več kot 350 judoistov iz 
okrog 30 držav. S člansko 
državno reprezentanco je na 

svetovnem pokalu debitiral 
ptujski judoist Dejan Vogrinec 
in poskrbel za presenečenje. V 
prvem kolu je gladko z 10:0 ug-
nal Uzbekistanca, v drugem 
kolu odličnega Belgijca s 7:0. V 
četrtfinalu je v uvodu povedel 
proti favoriziranemu reprezen-
tantu Ukrajine s 7:0. S taktično 
borbo je vodil vse do zadnjih 
sekund, ko je nasprotnik izve
del za Vogrinca žal usodno ak
cijo in zmagal.^V repasažu se je 
pomeril proti Švicarju in z ne
kaj zaporednimi uspešnimi ak
cijami močno povedel. Zmaga 
je bila že v žepu, a majhna nez
branost je bila za Vogrinca 
usodna in izkušen nasprotnik 
je požel zmago. Kljub temu pa 
je Dejan osvojil odlično 9. mes
to, kar ga najverjetneje uvršča v 
reprezentanco, ki bo nastopila 
na naslednjih svetovnih poka
lih v Parizu, Munchnu, Pragi.. . 

Dva dni po prihodu iz Švice 
pa sta Vogrinec in Koletnik 
uspešno nastopila na študent
skem državnem prvenstvu. Vo
grinec je po zmagi nad Kosijem 
v polfinalu in Koširjem v fina
lu osvojil naslov študentskega 
prvaka do 71 kg, Koletniku pa 
je pripadal naslov v kat. do 65 
kg. Oba sta tako izpolnila nor
mo za nastop na svetovnem štu
dentskem prvenstvu, ki bo 
prihodnje leto v Južnoafriški 
republiki. 

DANI RUS ZNO
VA ZMAGOVALEC 

Mintili vikend pa je v Ljublja
ni potekalo dvodnevni medna
rodni turnir Nagaoka '97 za 
dečke, kadete in člane. Ude
ležilo se ga je več kot 300 tek
movalcev iz 9 držav. V 
kategoriji dečkov je Dani Rus k 
zbirki odličij dodal še zlato iz 
Nagaoke '97 in je tako letos 
osvojil ob državnem naslovu še 
vse turnirje. Uspešno so nasto
pili tudi Marko Plajnšek, 2. 
mesto, tretji mesti pa sta osvoji
la Aleš Krajnc, 50 kg, in Aljaž 
Frajnkovič, do 60 kg. Znova sta 
bila uspešna brata Denis in Do-
nald Rus do 65 kg. Denis je v fi
nalu tesno izgubil z 
Ljubljančanom Holerjem, Do-
nald pa je osvojil 3. mesto. Z 
drugim mestom pa se je ponov
no izkazal Sašo Brmež. V abso
lutni kategoriji je Nikola 
Seničič osvojil 3. mesto. 

V članski konkurenci pa De
jan Vogrinec kljub napornim 
mednarodnim nastopom nadal
juje z uspehi. Vse do finala je 
gladko ugnal vse nasprotnike, 
le v finalu ga je presenefil 
Marošek iz S. Gradca. 

Članska ekipa ptujske Drave 
bo to soboto nastopila na 
zadnjem letošnjem prvenstvu -
ekipnem pokalnem prvenstvu 
Slovenije, obeta pa se jim tudi 
odlična skupna uvrstitev v slo
venskem pokalu. 

Simon Starček 



M A L I N O G O M E T / FINALE SLOVENSKEGA REVIALNEGA POKALA 

^ e t o w o Mila mmluiena mwm 
Klub malega nogometa Poetovio Mila je odl ično izvedel flnal-
ni turnir za slovenski revialni pokal v malem nogometu. Nas
topilo je petnajst ekip, ki so si pravico nastopa pridobile na 
predh(»dnlh pozivnih turnirjih, ki so trajali vse leto. 

V ožji krog favoritov za naslov je 
spadala tudi domača ekipa, ki sicer 
prvi dan ni imela večjih težav z 
uvrstitvijo v četrtfinale. Drugi dan 
so Ptujčani startali s porazom proti 
mizarstvu Širovnik, nato pa so le 
uspeli z uvrstitvijo v nadaljnji 
krog tekmovanja. V polfmalu so se 
pomerili z ekipo Revoza iz Novega 
mesta. V prvem polčasu je za Poe
tovio Milo slabo kazalo, vendar je 
bil drugi del tega srečanja sanjski, 
saj so dosegli sedem zadetkov in se 
zasltiženo uvrstili v finale, kjer so 
imeli za nasprotnika ekipo držav
nih prvakov Mizarstvo Krošelj iz 
Sevnice. Ptujčani so bili boljši in s 
3:1 ugnali Sevničane. Na koncu so 
zasltiženo dobili aplavz od števil
nih gledalcev, ki so se zbrali v 
športni dvorani Center. Najboljši 
strelec finalnega turnirja je bil 
Natja Čeh z devetimi zadetki, naj
boljši igralec Milan Emeršič - oba 
iz Poetovio Mile, najboljši vratar 
pa Ivan Pavlic iz ŠD Revoz Novo 
mesto. 

Za Milo Poetovio so nastopili: 
Silvester Komik, Franci Fridl, 
Boris Klinger, Rade Boškovič, Ro
bert Vesenjak, Ivo Lončarič, Emil 
Sterbal, Milan in Tomaž Emeršič, 
Nastja Čeh. Ekipo je na tem tur
nirju kot trener vodil Boris Ru-
belj. 

Rezultati: 
skupina A: Ero (Ljubljana) -

DSV Iktus (Draža vas) 3:2, Škvorc 
& Co (Ljubljana) - Mizarstvo 
Širovnik (Selce),0:3 b.b., DSV Ik
tus - Mizarstvo Širovnik 1:4, Ero -
Škvorc & Co 3:0 b^b.. Mizarstvo 
Širovnik - Ero 0:4, Škvorc & Co -
DSV Iktus 0:3; vrstni red: 1. Ero 
Ljubljana 9, Mizarstvo Širovnik 
Selce 6, DSV Iktus Draža vas 3, 
Škvorc & Co O točk; 

skupina B: Gropik Idila - Mete-
orplast 2:1, Tabtila - Mizarstvo 
Krošelj 2:3, Meteorplast - Mizarst
vo Krošelj 1:4, Gropik Idila - Ta
btila 0:1, Mizarstvo Krošelj - Gro
pik Idila 2.1, Tabula - Meteorplast 
5:2; vrstni red: Mizarstvo Krošelj 
Sevnica 9, Tabula Ožbalt ob Dravi 

6, Gropik Idila Maribor 3, Meteor
plast Ljutomer O točk; 

skupina C: ŠD Revoz - Križevci 
3:3, Fa Maik - Fori 3:2, Fori -
Križevci 1:0, Fa Maik - ŠD Revoz 
1:3, Križevci - Fa Maik 3:3, ŠD 
Revoz - Fori 2:2; vrstni red: Fa 
Maik Slovenske gorice Voličina 7, 
ŠD Revoz Novo mesto in Fori 
Skale pri Velenju 4, Križevci 2 
točki; 

skupina D: Interier - SG Javor-
nik 2:3, Hlade Trade - Mila Poeto
vio 2:3, Mila Poetovio - SG Javor-
nik 5:1, Hlade Trade - Interier MF 
2:1, SG Javornik - Hlade Frade 
5:1, Interier M F - Mila Poetovio 
0:3 b.b; vrstni red: Mila Poetovio 
Ptuj 9, SG Javornik Slovenj Gra
dec 6, Hlade Tropic Selnica ob 
Dravi 3, Interier M F Ključarovci O 
točk. 

Četrtfinale: 1. krog: Ero - Mi
zarstvo Širovnik 4:0, Poetovio 
Mila - SG Javornik 5:1, Mizarstvo 
Krošelj - Tabula 3:2, Revoz - Fa 
Maik 3:1. 2̂  krog: Poetovio Mila -
Mizarstvo Širovnik 1:2, Ero - SG 
Javornik 2:3, Revoz - Tabula 2.2, 
Mizarstvo Krošelj - Fa Maik 1:0. 
3. krog: Mizarstvo Širovnik - SG 
Javornik 3.3, Ero - Poetovio Mila 
0:8, SG Javornik - Tabula 1:5, ŠD 

Revoz - Mžarstvo Krošelj 0:0. 
Polfinale: Poetovio Mila - ŠD Re
voz 7:4, Mizarstvo Krošelj - SG Ja
vornik 2:1. Za 3. mesto: ŠD Revoz 
- SG Javornik 8:7 - po streljanju 
kazenskih strelov. Za 1. mesto: 
Poetovio Mila - Mizarstvo Krošelj 
3:1. 
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O r m o š k a 
z i m s k a l i g a 

v soboto so nogometaši skupine A 
zimske lige malega nogometa v 
Omtožu odigrali 3. krog. RezulatI: 
Tomaž - Pršetinci 7:4, Joker 
Ivanjkovci - Litmerk 12:1, Pušenci -
SKD 7:2, Ormož - Mladost 3:10, 
Mestna graba Renault je bila prosta. \ 
Na tabeli je prišlo do spremembe in 
sedaj vodi Tomaž z 9 točkami, po 7 

; jih imata Mladost in Ivanjkovci, 
Mestna graba Renault in Pušenci pa 
po 6. Ostale štiri ekipe so še vedno 
brez točk. 

V soboto bo v telovadnici na Har-
deku odigran 3. krog skupine B. Tek
me se bodo pričele ob 13. uri, srečali 
pa se bodo Središče - Ljutomer. DA 
U60 - Borec, Holermuos - Šalovci In 
Vičanci - Smoki. Prosta je ekipa 
TSO. 

vki 

O D B O J K A 

Igralke Marselo apt^nile obliubo 
Kljub temu da so igralke ptujskega Marsela že tri kroge pred 
koncem prvenstva v 1. B državni odbojkarski ligi postale prva
kinje in si s tem pridobile pravico nastopa v s lovenskem žen
skem el i tnem odbojkarskem razredu, so bili v klubu nekol iko 
zadržani. Najprej naj se konča prvenstvo, nato pa lepo po 
vrsti. V zadnjem srečanju so s 3:1 na gostovanju ugnale še Ka-
juh Šoštanj in slavje se je pričelo. Odmora vsekakor ne bo ve
liko, saj j ih kar hitro čakajo veliko zahtevnejše preizkušnje, 
kot so bile v l . B DOL. 

Kar so pred pričetkom prvenstva 
načrtovali, so izpolnili, zraven tega 
pa se tudi organizacijsko pripravl
jali na ta trenutek. O ženski ptuj
ski odbojki in zgodovinskem 
uspehu smo se pogovarjali z mana-
gerjem kluba Štefanom Vrbnja-
kom, ki je v klubu od ustanovitve. 

% Kdaj ste pričeli razvijati žen
sko odbojko na Ptuju? 

"Začetki segajo v leto 1988. Naj
prej smo nastopali združeni v eki
po Ptuj - Fram, nato pa še istega 
leta pričeli samostojno z ženskim 
odbojkarskim klubom v Ptuju. 
Uvrstitev v prvo slovensko ligo bo 
prišla kar prav, saj bomo lahko 
svečano proslavili desetletnico 
kluba, ki bo povezana z do sedaj 
največjim uspehom v zgodovini 
kluba." 

9 Pred pričetkom letošnjih 
tekmovanj ste kar nekako 
načrtovali uvrstitev v 1. ligo. 

"Dejansko smo si ta cilj zastavili 
po končani lanskoletni sezoni. 
Odločiti smo se morali, ali gremo v 
višji rang ali v drugo odbojkarsko 
ligo, saj se l.B liga po tem tekmo
valnem letu ukine. Občutki, ko 
dosežeš cilj, pa so izredno lepi." 

# Lahko pa ni bilo... 
"Mislim, da smo res dobra ekipa. 

Lahko smo opazili, da so bile eki
pe v naši ligi dokaj izenačene. Pro
ti nam so bile ekipe dobro pri
pravljene in motivirane. Na tak 
način smo doživeli poraz z Gos
tiščem Štorman, ki pa je bil na 
srečo edini." 

Štefan Vrbnjak, manager Žen
skega odbojkarskega kluba 
Marsel. Foto. Langerholc 

# Kaj je bila vaša prednost 
pred drugimi ekipami? 

"Mislim, da je bilo moštvo zelo 
dobro pripravljeno. Videlo se je, 
da smo imeli srečno roko z izbo
rom igralk, zraven tega pa smo 
igralke dobro motivirali in so si se
veda želele predvsem napredovan
je." 

# Ekipo so pestile poškodbe ... 
"Poškodbe so sestavni del športa. 

Tudi nam niso prizanesle. Dejan
sko pa smo imeli veliko število 
mlajših igralk, ki so dostojno za
menjale poškodovane in ni prišlo 

do velike praznine v igralskih 
vrstah." 

# Kateri je osnovni cilj ŽOK 
Marsel v prvem letu tekmovanja 
med prvoligaši? 

"Naš osnovni cilj je, da ostanemo 
v prvi ženski odbojkarski ligi. 
Osmouvrščeno moštvo gre ponov
no v kvalifikacije za enotno ligo, ki 
bo šetela deset članov. Upamo in 
smo tudi pripravljeni, da ostane
mo med prvoligaši." 

0 Prva liga bo zahtevala več or
ganizacijskega dela. Ste se tudi 
na to pripravili? 

"Takoj ko smo v klubu pričeli 
razmišljati o prvi ligi, smo tudi or
ganizacijo podredili temu. Dalj 
časa smo se pripravljali in mislim, 
da smo uspeli. Tudi drugi, ki dela
jo v klubu, vedo, za kaj delajo, zato 
nam je tudi uspelo." 

9 Verjetno pa brez okrepitev 
ne bo šlo? 

"Mini prestopni rok je bil prvega 
in drugega decembra. Okrepili 
smo se z Natalijo Pustosleinšek, 
igralko Infonda Branika, in Špelo 
Krebs iz Novega mesta, ki je prej 
bila igralka Celja. Imeli bomo so
lidno ekipo in marsikomu zmešali 
štrene. Prva liga se razen prvih šti
rih, petih ekip dejansko ne razli
kuje od 1. B lige. In ravno v tem vi
dimo svojo priložnost." 

# K a k š n i pa so cilji za naprej? 
"Moram reči, da v tej sezoni osta

ne vse nespremenjeno. Trener os
taja Nagib Ženimovič, ki je igralke 
zelo dobro pripravil. Pri delu mu 
bo pomagal Bojan Novak. Za nas

lednje leto pa načrtujemo še okre
pitev in seveda prihod igralk iz 
naših mlajših vrst, saj imamo kar 
nekaj izredno talentiranih igralk. 
Ni pa lepšega kot imeti dober 
domači kader, okrepljen s pravimi 
igralkami, tako kot je bilo do se
daj." 

Igralke Marsela so torej izpolnile 
obljubo in se uvrstile v elitni slo
venski ženski odbojkarski razred. 
In ni dvoma, da se bodo potrudile 
in tu tudi ostale. Odbojka spada 
med zelo atraktivne športe in goto
vo si bo njihova srečanja ogledalo 
veliko ljubiteljev tega športa. 

D.K. 

LOKOSTRELSTVO 

Brane Kolednik drugi v državi 
v soboto, 13. decembra, je bila v Postojni zaključna dvoranska tekma v 

lokostrelstvoi. Med 210 tekmovalci iz vse Slovenije je uspešno nastopilo 
mdi sedem lokostrelcev iz Lokostrelskega kluba Videm pri Ptuju. Na 
tekmovanju so dosegli odlične rezultate, saj je bil med dečki v disciplini 
Compound Jani Kajzovar tretji, med dečki v disciplini olimpijski lok pa 
Zvonko Novak prav tako odličen tretji. Med kadeti je v disciplini Com
pound osvojil tretje mesto Milan Šeliga. 

Po končanem tekmovanju so proglasili rezultate za slovenski pokal v 
letu 1997. Lokostrelski klub Videm je med 45 klubi zasedel visoko 11. 
mesto. Posamično je med člani na drugem mestu Brane Kolednik, pri 
dečkih je peti Jernej Hrga, med kadeti četrti Milan Šeliga in med mladin
ci peti Matej Cmila. (VK) 

MESTNA OBČINA PTUJ 
MESTNITRGl 
2250 PTUJ 
na podlagi sklepa župana Mestne občine Ptuj, št. 108-1/95-70 z 

dne 03.06.1997 obljavlja 

JAVNO DRAŽBO 
za p roda jo o d p i s a n i h o s n o v n i h s r eds t ev , ki bo v t o r e k , 

23.12.1997, ob 9.00 uri v Gasilskem domu, Natašina pot 1, Ptuj. 
Na javni dražbi lahko sodelujejo vse pravne in fizične osebe. 

Prodaja se na način videno - kupljeno. Komisija določi znesek, 
za katerega se lahko zvišuje ponudba. Stvar je prodana, ko je 
zadnja ponudba trikrat sklicana. Kupec je dolžan takoj plačati 
sklicani znesek na blagajni in prevzeti stvar takoj ob nakupu s 
potrdilom o vplačilu oz. mora kupljeno blago dvigniti v sredo, 
24.12.1997, od 9.00 do 11.00 ure. 

Osnovna sredstva ter najnižja cena za posamezno stvar, ki se bo 
prodajala na javni dražbi, so razvidni s seznama, ki je izobešen na 
oglasi deski v Mestni občini Ptuj, Mestni trg 1, 2250 Ptuj. j | 
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Info - glasbene novice! 
Info - kviz 
Gotovo veste, katera skupina 
je na sliki. Izrežite glasovnico, 
vpišite odgovor, in če vam bo 
sreča naklonjena, vam bock) v 
prodajalni Tehnika Emone 
Merkur ja Ptuj podaril i 
zgoščenko. 
Da je bila pred štirinajstimi 
dnevi na fotografiji Barbra 
Streissand, je ugotovila Tjaša 
Šalamun, Kariževa 4, Ptuj. 

Čestitamo! 
Odgovore na današnje 
vprašanje pcšljite (ali prinesi
te) na: Uredništvo Tednika, 
p.p. 95 , 2 2 5 0 Ptuj. Rok: 
četrtek, 25. decembra. 

Reševalec: 

Naslov: 

Ime skupine: 

LUJZEK 
Dober den vsaki den! Kak po na

vadi seje tudi tata pismo rodilo v ne
dela. Na kolendori piše 14. gruden. 
Gruden mu provimo zato, ker je na 
njivah dosti grudja. Druga nedelo bo 
se tudi uradno zima začela. Točna 
ob 9. in 7 minut zvečer se bo gor na 
jesen zima vlegla. Gnes sije sunce in 
je prav prijetno. Mija z Mica srna že 
začela v gorici trse obrezovati. Tak 
pomalen, vsaki den enih por trsekov, 
tejka ke se nama ne bi kri v žilah 
zastavila. Saj za tata delo seveda še 
neje nibena sila, delo pa je le aprov-
leno. Saj vete, kak pravi tisti prego
vor: Ure enkrat zamujena se ne vrne 
več nobena. Mica je glih mala prej 
od meše prišla in mi povedala, da je 
tudi za mene zmotila en očenaš in 
prasla, da mi Gospod grehe odpisti-
jo. 

Drugi tjeden sta pred nami vejka 
svetka božič in za njim še dan sa
mostojnosti. Tisti, ki so še v službah. 

in tokih je čim duže manj, bodo meli 
kar štiri dni fraj, saj tatima prazni
koma sledita sobota in nedela. Ta je 
skoro tak kak tisti majniški rek, ki 
pravi: Živel 1. maj, ker bo nekaj dni 
fraj. Božič je stari krščanski praz
nik, boj novi datum pa ma den sa
mostojnosti. Jaz mislin, da samos
tojni Slovenci smo, skregani pa smo 
med seboj tudi tak, kak še nikoli ne-
smo bili Treba je samo v parlament 
poglednoti in prisluhnoti, pa takoj 
vidimo, kejka nam vura bije. Meni 
se kar prav zdi, da je televizija pre-
kinola prenošaje tiste menstruacij
ske seje in nas s tem rešila brezvez-
nih diskusij, medsebojnega kregajo 
in vsega hujdega. Amen! 

Pa rajši paglednimo, kaj seje naši 
mladi sosedi zgodilo. Sla je k dahta-
ri in mu potožila, da bi rada mela z 
možem otroka, pa nemre zanositi. 
Pa so ji gospod dohtar rekli: "Slečte 
in se vležite na ordinacijsko mizico 
..." "Joj, gospod, rada bi bila, da bi 
bija vsaj prvi otrok ad moža." Vidite, 
tudi takšne stvari se zgodijo, če žen
ske včosik dohtara narobe zastopijo. 

Bodi zadosti za gnes. Želim vam 
že v naprej srečen božič in zdravo 
celo novo leto, ki se tak nagla bliža. 

Vaš LUJZEK 

V Info gisbenih novicah ste lahko tudi 
letos prebirali objektivizirano oceno 
glasbenih novosti, ki so jih dopolnjeva
le razne glasbene informacije. Juke-
box z letnico 1997 je napolnjen z nepo
zabnimi skladbami, sami pa si izberite 
tiste, ki ste jih najraje poslušali. 

Britanska skupina SPICE GIRLS je ob 
koncu leta poslala na tržišču svoj film in 
album Spicevvorid. Lansko leto so punce 
doma za božič osvojile 1. mesto s skla-
do 2 Became 1. Na podoben uspeh upa
jo "Začimbice" tudi letos, ko so v pred-
božičnem času izdale prijetno pop bala
do TOO MUCH ki jo je 
produciral fant z imenom Absolute. 

Kelle Bryan, Esther in Vennette Chris-
holm so članice skupine ETERNAL in so 
velika konkurenca skupini Spice Giris. 
Ženski trio je zaznamoval leto 1997 s po
letnim hitom I vi/anna be the only one. 
ETERNAL pa prepevajo soul skladbo z 
naslovom MIGHT AS WELL BE ME 

in jo najdete na Greatest Hits 
albumu. 

BRAND NEW HEAVIES izvajajo meščani-
co melodičnega funkyja in popa. Skupi
na pa me je letos trikrat razveselila s ko
madi Sometimes, You're the Universe in 
You got a Friend. Popolno glasbeno no
vost predstavljajo "Heaviesi z naslovom 
SHELTER ki jo je napisal nji
hov bobnar Jan Kincaid. 

Britanski duet LIGHTHOUSE FAMILV 
sestavljata Paul Tucker in Tunday. V fil
mu Jack & Sara ste lahko slišali njun prvi 
hit Ocean Drive. LIGHTHOUSE FAMILV 
nadaljujeta z začrtano pop glasbeno vari
anto v pesmi HIGH ( * * ^ ^ ) , ki je tudi 
del odličnega albuma Postcards From 
Heaven. 

JAMIROGUAI se lahko pohvalijo s hiti, 
kot so Too young to Die, Space Covifboy, 
Virtual lnsanity, Cosmic GirI in AIright. 
Po svetu so prodali že 5 milijonov prim
erkov albuma Travelling v\/ithout Moving, 
sedaj pa so izdali neizraziti komad HIGH 
TIMES 

1. decembra so po svetu izdali album 
Diana: Tribute in na njem je 36 čudovitih 
skladb svetovnih glasbenih zvezd. Na 
formatu male plošče ali single pa bo 
izšla skladba l'M IN LOVE WITH THE 
VVORLD ki jo v spomin na 
princeso Diano prepeva otroški zbor 
CHICKEN SHED THEATRE COMPANV. 

Odkritje številka ena na soul sceni je 
skupina DRU HILL, ki je Američane nav
dušila v pesmih Teli me, In my Bed in 
Never Make a Promise. Z dušo so DRU 
HILL odpeli pesem WE'RE NOT MAKING 
LOVE ki sloni na izvrstnem 
izpovednem besedilu in je izšla le v ZDA. 
Posebej za Evropo pa so DRU HILL od
peli nič slabšo soul skladbo 5 STEPS 

Mešanica sodobne plesne glasbe in co-
untryja je prinesla uspeh skupini Rednex. 
Nova skupina STEPS pa zabava plesalce 
s komadom 5,6,7,8, ( ^ * ^ ^ ) , ki je 
ponovno dobra kombinacija plesnih 
"euro-dance" ritmov in countryja. 

Prazniki, ki prihajajo, bodo gotovo pri
ložnost, da zaplešate. Mladi bomo zaple
sali v diskotekah ob kateri od tehle glas
benih plesnih novosti: Superstar - N0VY 
vs. ENIAC, Lost in Space - SPACE 
FROG, Retum of Power - TANK, Sesam 
Jam - BLUMCHEN, Planet Love - DJ & 
GUICKSILVER, Talkin' About - NALIN & 
KANE, I got the Music aiso I got it - THE 
49ers, Povver of Amfirican Native 98 -. 

DANCE 2 TRANCE, Enter the Scene - DJ 
SUPERME, Desire - B.B.E ... 

Jim Morrison je legenda ročk glasbe in 
pred svojo smrtjo je ob klavirju posnel 
lep kup pesmi. Lani so jih digitalno obde
lali in letos je izšel četverni CD-Box sku
pine THE DOORS in na njem je 60% še 
neobjavljene glasbe. Za fane skupine 
THE DOORS pa so posebej pripravili pe
sem ORANGE COUNTRV SUITE. 

ROLLING STONES so še zmeraj na kon
certni turneji Bridges to Babylon v ZDA in 
na njej naj bi zaslužili kar 150 milijonov 
dolarjev. Rollingi navdušujejo stare in 
mlade poslušalce s svojo razpoznavno 
novostjo FLIP THE SVVITCH { ^ * * ^ ) . 

Najpopularnejša britanska ročk skupina 
90. OASIS je imela v nedeljo, 14. de
cembra, mega koncert v Manchestru, ki 
ga je prenašal tudi Val 202. OASIS ponu
jajo pesem ALL AROUND THE VVORLD 
( ^ ^ * ^ ) , ki se nahaja na albumu Be 
here now. 

Irski ročk mojstri U2 so v letu 1997 pri
pravili povprečen album Pop. Tokrat pa 
so se zelo potrudili v klasični baladi IF 
GOD SEND HIS ANGELS 
ki spominja na njihove najboljše pesmi iz 
80. 

PAUL McCARTNEV je poleti posnel tudi 
klasični album Standing Stone in pri tem 
projektu so sodelovali člani London 
Symphonie Orchestra ter Lavvrence Fos-
ter. Delavni PAUL je z albuma The Fla-
ming Pie snel popevko BEAUTIFUL 
NIGHT ( ^ * * * * ) , ki jo je produciral 
sam George Martin, producent skupine 
Beatles. 

David Breznik 

POPULARNIH 10 
1 . Per fec t D a y 
- V A R I O U S ARTISTS 
2 . Te l i h i m 
- B A R B R A S T R E I S A N D & 
CEL INE D I O N 

3 . T o o m u c h 
- SP ICE GIRLS 
4. T o g e t h e r a g a l n 
- J A N E T J A C K S O N 

5. Butter f ly 
- MARIAH CAREY 
6. F r e e d o m 
- ROBERT MILES & KATHY 
S L E D G E 

7. I vvlil C o m e to y o u 
- H A N S O N 
8. Ba r b l e Glr l - A Q U A 
9. A S o n g for M a m a 
- B O Y Z II M E N 
10. I t s L ike tha t 
- R U N D . M . C . & J A S O N 
NEVINS 

Lestvico POPULARNIH 10 
lahko poslušate vsako 

soboto v večernem sporedu 
radia Ptuj. 

Mladi dopisniki KAJ SMO POČELI 
MLADI 
PARLAMENTARCI 

Teden otroka je za nami in z njim 
tudi veliko razprav, razgovorov in pri
prav. Velikokrat je že bilo omenjeno, 
kaj je bila tema letošnjega tedna otro
ka. Pa naj jo še vseeno enkrat pono
vim. Letos je beseda tekla o odnosih 
med vrstniki, izbrano geslo pa se je 
glasilo: "Danes sem ti in ti si jaz." 

Ob tednu otroka tečejo najraz
ličnejše aktivnosti po domala vseh 
slovenskih osnovnih šolah. Tudi na 
naši šoli v Grajeni smo se dobro pri
pravili. 

Delovno vzdušje je vladalo na raz
rednih urah, na sestankih skupnosti 
učencev, izdelali smo plakate, 
zloženko, učence višje stopnje smo 
tudi anketirali. Pripravili smo okro
glo mizo, na kateri sta sodelovala spe
cialni pedagog Aleksander Solovjev 
in psihologinja Irena Toš. Krona vse
ga dogajanja pa je bil šolski parla
ment. Vsa spoznanja in izrečene misli 
sva potem predstavnici šole prenesli 
na medobčinski šolski parlament v 
Ptuju. 

Tudi tam smo predstavniki šol s 
ptujskega področaj razpravljali o isti 
temi. Ugotovili smo, da odnosi med 
vrstniki na več ptujskih šolah niso 
najboljši. V šolah se namreč pojavlja 
veliko nasilnežev in tistih, ki so nji

hove žrtve. Skupaj smo prišli do skle
pa, da so pomoči potrebni oboji. 

Da pa bi lahko vsi vrstniki uživali 
lepo in polno mladost, je potrebno 
ustvariti nekatere pogoje. Pri tem se 
nam zdi, da je neobhodno potrebno 
veliko ljubezni, varnosti, pozornosti, 
prijateljstva, sreče, pomoči, zaupanja, 
strpnosti do drugačnih, in kar je tudi 
zelo pomembno, vsak bi moral imeti 
občutek, da nekomu pripada. Da bi 
bilo res tako, se moramo truditi tako 
otroci kot odrasli. Lepo in prav bi 
bilo, če bi se več družili in znali pris
luhniti drug drugemu. 

Posebej rada bi še opozorila na eno 
pomanjkljivost v Deklaraciji o otro
kovih pravicah, ki je po mnenju nas, 
mladih parlamentarcev, zelo po
membna. Gre namreč za člen, ki bi 
govoril o tem, da imamo otroci zraven 
drugih pravic tudi pravico, da smo 
zmodjivi in da nas zaradi tega ne sme 
nihče kaznovati in zasmehovati. Prav 
pritisk vrstnikov in odraslih, da mo
ramo biti nezmotljivi, nam velikokrat 
vzame pogum nastopiti med ljudmi in 
uveljaviti svoje želje in interese. 

Z medobčinskim parlamentom pa 
se dogajanje ob tednu otroka še ni 
končalo. Sledil je še parlament na 
državni ravni v Ljubljani. Tja sva 

odšla dva zastopnika Mestne občine 
Ptuj z namenom, da bi predstavila 
problematiko odnosov med vrstniki 
na našem območju. Toda žal so se vsi 
lepi nameni kmalu razblinili. Kljub 
temu da sva se na parlament oba do
bro pripravila, jaz pa sem s seboj od
nesla tudi gradivo, ki smo ga razdelili 
med udeležence, nobeden ni dobil 
priložnosti spregovoriti. Jaz sem bila 
celo tista, ki sem vso dogajanje lahko 
spremljala samo z balkona v parla
mentu. Vljudno so nam namreč raz
ložili, da lahko vsako občino zastopa 
le eden . Saj se ne pritožujem, tako bi 
namreč naj bilo. Ampak ne vem, zakaj 
pravila ne veljajo za vse udeležence 
enako. Med samim parlamentom smo 
se namreč lahko vsi prepričali, da je 
število udeležencev zlasti iz ljubljan
skih in mariborskih občin krepko 
presegalo enega člana. 

Razprava pa je tudi v Ljubljani tekla 
na isto temo kot v Ptuju, tako da ne bi 
ponavljala že povedanega. Rada pa bi 
vseeno opozorila na to, da potek par
lamenta ni bil ravno na zavidljivi or
ganizacijski ravni. Spet so se namreč 
pojavile prioritete domačinov, ki jih 
je že tako bilo preveč prisotnih in ki 
so se k besedi javili večkrat, medtem 
ko je večji del predstavnikov iz dru

gih krajev lahko le nemo opazoval mi
krofon. Dogajalo se je tudi, da je več 
posameznikov govorilo enake stvari, 
medtem ko drugi sploh niso dobili 
svoje priložnosti. Med njimi je bil žal 
tudi naš predstavnik. 

Pa naj bo dovolj o pomanjkljivostih. 
Upam, da jih je opazil tudi kdo, ki 
lahko kaj vpliva na spremembe, in bo 
že drugo leto drugače. 

Sicer pa kot sem že omenila, je tudi 
v Ljubljani tekla beseda o odnosih 
med vrstniki. Zaskrbljujoče se mi zdi, 
da so žal tudi tam predstavniki več 
govorili o slabih odnosih in proble
mih kot pa o dobrih. To kaže na to, da 
bo v celotni družbi potrebno veliko in 
trdo delati, če bomo želeli živeti v pri
jazni skupnosti in sožitju. 

Ob koncu parlamenta je bila med 
številnimi predlaganimi temami iz
brana tema za prihodnje leto. Tako se 
bomo v drugem letu pogovarjali in 
razglabljali o tem, kako vplivajo me
diji na otroke. 

Na tem mestu bi se zahvalila 
Društvu prijateljev mladine iz Ptuja, 
ki mi je omogočilo udeležbo na parla
mentu. Posebej pa še velja zahvala 
spremljevalcema, gospe Danieli in go
spodu Juretu, ki sta skrbela za varno 
in prijetno pot v Ljubljano in ki sta se 
potrudila, da je bi lo vzdušje med 
nami prijateljsko. 

Tanja Sari, 
OS Grajena 







TRANZICIJA PO PTUJSKO 

Dvomljivo prelivanj 
oltansliega iiapilala 
v zasdbne rake 
Dve leti je minilo, odkar je 32 družin z velikim veseljem prvič' 
odkleni lo vrata "svojih" novih stanovanj v bloku ob Osojnikovi 
cesti na Ptuju. V teh dneh naj bi pričel rasti ob tem bloku j 
novi blok s prav tako 32 neprofltnimi stanovanji in profltnimi; 
poslovnimi prostori. Na prvi pogled krasno, saj je stano-i 
vanjska stiska tudi na Ptuju velika. Vendar pa se ob gradnji 
teh blokov postavlja nekaj vprašanj. 

Ste kdaj pomislih, da bi vam 
lahko občina lepo parcelo sredi 
mesta, za katero bi morali po vseh 
pravilih odšteti nekaj deset tisoč 
mark, podarila? Upate vsaj v san
jah pomisliti na takšno možnost? 
Kaj bi le morali storiti za to? Bi 
morali komu v zameno kaj dati ali 
obljubiti? 

No, prav to se je zgodilo ob Oso
jnikovi cesti. Mestna občina Ptuj 
je podarila, torej brezplačno dala v 
last in posest, 1 hektar in 73 arov 
zemljišča Podjetju za stanovanjske 
storitve, ki je danes v lasti devetih 
Ptujčanov. Zakaj ga je podarila? 
Podarila ga je zato, da bi to 
podjetje tam gradilo lastne bloke. 
Občina ni v zameno zahtevala nič. 
Lepo je graditi, če ti občina podari 
zemljo, vredno vsaj pol milijona 
mark, še prej pa jo na lastne 
stroške komunalno opremi in je 
torej vredna še več. 

Vendar zgodba ni enostavna. 
Poglejmo najprej dokumente 
izpred treh let. 

Občina je Podjetju za stano
vanjske storitve postala nena
vadno naklonjena leta 1994, ko sta 
jo vodila predsednik izvršnega 
sveta Branko Brumen in 
predsednik občine Vojteh Rajher. 
Takrat je bilo podjetje sicer še v 
družbeni lasti, vendar je bilo 
lastninjenje tik pred zdajci. 
Občina se je brez javnega razpisa 
in brez kakršnihkoli povratnih fi
nančnih obveznosti odločila, da bo 
prav to podjetje usposobila za 
gradnjo stanovanjskih blokov. Da 
bi lahko podjetje pridobilo 
državne in občinske kredite, je 
potrebovalo zemljo. Naenkrat se je 
začelo zelo muditi. Ptujski minori-
ti se še niso niti prav zavedali, da 
so z denacionalizacijo postali po
novno lastniki 1 hektarja in 73 
arov zemljišča ob Osojnikovi cesti, 
ko se je že pojavil kupec. To je bila 
občina, ki je bila pripravljena ce
lotno zemljišče takoj odkupiti. In 
je to tudi storila, kar je občinski 
proračun stalo nekaj več kot pol 
milijona mark. Nato pa je ponov
no zelo pohitela, zemljišče komu
nalno opremila in ga s posebnim 

sklepom izvršnega sveta brezp
lačno prenesla v razpolaganje 
Podjetju za stanovanjske storitve. 
Vendar ne le 40 arov zemljišča, 
potrebnega za gradnjo prvega blo
ka, pač pa ves hektar in 73 arov. 
Pogodbo o prenosu so podpisali 
predsednik izvršnega sveta Bran
ko Brumen, predsednik občinske
ga sklada stavbnih zemljišč Franc 
Premužič in direktor Podjetja za 
stanovanjske storitve Janez 
Belšak. 

Že jeseni 1994 je pričel rasti 
blok, vreden 2,5 milijona mark. 
Ko bo podjetje odplačalo občinske 
in državne kredite, bo blok do
končno v lasti devetih zasebnikov. 
Zakaj? Leta 1994 še družbeno 
podjetje je namreč v letu 1996 
spremenilo svoj status. Iz popol
noma družbenega podjetja je nas
talo podjetje, katerega manjšinski 
delež je imela materinska firma 
Stanovanjski servis (ki je bil pa ta
krat tudi že zasebna firma, 
olastninjena po zakonu o 
lastninskem preoblikovanju), 
večinski delež pa je imelo devet za
sebnikov. Torej ni bilo več ne duha 
ne sluha o občinski lastnini. Nato 
se je Stanovanjskemu servisu zgo
dil stečaj. Podjetje za stanovanjske 
storitve pa je njegov ustanovni 
delež odkupilo in ostalo v lasti 9 
zasebnikov. 

Kot da ne vidi sprememb, je 
vlekla ptujska občina še nadalje 
nerazumne poteze, poteze slabega 
gospodarja. Čeprav je Podjetje za 
stanovanjske storitve razpolagalo z 
zemljiščem ob Osojnikovi cesti, še 
ni bilo lastnik te zemlje. S posebno 
pogodbo (marec 1996) in dodat
kom k pogodbi (september 1996) 
pa je občina izročila brezplačno v 
last in posest Podjetju za stano
vanjske storitve celotno zemljišče 
in dovolila, da se vknjiži na to 
zemljišče lastninska pravica 
Podjetja za stanovanjske storitve. 
In tako se je tudi zgodilo. Pogodbo 
in dodatek sta podpisala župan 
Miroslav Luci in direktor podjet
ja Janez Belšak. 

Zakaj je občina zemljišče poda
rila? Zakaj ga ni dala v uporabo ali 

najem? Zakaj ni bilo javnega 
razpisa? In predvsem, zakaj je po
darila toliko zemlje? Prvi blok in 
njegovo celotno parkirišče, 
potrebna cesta in dvorišče zavze
majo samo 40 arov zemlje. Občina 
pa je podarila 1 hektar in 73 arov! 
Ali je pričakovala, da bo brez težav 
zrasla vrsta blokov? Kot dobri gos
podarji, ki gospodarijo z pre
moženjem vseh . občanov, bi 
občinski uslužbenci in politično 
vodstvo občine lahko kakšno ma
lenkost tudi predvideli. Letos, to
rej samo leto dni po podpisu spor
ne pogodbe, so že ugotovili, da "je 
drugi blok zadnja gradnja, saj 
anuitete za vračanje kreditov 
podjetju ne dovoljujejo najemanja 
novih kreditov". In torej podjetje 
po tej ugotovitvi ne bo več gradilo! 
Kaj bo storilo s skoraj hektarjem 
zemlje sredi mesta? Kot lastnik jo 
bo seveda lahko tudi prodalo. 
Zemljišče, ki je bilo še pred 
dobrim letom last občine, torej 
občanov, je sedaj v rokah devetih 
lastnikov podjetja. 

Ali bi dober gospodar ravnal 
tako? Ali lahko občina tako gospo
dari z imetjem občanov? 

Seveda smo vprašali župana, za
kaj ni občina od Podjetja za stano
vanjske storitve dobila ničesar v 
zameno. Dejal je, da je si je občina 
s posebnim aneksom k pogodbi za
gotovila minimalen delež 
lastništva v Podjetju za stano
vanjske storitve. To je seveda 
možno, vendar preveriti ni bilo 
mogoče, saj ne župan ne drugi 
uslužbenci občinske uprave 
Tedniku do zaključka redakcije 
niso hoteli dati fotokopije omenje
nih dokumentov. Zakaj ne? Kaj 
skrivajo? Župan je obljubil celovi
to informacijo po novem letu. 

Omenjeni solastniški delež bi, 
če bi obstajal, seveda moral biti 
evidentiran v sodnih spisih. Ven
dar v spisih sodnega registra 16. 
decembra 1997, torej več kot leto 
dni po podpisu omenjene po
godbe, občina ni vpisana kot so
lastnica tega zasebnega podjetja, 
kar vzbuja dvom v trditev župana. 

Sicer pa, čemu pa bi bilo to po
dobno! Če gre, kot pravi župan, za 
minimalen solastniški delež, je to 
prav smešno, saj bi v tem primeru 
občina z vložkom vsaj pol milijona 
mark bila minimalen solastnik za
sebnega podjetja, v katerega je de
vet lastnikov vložilo samo 100 do 
500 tisoč lastnih tolarjev. Njihov 
ustanovitveni kapital je znašal 
pičlih 1,5 milijona tolarjev. Vse 
drugo sta vložili občina in država 
kot kreditodajalec. Ko bo devet 
lastnikov podjetja odplačalo kredi
te občini in državi, bo dokončno 
lastnik velikega premoženja. Le-to 
zajema vsaj blok, vreden 2,5 mili
jona mark, in zemljišče, ki je že do
končno njihovo, vredno več kot 
pol milijona mark. Na njem 
pričenja rasti drugi blok v 
vrednosti prav tako 2,5 milijona 
mark. Skupaj torej vsaj 5,5 milijo
na mark. Boleč primer prelivanja 
premoženja iz občinskih v zasebne 
roke. Prav noben zakon namreč ne 
predpisuje občini, da bi morala za
sebnemu podjetju zaradi česarkoli 
podariti zemljišče. Zakaj je ptujska 
občina to storila? In ali je to storila 
s soglasjem drugih občin, nekdaj 
vključenih v občino Ptuj? 

Milena Zupanič 
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Druga, enako vprašljiva poteza ptujske občine pa je gospo
darjenje z občinskimi stanovanji. Za svoj račun gospodari z 
njimi po posebnem sklepu izvršnega sveta prav tako 
Podjetje za stanovanjske storitve od leta 1994 za dobo 50 
let. Tudi ta prenos je bil izvršen brez javnega razpisa, torej 
lahko mirno zatrdimo, da zaradi posebne naklonjenosti 
občine ali vodilnih posameznikov v njej Podjetju za stano
vanjske storitve. Podjetje gospodari iz tega naslova z zelo 
velikimi sredstvi, v letu 1996 denimo s 70 milijoni tolarjev, 
ki so se zbrali na njegovem računu z najemninami, i n tudi 
za to ugodnost ni bilo doslej malo zasebno podjetje občini , 
ki mu je omogoči la odlično življenje, prav nič dolžno. 

Kulturni 
križem Itražem 
PTUJ • V pritličju Miheličeve galerije 
odpira Pokrajinski muzej v četrtek, 18. 
decembra, ob 18. uri razstavo najno-
veiših grafik In risb Samuela Grajtoneria. 
Umetnika In njegovo umetnost bo 
predstavila Meta Gabršek Prosenc iz 
Umetnostne galerije v Mariboru. Dogo
dek pa bo obogatil saksofonist Miha Ro-
gina. Razstava bo na ogled do 8. febru
arja 1998. 
SLOVENSKA BISTRICA • Danes, v 
četrtek, 18. decembra, ob 18. uri bo v 
viteški dvorani gradu lavni nastop učen
cev glasbene šole iz Slovenske Bistrice. 
PTUJ • V četrtek, 18. decembra, bo ob 
19. uri v Narodnem domu ženski večer, 
katerega gostja bo znana karikaturistka 
iz Kran[a Aljana Primožič. 
ORMOŽ • V petek, 19. decembra, bo 
ob 17. uri v grajski galeriji Pokrajinski 
muzej Ptuj predstavil zaščitna arheo
loška izkopavanja na ormoški obvoznici. 
SREDIŠČE OB DRAVI • V okviru 
božično-novoletnih prireditev bo juth, v 
petek, ob 18. uri v Sokolani koncert 
otroškega in mladinskega pevskega 
zbora Središče. 
IVANJKOVCI • Pevci otroškega in mla
dinskega pevskega zbora osnovne šole 
Ivanjkovci vabijo jutri, v petek, ob 18. uri 
v dvorano v Ivanjkovce na božično-no
voletni koncert. 
ORMOŽ • V Domu kulture bo jutri, v 
petek, ob 19. uri tradicionalni božično-
novoletni koncert v organizaciji Adre 
Ormož. Svoj nastop so Metka Žižek -
klavir, Zlatka Puklavec - sopran, komor
ni pevski zbor Bel Canto od Sv. Tomaža 
in vokalna skupina Accapella Benjamin 
združili pod geslom "Če daš lahko komu 
eno darilo, mu daj navdušenje". Vstop
nine ni. 
SLOVENSKA BISTRICA • Zavod za 
kulturo Slovenska Bistrica vabi na 
božično-novoletni večer, ki bo v petek, 
19. decembra, ob 19. uri v viteški dvo
rani gradu Slovenska Bistrica. Na har
moniko bo stare slovenske in božične 
melodije igral slepi harmonikar Deziderij 
Gener iz Maribora, zapeli bodo koledniki 
z Zgornje Ložnice, zatem pa bodo v li
kovnih salonih odprii razstavo fotografij 
Jake Čopa z motiviko slovenskih kozol
cev. 
POLJČANE 0 KUD Janko Živko pripra
vlja prireditve ob veselem decembru. V 
petek zvečer bo v poljčanski diskoteki 
Al Capone etno koncert z nastopom 
glasbene skupine Alkotest, v soboto, 
20. decembra, ob 16. uri pa bodo v 
domu krajanov odprii likovno razstavo 
Mirka Vovška, ki jo bodo s petjem po
pestrili člani domačega okteta. V nedel
jo, 21. decembra, bo v poljčanski cer
kvi z božičnimi pesmimi nastopil oktet iz 
Zagorja. V ponedeljek, 22. decembra, 
bodo najmlajši poslušali pravljice in gle
dali lutkovno predstavo, zvečer tega dne 
pa bo svojo pot po Butanu, popestreno 
z barvnimi diapozitivi, predstavil mag. 
Dragan Potočnik. V petek, 26. decem
bra, pripravljajo domači planinci šte-
fanovanje na Boču. 
DRAŽENCI • Kulturno društvo Draženci 
pripravlja v soboto ob 15. uri v kultur
nem domu prihod Božička. Nastopila bo 
dramska skupina OS Breg. Starši, pri
peljite svoje otroke. 
ZAVRČ • Kulturno-umetniško društvo 
Maksa Furjana, Zavrč, vabi v soboto, 
20. decembra, ob 17. uri v dvorani v 
Zavrču na božično-novoletni koncert, ki 
ga pripravljajo skupaj s sosednjo 
hrvaško občino Cestica. 
LENART • Moški obrtniški pevski zbor, 
ki uspešno deluje že 15 let, bo imel pod 
umetniškim vodstvom pevovodje Mila
na Edra več predbožicnih koncertov. 
Osrednji nastop bo v soboto, 20. 
decembra, ob 18.30 uri v domu kulture 
v Lenartu. 
PTUJ • V nedeljo, 21. decembra, bo ob 
17. uri Folklorna skupina Bolnišnice Ptuj 
predstavila projekt Meščanska noša in 
plesi Ruja 19. stoletja. 
SLOVENSKA BISTRICA • V dvorani 
gasilskega doma bo v nedeljo, 21. 
decembra, ob 17. uri božično-novoletni 
koncert pihalnega orkestra GD Spodnja 
Polskava in velikega orkestra pod 
vodstvom Jerneja Senegačnika. 
SLOVENSKA BISTRICA • V športni 
dvorani bo v ponedeljek, 22. decembra, 
ob 19. uri božično-novoletni koncert za 
sklad Milana Mlakana. 
SLOVENSKA BISTRICA • V torek, 23. 
decembra, bo med 16. in 17. uro na 
Trgu svobode prireditev Božično-novo-
letno voščilo z glasbo, jDrihodom dedka 
Mraza, županovim vošcilom, nastopom 
skavtov in tabornikov ter mažoretkami. 
PTUJ • V torek, 23. decembra, bo ob 
19.30 v stan steklarski delavnici gosto
vala plesna predstava Ouintet Suzane 
Koncut. Plesali bodo Gregor Kamnikar, 
Suzana Koncut in Silva Ros, sodelujeta 
še violinistka Sonja Vukovič in saksofo-
nost Primož Simonič. 
LENART • Lutkovna skupina Pika je za 
letošnja predpraznična gostovanja po 
vseh krajevnih skupnostih občine Lenart 
naštudirala lutkovno igrici Brigitte We-
ninger in Kirsten Hocker BAV-BAV. Gos
tovanja bodo popestrili z novoletnimi 
pesmicami. Ob spremljavi kitare jih bos
ta prepevala Tinka in Srečko Pavlic. 
PTUJ • Do 23. decembra bo v prostoru 
starih steklarskih delavnic razstavljeno 
delo D. Kirbiša Geschichte einer Jugend II. 
PTUJ • V galeriji Drava je na ogled 
razstava najnovejšega likovnega ciklusa 
Mire Hajnc z naslovom Razvoj praprot-
nega semena. 
PTUJ • V Mestni hiši so na ogled likov
na dela učencev, nastala v mali Grohar
jevi koloniji. 
KINO ORMOŽ • V nedelio si lahko ob 
19. uri ogledate film Stik. Prodaja vstop
nic pol ure pred predstavo. 
KINO PTUJ • Danes, v četrtek, je ob 
18. uri na sporedu Willy III, ob 20. uri pa 
od danes do nedelje Krvava obzorja. Ob 
18. uri je od petka do nedelje na spore
du film Do nagega. Prihodnji teden (od 
23.12. do 28.12.) bo ob 18. un Bean, 
ob 20. uri pa Krik, 

ČRNA KRONiKA 
HUDA NESREČA PRI 
CVETKOVCIH 

v soboto, 13. decembra, 
okoli 7. ure je po lokalni cesti 
od Cvetkovcev proti Podgor
cem, občina Ormož, vozil 
osebni avto 58-letnl Peter L. iz 
Podmeje pri Ajdovščini. Med 
vožnjo je verjetno spregledal 
prometne znake, ki opozarjajo 
na prehod čez železniško pro
go, ki nI zavarovana z zaporni
cami. Zapeljal je čez želez
niške tirnice v trenutku, ko je 
pripeljal potniški vlak iz smeri 
Moškanjcev proti Ormožu. Vla
kovni strojevodja M. R. je pred 
prehodom dal zvočni signal, 
ko pa je videl, da avto nI 
zmanjšal hitrosti, je začel zavi
rati z blokirano zavoro, žal pa 
trčenja nI mogel preprečiti. 
Vlak je trčil v desno stran avto
mobila. V trčenju sta na kraju 
nesreče umrla voznik In njego
va sopotnica, 56-letna Ana B. z 
Malega Polja pri Ajdovščini. 

Z AVTOM NA LEVO IN 
V SMRT 

Po magistralni cesti od 
Hajdine proti hrvaški meji je v 
soboto, 13. decembra, nekaj 
po 16. uri vozil osebni avto 43-
letni Anton Č. Iz Zagreba. Zu
naj naselja Draženci je Iz nez
nanega vzroka zapeljal levo na 
nasprotni vozni pas In čelno 
trčil s tovornim avtomobilom, ki 
ga je nasproti vozil 56-letni Vin
ko G. iz Ljubljane. V silovitem 
trčenju je bil voznik Anton Č. 
takoj mrtev, voznik tovornega 
vozila je bil lažej ranjen, njegov 
sopotnik, 50-letnl Mirko G. iz 
Maribora, pa težje. Zaradi te 
nesreče je bila magistralna 
cesta nekaj časa zaprta, pro
met pa usmerjen po obvozu 
skozi Tržeč. 

VOZNICA HUDO 
RANJENA 

Po lokalni cesto od Sv. Troji
ce, občina Lenart, proti magist
ralni cesti je v sredo, 10. 
decembra, okoli 5.30 neznani 
voznik vozil osebni avto Zasta
va jugo rdeče barve. V križišču 
z magistralno cesto ni ustavil in 
je Izsilil prednost voznici 
osebnega avtomobila, 21-letni 
Andreji B. iz Lenarta. Da bi 
preprečila trčenje, je Andreja 
zavila levo čez vozišče in 
pločnik ter pristala na travniku. 
Pri tem se je hudo ranila. Nez
nani voznik juga pa je odpeljal 
naprej, zato policisti za njim 
poizvedujejo. 

Z AVTOM TRČIL 
V PEŠCA 

v četrtek, 11. decembra, 
okoli 18. ure je 17-letni T.K. iz 
Lenarta ob prehodu za pešce 
prečkal magistralno cesto. Pri 
tem je vanj trčil voznik osebne
ga avtomobila ,26-letnl H. P iz 
Gornje Radgone. Mladoletni 
pešec je padel po cestišču In 
se huje ranil. 

TRČILA V AVTO 
PRED SEBOJ 

Po lokalni cesti od Zgornje 
Ložnice proti Gladomesu, 
občina Slovenska Bistrica, je v 
soboto, 13. decembra, okoli 
10. ure vozila osebni avto 23-
letna Andreja K. iz Slovenske 
Bistrice. Dohitela je osebni 
avto, ki ga je vozil 41 -letni Ivan 
G. iz Podlehnika. Mislila ga je 
prehiteti, vendar je prav tedaj 
voznik Ivan G. začel zavijati 
levo. Prišlo je do trčenja, v ka
terem je bil hudo ranjen 46-let-
nl Jože K. iz Slovenske Bistri
ce, sopotnik v Andrejinem 
avtomobilu. 

VOZNIK TRAKTORJA 
HUDO RANJEN 

v soboto, 13. decembra, ob 
12.30 je 35-letni Alojz O. iz Ko
ntnega, občina Majšperk, vozil 

kmetijski traktor po dovozni 
cesti v Koritnem proti stano
vanjski hiši. Zapeljal je čez levi 
rob vozišča In traktor se je 
začel prevračati po strmem 
pobočju hriba. Voznik je bil v 
nesreči hudo ranjen. 

GORELO V ORMOŽU 
v sredo, 10. decembra, okoli 

2. ure ponoči je začelo goreti 
na stanovanjski hiši Rozine Č. 
Iz Ormoža. Policisti so brž alar
mirali gasilce, ki so ogenj po
gasili. Po ugotovitvah je požar 
nastal zaradi vžiga nosilnega 
trama. Škodo so ocenili na 
dobrih 300.000 tolarjev. 

UKRADLI OSEBNI AVTO 
v noči na torek, 9. decem

bra, so neznanci ukradli osebni 
avto s parkirnega prostora 
pred gostinskim lokalom Babi
lon v Stanošini, zaselek 
KozmIncI pri Podlehniku. Avto 
Opel calibro, last Dejana P. iz 
Vidma pri Ptuju, Ima registrsko 
oznako MB63-14J. 

VLOM V 
STANOVANJSKO HIŠO 

v četrtek, 11. decembra, v 
popoldanskih urah je nezna
nec vlomil v stanovanjsko hišo 
v Oseku, občina Lenart, last 
Milana N. Odnesel je manjši 
znesek denarja In osebne do
kumente. Lastnika je oškodo
val za okoli 30.000 tolarjev. 

Z VLOMOM DO 
MOTORNIH ŽAG 

v noči na petek, 12. decem
bra, je bilo vlomljeno v prosto
re Kmetijske zadruge Dravsko 
polje Lovrenc na Dr. polju. Uk
radeni sta bili dve motorni žagi, 
motorna kosilnica, dvajset pa
rov športnih copat in prav toli
ko parov gumijastih škornjev 
ter ključi od vrat skladišča (ver
jetno za vsak primer, da drugič 
ne bo treba vlamljati!). Po oce
ni je kmetijska zadruga oško
dovana za okoli 300.000 tolar
jev. 

VLOM V BOLEČKI VASI 
v noči na petek, 12. decem

bra, je bilo vlomljeno tudi v bar 
Martin v Bolečki vasi, last Marti
na D. iz Vidma pri Ptuju. Vlomil
ci so odnesli cigarete, razno 
pijačo in tehnične izdelke. Po • 
oceni je lastnik oškodovan za 
okoli 450.000 tolarjev. 

FF 

R O D I L E S ^ ^ ^ ^ m o : 
Branka Križan, Moravci 36, 
Ljutomer - Pamelo; Valen
tina Graber, Skolibrova 9, 
Ormož - dečka; Marija Čoh, 
Rimska pl. 19, Ptuj - dečka; 
Renata Kolarič, Nova vas 
pri Markovcih 95, Marko-
vci - deklico; Anica Kolar, 
Dobrina 36, Žetale - dekli
co; Mojca Prelog, Spolena-
kova 8, Ptuj - Polono; Jožica 
Lacko, Drstelja 21, Destr-
nik - Tilena; Pavla Krajnc, 
Osluševci 58, Ormož - Saro. 
UMRLI SO: Franca Hor
vat, Obrez 113, 1924- 1 6. 
decembra 1997; Franc Re-
bernišek, Cermožiše 50, 't̂  
1941 - t 7. decembra 1997; 
Ivan Greifoner, Gregorčičev 
drevored 7, Ptuj , t̂̂  1927 - 1 
5. decembra 1997; Matevž 
Pernek, LožinaS,^!; 1 9 2 7 - t 
6. decembra 1997; Marija 
Ber, rojena Kosi, Belšakova 
ul. 6, Ptuj , 1924 - t 10. 
decembra 1997; Verona Za
muda, rojena Tušak, 
Zamušani 38/a, 1923 - 1 8. 
decembra 1997; Janez Stre
lec, Prvenci 21, ̂ î  1921 - t 
11. decembra 1997; Rozalija 
Kmetec, rojena Ivančič, 
Tržeč 15, 1922 - t 12. 
decembra 1997; Ema 
Sevšek, rojena KovšE, Spo-
lenakova ul. 1, Ptuj , 1932 
- t 11. decembra 1997. • 
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